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Dostojni goscie 
i "'!adze Uczelni 
w drodze do auli. 

Premier Kr6lestwa SLwecji 
Goran Persson otwiera Dni zwecji 
\\ auli Pol itcchniki Wroc law kiej. 

Oticjalni goscie, JM Rektor, ambasador Kr61est•va Szwecji tefan orcen i gospodarze 
przy nowej instalacji laboratoryjnej w Katedrze Klimatyzacji i CieplO\\ nictwa PWr. Ambasador Stefan Noreen. 

Prof. J.J~drzejewski, amb. S.Noreen, prorektor J.Zdanowski 
i ambasador RP w Szwecji prof. R.Czamy w nowym Srodo
wiskowym Laboratorium Projektowania w Systemic CATIA. 

Anders Dafgard i dr M.Saba w imieniu ABB Automation Products 
przekazujq \\ darze dyrektoro wi lnstytulu Energoelektryki profesorowi 
M.Sobierajskiemu drogocennq aparatur~. 
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DNI SZWECJI 
NA POLITECHNICE WROCt.AWSKIEJ 

Od 1995 roku we Wroclawiu organizowa
no Dni Kultury Szwedzkiej. Poniewai rzqd 
szwedzki oglosil rok 1999 Rokiem Polski, w 
9 miastach naszego kraju zostaly zorgani
zowane Dni Szwecji, ktore majq na celu 
pogl~bienie politycznych, gospodarczych i 
kulturalnych zwiqzkow mi~dzy obydwoma 
narodami. 

Wojewodztwa Viistmaland i Uppsala pod
j~ly si~ ze strony szwedzkiej zorganizowa
nia Dni Szwecji we Wroclawiu w dniach od 
11 do 18 kwietnia. 

W naszym mie.Scie rna swojq siedzib~ wiele 
malych i duiych szwedzkich firm . Politech
nika Wroclawska rowniei wspolpracuje i 
utrzymuje scisle kontakty z czolowymi przed
stawicielami szwedzkiego przemyslu. Dlate
go tei uczelnia nasza wlqczyla si~ aktywnie 
do programu imprezy. Poszczegolne prezen
tacje dotyczyly zagadnien technicznych i go
spodarczych. Mialy one form~ seminari6w, 
pokaz6w najnowszych osiqgni~c szwedzkiej 
mysli technicznej, uruchomiono dwa nowe 
laboratoria i stworzono plaszczyzn~ do licz
nych nieformalnych kontakt6w. 

Dla strony szwedzkiej kontakty z Politech
nikq Wroclawskq sq na tyle istotne, ie tu 
wlasnie odbylo si~ centralne otwarcie Dni 
Szwecji. Honorowymi goscmi byli: premier 
Kr6lestwa Szwecji Goran Persson, amba-

sador Krolestwa Szwecji w Polsce Stefan 
Noreen, ambasador RP w Szwecji prof Ry
szard Czarny, wojewoda wroclawski Witold 
Krochmal, marszalek Sejmiku Dolnos/qskie
go prof Jan Waszkiewicz i przedstawicieli 
wladz miejskich. 

Gosci powital w auli PWr JM Rektor prof 
Andrzeja Mulaka, kt6ry wyrazil radosc z 
rozwijajqcych si~ kontakt6w naukowych. 
Podzi~kowal za wk/ad firm szwedzkich w 
wyposaienie laboratoriow PWr. Wyrazil 
pragnienie podtrzymywania i rozwijania 
dalszej wsp6lpracy. 

Premier Szwecji przypomnial, ie jui po 
raz drugi przebywa na Dolnym Slqsku. Oce
nia, ie zarowno nasze miasto,jak kraj stwa
rzajq korzystne warunki inwestowania . 
Przykladem owocnej dzia/alnosci w Polsce 
sqfirmy ABB, 1KEA i Volvo. 

Na str. 11 ok/adki zamieszczamy zdj~cia z 
inauguracji Dni Szwecji, a takie otwarcia 
sali dydaktyczno-laboratoryjnej w Katedrze 
Klimatyzacji i Cieplownictwa (pisalismy o 
tym w poprzednim numerze), wizyty szwedz
kich gosci w Laboratorium Srodowiskowym 
Projektowania w Systemie CAT IA i przeka
zania terminala zabezpieczeniowego REL 
511 na potrzeby 1-8. 0 wszystkich tych im
prezach mogq Panstwo przeczytac w ,Pry
zmacie". 

Terminal zabezpieczeniowy dla 1-8 
Znana firma ABB Automation Products- pomoc w uruchomieniu urz'ldzenia. 

Vasteras i Instytut Energoelektryki PWr (I- Na zdjl(ciu (str. II okladki) widzimy mo-
8) rozwijaj'l od pil(ciu I at wsp6lpracl( nauko- ment, w kt6rym przedstawiciel handlowy 
wo-badawcz'l dotyCZ'lC'l automatyki zabez- ABB Automation Products na Europe( pan 
pieczen. Umowl( podpisano 19 maja 1994 Anders Dafgard oraz dr Murari Mohad Saha 
roku w Sali Senatu PWr. Obie strony oce- wrl(czaj'l urz'ldzenie dyrektorowi Instytutu 
niaj'l, :i:e wsp6lpraca przynosi korzysci. Energoelektryki profesorowi Marianowi 
Szczeg61nym swiadectwem tego faktu bylo Sobierajskiemu. 
podarowane instytutowi cenne urz'ldzenie: Uroczystosc ta byla wstl(pem do semina-
terminal zabezpieczeniowy dla Iinii energe- rium doktora M.Sahy (,Zastosowanie 
tycznych najwy:i:szych napil(c (tj . powy:i:ej sztucznej inteligencji w automatyce zabez-
220 kV) REL 511 zrealizowany w technice pieczeniowej") i dr J. I:i:ykowskiego z I-8 
cyfrowej. Ten wyr6b ABB rna wartosc oko- (,Zabezpieczenie linii energetycznych kom-
lo 50 tysil(cy zlotych. Bl(dzie slu:i:yl zar6w- pensowanych szeregowo"). Dodatkow'l 
no celom dydaktycznym jak badawczym. atrakcjl( dla przybylych stanowila prezenta-
Lokalny przedstawiciel firrny zaoferowal cja produkt6w ABB Automation Products. 
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Szlakiem K/osa 

SzaY\ow"i Panstwo, 

D"i Szwecji w "'"vach Politechniki, 
pv2ebieglx bavd2o "voc2xscie. Cioscili
Smy nawet pre.-..,iel"a CiOrana Pel"'ssona. 
V\czelnia odniosla pvzx tej oka2ji v62.
no••od"e pozx+ki, o kt6vxch Panstw" 
donosim}:', 

Odbxlx sic tez impee2x mniej elitaene, 
np. Wittigalia. Jch bilans ,"ie jest nie
steiy tak zadowalajqcx. Swietnie wx
padl Y\atomiast teadxcxjn}:' Rajd C:::lek
texk6w, z kt6vego 2djccie 2amies2cza
..,,y na piel"'wszej stt"onie. 

Osob}:" zail'\te ... esowal'\e tlowymi staw
ka"'i plac znajdq w n<o<meeze odpowied
nie tabele. 

PoniewaZ cot'az wie.cej infot"macji po
jawia sie. w Jnte..-necie1 zache.camy 
Pa.,stwa do zaglqdania do +ego poZ):'
tecznego ze6dla. Na zdjcciad\ (JV s+•. 
okl.) zamies2czam}:' zdjccie Tade~.<sza 
Zaleskiego i Ma•zenx Wisniewskiej
Tomaszk.iewicz, kt6ezx dos+a•czajq 
waznl:'ch wiadomosci 2 KBN. P•ezen
t ... je"'¥ tez osobx, kt6ve +•os2czq sic o 
sieciowq Wet"sje. ,Pr.xzmah/', One te.Z 
akt ... ali2,..jq inne intoe.,.,acje o PWv. 
D2icki nim znajd ... je sic w Jnte•·necie 
2akt ... alizowanx .Jn(onnafor o /aborafo
riach PWr ova2 W):'kaz naszxch pvofe
so•6w i doktov6w habilitowanxch. T,.. te2: 
jest najswiezs2a info-.·nacja o szkole
niach i k .. vsach wewnc+•z"}:'dv dane 2 
Zaklad"' V\s/.,g Socjalnxch o wc2asach 
i imp•ezach ("awet po angielsk"' i nie
mieck ... l) C2}:' np. link do plan" obiekt6w 
lo\CZel"i. 

Pa"ie C:::lzbieta Kaczma•ek i Maja 
Mavks 2apewniajq, ze chc+"ie pomogq 
osobom1 kt6ve majq +•"d"osci 2 ko•2}:'
sta"iem z +ego sxste"'"· Wielokvot"ie 
zvesztq pomagalx znalezc osobc l .. b 
vo2wiqzac c2xjs pvoblem. Jch pvaca 
miala S2czeg61"}:' chavakter w okvesie 
powodzi, gdx +•«dno bxlo liczxc na po
/qczenia telefonicz"e . .Ale i +e•az pod
sxlajq "a"' "iezwxklxch ko•espoY\den
t6w, kt6rzy w .A~.<stvalii1 Nowej Zelan
dii, Kalifov"ii czy i""Y"' Timb ... kt" za
poznali sic z ~·akims aviyk~.<lem z ,P•y
zmat~.<" i chcie iby poznac dalsze szcze
g6ly. ::Jest to czasem zv6dlo klopot6w1 

ale w S<o<mie - ba•dzo Y\as cieszy taki 
odzew. Z"aczy to przeciez, ze wszx
scx czyt~.<jq o Politechnice Wvodaw
skiej, 

co podkvesla 

Redakcja 
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WYBORY NA UCZELNIACH 

Kolegium Elektor6w Uniwersytetu Wro
clawskiego wybralo juz nowe wladze uczelni 
na kadencjr< 1999-2002. W wyniku wybor6w 
przeprowadzonych 26 kwietnia br. na stano
wisko rektora powolano prof. Romualda Gel
lesa (dziekana Wydziah! Nauk Spolecznych). 
Od 4 rnaja znane Sll. tak:le nazwiska prorekto
r6w elekt6w. 

Prof. J6zef Ziolkowski (dziekan Wydziah! 
Chernii) br<dzie prorektorern ds. badan nauko
wych i wsp6lpracy z zagranicll., prof. Marek 
Bojarski (Wydzial Prawa) - prorektorern ds. 
og61nych, prof. Roscislaw Zerelik (Wydzial 
Nauk Historycznych i Pedagogicznych)- pro
rektorern ds. studenckich, a prof. Andrzej 
Witkowski (Wydzial Nauk Przyrodniczych) 
br<dzie nadal prorektorern ds. nauczania. 

Wybrano tezjuz rektora i prorektor6w Aka
demii Ekonomicznej na nastf<Pnll. kadencjC<. 
Wyboru rektora dokonano 19 kwietnia br. 
Zostal nim prof. dr hab. Marian Noga (dzie
kan Wydzialu Gospodarki Narodowej). Funk
cje prorektor6w bt<dll. pemili: dr hab. inz. Sta
nislaw Nowosielski, prof. ndzw. AE (Wydzial 
Gospodarki Narodowej) - prorektora ds. na
uki, dr hab. J6zefDziechciarz, prof. ndzw. AE 
(Wydzial Zarzll,dzania i Inforrnatyki)- prorek
tora ds. rozwoju i wsp6lpracy z zagranicll., a 
prof. dr hab. inz. Stefan Wrzosek (Wydzial 
In:lynieryjno-Ekonomiczny Przernyslu) br<dzie 
ponownie prorektorem ds. dydaktyki. 

Na Uczelniach opolskich takze juz przepro
wadzono wybory nowych wladz. 

Prof. Stanislaw Nicieja pozostanie na sta
nowisku Rektora Uniwersytetu Opolskiego 
przez nastr<pnll, kadencjC<. 

Natorniast Rektorern Politechniki Opolskiej 
w latach 1999-2002 bt<dzie prof. dr hab. Piotr 
Wach (kierownik Katedry Autornatyzacji i 
Diagnostyki Uklad6w Elektromechanicznych). 

DECYZJA CRE 

Komitet Wykonawczy Konferencji Rek
tor6w Uniwersytet6w Europejskich (CRE) 
zawiesil w prawach czlonk6w uniwersytetu 
serbskie. Pismo Komitetu Wykonawczego 
CRE skierowane do czlonk6w tej organiza
cji informuje, ze od ubieglego roku w Ser
bii wprowadzono nowe prawo o szkolnic
twie wyzszym, kt6re ogranicza samorzitd
nosc akademick'l, prowadzone Sit czystki 
personalne ( odwolywani Sit rektorzy, dzie
kani, kt6rzy nie Sit dyspozycyjni wobec 
wladz), inspiruje Sil( zamieszki wsr6d mlo
dziezy. 

Komitet zwracal sil(juz uprzednio dwukrot
nie do prezydenta Milana Milutinovicia, ze 
naruszana jest karta praw uniwersyteckich, 

A T 

jednak:le nie uzyskano w ten spos6b zadnej 
zmiany na lepsze. Szczeg61nie charaktery
styczna pod tym wzglr<dern jest sytuacja na 
Uniwersytecie Belgradzkim. 

KW CRE wyraza nadziejr<, ze ta z przykro
scill. podjr<ta decyzja zostanie przyjl(ta ze zro
zumieniern przez serbskich zwolennik6w 
wolnosci akademickich. 

KASA ZAPOMOGOWO
POZYCZKOWA INFORMUJE 

Uprzejmie inforrnujemy czlonk6w PKZP, ze 
zgodnie z uchwalll. Zarzll,du PKZP z dnia 9 
kwietnia 1999 r. od I maja 1999 roku obowill,
zujll, nowe zasady udzielania i splacania pozy
czek: 

Wklad 
do 140 zl 

Max. wys.poz. 
500 zl 

ponad 140 zl 3,5xwklad*, 
*) z zaokr~lenicm w g6rl( do I 0 z!., jcdnak nie 

wil(cej niz 6.000 z!. 

Przypominarny, ze w dalszyrn Cill,gll obowill,
zuje zasada trzyrniesir<cznego okresu karencji, 
jaki musi uplynli,C od daty splacenia ostatniej 
po:lyczki do rnornentu otrzyrnania nowej. Oso
ba chqca zlozyc wniosek o pozyczkt( we 
wczesniejszyrn terminie powinna swojll, pros
bt< o skr6cenie okresu karencji uzasadnic pi
semnie. Wnioski zlozone przed uplywem okre
su karencji bez dolll,czonego uzasadnienia nie 
bt<dll. rozpatrywane. 

Zasady splaty pozyczek: 
Wys. pozyczki Liczba rat 
ponizej 3600 zl I 0 

od 3600 zl 12 
Pozyczkobiorca rnoze wnioskowac do Za

rzll,du PKZP o zwil(kszenie liczby rat (maxi
mum: 15 rat), jednak przy wydh!zeniu okresu 
splat za kazdy dodatkowy rniesill,c obowili,ZU
je dodatkowy dwumiesil(czny okres karencji. 

JUBILEUSZ ,SEMESTRU" 

Wydawany przez Akademickie Stowarzysze
nie VERUM rniesil(cznik studencki ,Semestr" 
obchodzil w kwietniu br. trzecill. rocznicl( po
wstania. Jest to czasopismo o zasi«gu og6lno
polskim. Obecnie ukazuje sit< ono w nakladzie 
6.000 egzemp1arzy. Te dane swiadCZl\. naj1e
piej, ze w zmiennyrn swiecie publikacji stu
denckich ,Sernestr" jest powa:lnll, instytucjll,. 

Siedziba redakcji, w kt6rej sklad wchodzi 
11 os6b, miesci sit( przy ul. G6rnickiego 22 
we Wrodawiu. Pir<tnastu stalych wsp6lpra
cownik6w ,Semestru" prowadzi r6Zne dzialy 
rniesil(cznika. Trzy inne osoby stale publikujll, 
swoje rysunki. Redakcja rna tez koresponden
t6w we Wroclawiu, Poznaniu, Krakowie, Lu
blinie, Lodzi i Warszawie oraz stalych przed
stawicieli w Bialyrnstoku, Gliwicach, Katowi
cach, Krakowie, Lublinie, Lodzi, Opolu, Po-
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znaniu, Rzeszowie, Walbrzychu i Warszawie. 
Z ,Sernestrem" wsp6lpracuje tez 16 innych 
os6b. Redakcja stale zachl(ca do wsp6lpracy 
kolporter6w, akwizytor6w reklam, przedsta
wicieli i korespondent6w lokalnych, autor6w 
tekst6w i grafik6w. Dy:lury redakcyjne Sll,pel
nione w dni powszednie w godz. 9.00-14.00. 
Spotkania redakcyjne odbywajll, sit< we wtor
ki o godz. 19.15 . 

Tel. red.: (071 )345-33-49, (071 )20-63-04. 
E-mail: semestr@pw1:wroc.pl 
lub redakcja@semestr.pl.eu.org. 
,Sernestr" jest dost!(pny takze w Internecie 

pod adresem: http://www.pwr. wroc.p/1-se
mestr. 

REKTOR W PORTUGALII 

Od 29 kwietnia do 4 maja JM Rektor prof. 
A.Mulak przebywal ponownie z wizytll, na 
uniwersytecie w portugalskiej Covilli (UBI 
Covilla). Intencjll, wyjazdu bylo podtrzyrnanie 
specjalnych stosunk6w z mlodll., licZl\.Cl\. 13 !at 
uczelnill, i krajern, kt6ry jest wzgll(dnie nowyrn 
czlonkiem UE. 

Tw6rca uczelni, b.gen.lotnictwa prof. Mor
gado stworzyl kadrt< swojej uczelni w duzym 
stopniu silarni polskirni - zaprosif do pracy 
okolo 20 polskich pracownik6w naukowych. 
Jednakze PWr nie jest tam reprezentowana. 

SZEF KBN W KZ NSZZ ,S" 

14 rnaja odbylo sir< otwarte posiedzenie KZ 
NSZZ ,Solidarnosc", kt6rego gosciern byl 
prof. Andrzej Wiszniewski, przewodniczll,cy 
Kornitetu Badan Naukowych. Sluchaczami 
jego wystli,Pienia byli licznie przybyli pracow
nicy Uczelni, wsr6d nich JM Rektor, prorek
torzy i pose! AWS dr Tomasz Wojcik. 

Szerzej o spotkaniu napiszerny w nastt(pnyrn 
nurnerze. 

JESTESMY W 5PR 

Zgodnie z oczekiwaniem 20 maja Rada Mi
nis trow Unii Europejskiej zaakceptowala 
uczestnictwo I 0 kraj6w z Europy Srodkowo
Wschodniej i Cypru (w tyrn Polski) w 5. Pro
gramie Rarnowyrn Badan, Rozwoju Technicz
nego i Prezentacji UE. Decyzja Rady Stowa
rzyszenia spodziewanajest w czerwcu lub lip
cu, ajej wejscie w zycie nastli,Pi po 30 dniach 
od daty przyjf(cia. 

Z pelnll. inforrnacja mozna zapoznac sit< na 
stronach http ://ue. eu. intlnewsroom/ma
in.cfm?LANG=J 

ERRATA 

Cytowane w numerze 117 za ,Tygodnikiern 
Solidarnosc" doniesienie o zrnianie zasad od
bywania sluzby wojskowej okazalo sit< prirna
aprylisowyrn zartern. A szkoda. Przepraszarny. 



maj 1999 

z 
XXXII posiedzenie Senatu 

(22.04.1999) 

s 

Posiedzenie rozpoczt<to wspomnieniem o 
zmarlych: dr Cecylii Szmal (prodziekanie 
Wydz. Elektroniki), em.prof. Mieczyslawie 
Zacharze, em.prof. Januszu Plucinskim i 
em.doc. Janie S.Wieczorku, a takze o bylym 
rektorze UWr em. prof. Alfredzie Jahnie. 

• Przewodniczil_cy UKW prof. R.Grzllsle
wicz podsumowal aktualny stan wybory: trwa
jil_ wybory prodziekan6w. 

• Senat zatwierdzil (41 :0 :0) opracowanil_ 
przez prof. H.Hawrylaka opinit< o kandyda
cie do doktoratu h.c. AGH, prof. zw. dr inz. 
Adamie Mareckim - specjaliscie z dziedziny 
robotyki przemyslowej, a takze aktywnym 
czlonku CK. Szczeg6ln'l_ okazj'l_jest 80-lecie 
powstania Akademii G6miczej i 70-lecie kan
dydata. 

• Sen at wyrazil zgodt< ( 41 :0: I) na rozpatrze
nie nie zapowiedzianej wczesniej opinii o do
robku naukowym prof. Klaasa Roelofa We
sterterpa z Uniwersytetu w Twente w Holan
dii . Opinit< opracowal prof. Roman Koch . 
Kandydat rna dorobek naukowy i przemyslo
wy; jest autorem 300 publikacji, gl6wnie na 
temat reaktor6w chemicznych. Jest doktorem 
h. c. Uniwersytetu w Barcelonie. Senat zatwier
dzil opini(( (46:0:0). 

•Prorektor ds. Nauczania prof. L.Jacak 
przedstawil propozycje limit6w przyjt<6 na stu
dia w nast((pnym roku akademickim. Propo
nuje sit<, by sumaryczny limit wyni6sl I 03% 
limitu tegorocznego, co pozwoli PWr utrzy
ma6 si(( na odpowiedniej pozycji w stosunku 
do innych uczelni pol skich. Od 2 lat PWr rna I 
miejsce pod wzglt<dem liczebnosci naboru (da
lej sil_ UW, PW, UJ). Zdecydowanie mniejsza 
jest u nas rekrutacja na studia zaoczne, na kt6-
rych ksztalci sie< ponizej 25% student6w. 

W tym roku limit przyj((c wyniesie og6lem 
9645, z tego 6250 na dziennych studiach ma
gisterskich . Na poszczeg6lnych wydzialach 
dane te Sil. nastC(pUj'l_ce: A 330 (dz.mgr 230), B 
830 (550), C 1400 (1200), Ea 1510 (1030), 
Ey I 040 (630), G 480 (260), IS 550 (250), IZ 
685 (330), ME 820 ( 440), M. I 040 (800), PPT 
960 (530). W tym mieszczil_si(( limity przyj((6 
na studia w filiach: w Legnicy 340, w J.G6rze 
285, w Walbrzychu 755, czyli og6lem 1380. 
Zmiany rekrutacji na poszczeg61nych wydzia
lach Sil_ r6:Zne, np. Wydz. G6miczy - bez zmian, 
WPPT - wzrost o I 0%. 

Przewodniczil_cy Senackiej Komisji ds . Dy
daktyki i Spraw Studenckich prof. J.Swilltek 
poparl propozycjt<. Uznal jednak, ze nalezy 
zwr6ci6 uwagt< na calosc procesu dydaktycz
nego wobec znanego faktu przeciil_zenia ka
dry i braku pomieszczen dydaktycznych . Wy
razil poglqd, ze potrzebnajest dyskusja na ten 
tern at. 

JM Rektor zauwazyl, ze nadchodzil_cy niz 
demograficzny, kt6ry obecnie daje si(( zauwa-

E N A 
:lye w szkolach podstawowych, spowoduje 
zmniejszenie potrzeb edukacyjnych. Uczelnie 
odczuj'l. niz za kilkanascie lat. Tymczasem re
alizuje sit< program zwit<kszania wsp6lczyn
nika scholaryzacji - do 30%. 

Odpowiadaj'l_c dr A.Grzegorczykowi na 
temat celowos6 ustalania limitu (kt6ry i tak 
chcemy przekroczyc), JM Rektor podkres!H, 
ze jego okreslenie z dokladnosciil_ do I 0% jest 
wymogiem ministerialnym. 

Prorektor ds. Nauki prof. J.Zdanowski 
poinformowal, ze algorytm stosowany przez 
MEN rna ulec zmianie. Nie znany jestjeszcze 
charakteru tych zmian. Senat zaaprobowal pro
ponowane limity przyj((c (44:0:0). 

• Prof. L.Jacak przedstawil propozycje sta
wek oplat za studia zaoczne, wieczorowe i 
uzupelniaj'l_ce magisterskie zgloszonych przez 
poszczeg6lne wydzialy. Wahaj'l_ sit< one od 800 
zl/sem (studia inz. na Wydz. Mechanicznym) 
do 3500 zl/sem (studia mgr na Wydz. Archi
tektury). Wzrost cen w stosunku do ub. roku: 
od 0% (IS, uzupelniaj'l_ce studia mgr) do 46% 
(studia inz., Wydz. G6rniczy). Sil. to kwoty 
zdecydowanie nizsze niz w niepanstwowych 
szkolach wyzszych, gdzie placi sit< ponad 300 
zllmiesiil_c. 

Prof. J.Swilltek poinformowal o poparciu 
Komisji ds. Dydaktyki i Spraw Studenckich 
dla propozycji . 

Prof. A.Mulak powiedzial, ze dotacja dy
daktyczna (bez dotacji na dz.statutowil.) wy
nosi na studenta dziennego 10 tys. zl!semestr. 
Na student6w zaocznych otrzymuje sit< 30% 
tych srodk6w. 

Prof. J.Zdanowski przypomnial, ze dzieka
ni powinni przechowywac dokumenty be<dil_ce 
podstaw'l ustalenia oplat. 

Prof. M.Hardygora, dziekan Wydz. G6r
niczego , zauwazyla, :Ze kalkulacja koszt6w 
zalezy w duzym stopniu od tego, czy rozlicza 
si(( je jako pensum, czy jako nadgodziny. W 
poszczeg6lnych semestrach wydzial moze 
skalkulowac je inaczej . Ponadto wzrost kosz
t6w na wydzialach wynika z narzut6w na cen
tral((. 

Prof. J.Zdanowski odpowiedzial, ze aby nie 
zanizac rzeczywistych koszt6w dydaktyki, 
trzeba ujmowa6 w nich utrzymanie bibliotek, 
kwestury, prowadzenie remont6w etc. Senat 
przyj'll proponowane stawki op!at ( 43 : I : I). 

• Prorektor L.Jacak przedstawil skorygo
wan'l_ wersj(( ,Regulaminu studi6w interdyscy
plinamych", kt6rego pierwszil_ koncepcjt< oma
wiano na posiedzeniu pazdziemikowym. Do
kument uwzgle<dnia zapisy ,Porozumienia o 
zasadach systemu punktowego w elastycznym 
systemie studi6w tr6jstopniowych" przyj((te
go w styczniu przez KRPUT i zatwierdzone
go w lutym przez Senat PWr. 

Prof. J.Swilltek poinformowal, ze Komisja 
ds . Dydaktyki i Spraw Studenckich zaopinio
wala propozycj(( pozytywnie. Dr M.Ciurla z 
Komisj i ds . Ekonomiczno-Finansowych 
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stwierdzil, ze niezb((dne jest sprecyzowanie 
zasad i zr6del finansowania studi6w interdy
scyplinamych. Dr R.Radomski (Komisja ds. 
Statutu i Regulamin6w) dostrzegl potrzebt< 
dyskusj i nad ostatecznil_ postacill dokumentu. 
W'ltpliwosci komisji wzbudzilo tez operowa
nie poj((ciem ,punkty kredytowe", kt6re nie 
zostalo jeszcze wprowadzone w praktyce. 

Prof. L.Jacak zgodzil si((, co do potrzeby 
dalszych prac nad projektem, zwlaszcza ze 
uzyskano na nie fundusze z programu TEM
PUS. 

• Prof. R.Grzllslewicz (UKW) przedstawil 
do zatwierdzenia liczby mandat6w w wybo
rach posrednich elektor6w do RGSzW w gru
pie delegat6w nauczycieli akademickich nie 
b((dil_cych profesorami ani doktorami habilito
wanymi , a maj'lcych stopien doktora. Zgod
nie z §51 ust.3 pkt. I Statutu PWr liczby dele
gat6w Sil. r6wne 10% stanu kadrowego tej gru
PY pracownik6w na poszczeg6lnych wydzia
lach i wynoszil_: A- 7, B - 12, C - 12, Ea - 18, 
Ey-8, G - 4, IS - 6, IZ- II, ME - 5, M - 13, 
PPT- 13, zas SNJO, SWFiS oraz BG majq 
wsp6lnie l delegata. Suma: 11 0. Senat zatwier
dzil liczbt< mandat6w (46:0:0). 

• Senat wyrazil zgode< na zawarcie um6w o 
wsp6lpracy 

- mit<dzy Instytutem Konstrukcji i Eksplo
atacj i Maszyn PWr, a niemieckim Instytutem 
Budowy Pojazd6w Wolfs burg Wyzszej Szko
ly Zawodowej Braunschweig/Wolfenbiittel 
(46:0:0), 

- mit<dzy PWr a p61nocnoamerykanskim 
Cleveland State University (46:0:0), 

- mie<dzy PWr a Uniwersytetem w Zylinie 
na Slowacji (45:0:0) . 

• Senat zaaprobowal (45:0: I) wniosek o pod
jt<cie uchwaly w sprawie dzialan na rzecz po
zyskania nowych teren6w dla PWr. JM Rek
tor przedstawil projekt uchwaly m6wiil_cej o 
,gruntach i nieruchomosciach na terenie mia
sta lub w jego bezposrednim Sil_siedztwie". 
Moze to wi'l_zac sie< z zamianll mniej uzytecz
nych nieruchomosci, np. willi na ul. Chopina 
u:Zytkowanej przez ZOZ. Senat przyjil_l propo
nowanil_ uchwalt< (45:0:0). 

• JM Rektor zapewnil, ze w najblizszym 
czasie zostanie zrealizowana zapowiadana re
gulacja plac. Be<dzie to korekta stawek w wy
sokosci ok. 8%. 

Przypomnial, ze niepoddanie Si(( obowi'l_Z
kowym badaniom okresowym jest zagrozone 
zwolnieniem dyscyplinarnym pracownika. 

Zreferowal pobyt na Polskim Forum Aka
demicko-Gospodarczym w Jeleniej G6rze ( 16-
18.04.99), gdzie bawili r6wniez rektorzy wy
zszych szk6l zawodowych, wsr6d nich prof. 
T.Winnicki . 

Poinformowal o stanowisku KW CRE na 
temat sytuacji na uczelniach serbskich. 

Przypomnial o zblizaj'l_cych sie< Wittigaliach. 
Odpowiadaj'l_c na pytanie prof. T.Winnic

Dokonczenie na stronie 6 
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kiego o stan prac nad ustawlt o szkolnictwie 
wy:i:szym JM Rektor wyrazil pogl!td, :i:e no
wego projektu mo:i:na spodziewa6 si(( w maju. 

Prof. H.Hawrylak, pel-nomocnik rektora ds. 
rozwoju kadry naukowej, przedstawil wnio
ski z rocznego sprawozdania Centralnej Ko
misji ds. Tyturu i Stopni Naukowych. Pozy
tywnym zjawiskiem jest skr6cenie do 3 mie-

si((cy okresu post((powania ( w przypadkach 
nieskomplikowanych). W ub.r. zaobserwowa
no wyjlttkowo niski wska:i:nik negatywnych 
ocen - 7%. Czy to wynik wysokiego poziomu 
prac czy obnizonych wymagail? Zmniejszajlt
ca si(( liczba wniosk6w mo:i:e wynika6 z ogra
niczenia wydatk6w na nauk<t, du:i:ych obcilt
:i:eil dydaktycznych kadry i tendencji do sta
bilizowania si(( na stanowiskach profesor6w 

nzw. Wa:i:nlt rollt CK jest okresowa kontrola 
doktorat6w, dzi<tki czemu mo:i:na weryfikowa6 
nadawane jednostkom uprawnienia do nada
wania doktorat6w. Problem ten dotyczy te:i: 
PWr. 

Prof. Hawrylak om6wil te:i: spotkanie Pre
zydi6w CK i PAN z ministrem EN (I 0 marca) . 

Nast((pne posiedzenie Senatu 27 maja, godz. 
14.00. (mk) 

Wspomnienie 

Doc DR INZ. JAN SvLWESTER WIECZOREK 

Dnia 9 kwietnia pozegnalismy docenta Sylwestra Wieczorka 
zwictzanego przez cale :i:ycie zawodowe z Politechnikct Wro
ctawsklt. 

Jan Sylwester Wieczorek urodzil si<t I lipca 1932 roku w 
Grodzcu kiBQdzina w rodzinie robotniczej. Jego ojciec w !a
tach kryzysu byl bezrobotnym, zas malka nigdy zawodowo nie 
pracowala. Szes6 klas szkoly powszechnej uk01'lczyl w czasie 
okupacji, w tym klasy IV-VI - na tajnych kompletach. Po woj
nie kontynuowal nauk(( w Gimnazjum i Liceum Mikolaja Ko
pernika w Be<dzinie. W roku 1946 wst<tPil do Zwictzku Walki 
Mlodych. 

Jak wielu z nas, razem z rodzinct przyw((drowal na Ziemie 
Odzyskane i wlctczyl si(( w organizacj(( :i:ycia polskiej spolecz
nosci na tych ziemiach. Tu tez sp((dzil reszte< swojego :i:ycia. 

W roku 1951 zdal egzamin wst((pny i rozpoczctl studia na Wy
dziale Chemicznym Politechniki Wroclawskiej. Majctc natur(( 
dzialacza spolecznego aktywnie wlctczyl si(( w dzialalnos6 w 
wielu organizacjach, w tym r6wnie:i: w Zwiltzku Mlodzie:i:y 
Polskiej. Byl przewodniczctcym Zarzctdu Wydzialowego, vice
przewodniczctcym ZMP Politechniki Wroclawskiej a w roku 
1955 - delegatem na Zjazd Krajowy ZMP. W roku 1956 rozpo
czctl dzialalnos6 w Komitecie Uczelnianym PZPR. 

Byl tak:i:e czynnym dzialaczem AZS-u. Jego specjalnoscict byly 
biegi na kr6tkich dystansach. Siegal regulamie I 00 m ponizej 
11 sekund i zdobyl Akademickie Mistrzostwo Polski w tej dys
cyplinie. 

W roku 1956 uzyskal magisterium i objet! stanowisko asy
stenta, a w 1959 - starszego asystenta w Katedrze Chemii Or
ganicznej I. 

14 maja 1965 roku obronil prac(( doktorskctpt. ,Badania nad 
N-tlenkami 2-metylopirydyny" wykonanltpod kierunkiem prof. 
Edwina Pla:i:ka. W tym samym roku zostal mianowany adiunk
tem w Katedrze Chemii Organicznej I. 

W roku 1966 wyjechal na roczny sta:i: naukowy do USA. Po 
powrocie, w roku 1967, zostal powolany na stanowisko docen
ta. 

W styczniu 1969 roku rektor powolal J.S.Wieczorka na sta
nowisko dyrektora ds . wsp6lpracy z zagraniq. Trzy miesictce 
p6Zniej Minister Oswiaty i Szkolnictwa Wy:i:szego mianowal 
Go zaste<pq rektora, a rok p6Zniej Prorektorem ds . Wsp6lpracy 
z Zagraniq. Funkcj(( te< pelnil do roku 1972. 

R6wnoczesnie pelnil funkcje< kierownika Zakladu Mechani
zm6w Reakcji w lnstytucie Chemii Organicznej i Fizycznej . 

W 1972 roku ponownie wyjechal na roczny sta:i: naukowy na 
Uniwersytet w Eugene w Oregonie (USA). 

Byl autorem i wsp6lautorem kilkudziesie<ciu prac naukowych 
i wielu opracowan oraz promotorem dw6ch rozpraw doktor
skich. 

Byl odznaczony Zlotym Krzy:i:em Zaslugi, Krzy:i:em Kawa
lerskim Orderu Odrodzenia Polski, Nagrodct Ministra Edukacji 
Narodowej, Medalem 40-lecia i Zlotct Odznaklt Politechniki. 

Byl urodzonym spolecznikiem. Jego charakter, nawet w tych 
trudnych czasach, nie pozwalal mu sta6 obok wydarzen. Byl 
czlowiekiem wra:i:liwym i wyczulonym na ludzkctkrzywd((, czy
nictcym dobro osobom oczekujctcym pomocy, zagubionym i bez
radnym. Mo:i:na bylo zawsze liczy6 na Niego w potrzebie. Po
m6gl wielu osobom. 

Pelnictc funkcj(( Prorektora, jako jeden z pierwszych naPoli
technice Wroclawskiej zainicjowal i rozwinctl kontakty nauko
we z uczelniami zachodnimi umo:i:liwiajltc wielu pracownikom 
naukowym wyjazdy na sta:i:e zagraniczne. Z Jego inicjatywy 
zostala zorganizowana w USA wystawa poswie<cona rocznicy 
kopemikanskiej . Za popularyzacj(( polskiej nauki Konsul Ge
neralny PRL w Chicago przeslal na r((ce Rektora Politechniki 
Wroclawskiej list z podzi((kowaniami. 

Ostatnie lata :i:ycia Doc. Wieczorka to okres wyciszenia. Jego 
pochylonlt nieco posta6 widywalo si(( gdzies na uboczu, ju:i: nie 
na gl6wnych scie:i:kach zycia naszej uczelni. W 1997 wszedl w 
wiek emerytalny. Mirna widocznych oznak braku zdrowia :i:al 
mu bylo porzucac szeregi czynnych pracownik6w. Opowiadal 
o swoich badaniach, o planach badawczych, o nowych synte
zach, kt6re koniecznie nale:i:aloby przeprowadzic. 

B((dziemy Go pami((tac jako erudyte< wnoszctcego elementy 
humanistyczne, o:i:ywienie i sporlt dawk(( humoru do codzien
nego :i:ycia spolecznosci akademickiej , jak r6wnie:i: do tak sci
slego przedmiotu, jakim jest chemia. 

Roman Gancarz 
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s.p. 

JANUSZ PLUCINSKI 

Dnia 15 kwietnia 1999 r. odszedl od nas sp. dr hab. Janusz 
Plucinski, profesor nadzwyczajny w Instytucie Technologii Or
ganicznej i Tworzyw Sztucznych Politechniki Wroclawskiej . 

Sp. prof. Janusz Plucinski urodzil sit( 11 maja 1925 r. w Po
znaniu. Wojna wygnala Go wraz z Rodzin~t do Dt<bicy, gdzie 
uczyl sit( na tajnych kompletach. Po wyzwoleniu zdal egza
min maturalny, po czym przyjechal do Wrodawia. Przyjl(ty na 
Wydzial Mat.-Fiz.-Chem. Uniwersytetu i Politechniki Wro
dawskiej, wst~tPil do Strazy Akademickiej, kt6ra zabezpie
czala gmachy Politechniki przekazane prof. Dionizemu Smo
lenski emu przez wojsko radzieckie. W 1951 r. uzyskal dyplom 
magistra filozofii w zakresie chemii. Bt<d~tc jeszcze studen
tem, podj~tl w 1947 r. dzialalnosc zawodow~t na stanowisku 
zastl(pcy asystenta w Katedrze Chemii Organicznej. W 1948 r. 
przeni6sl sit( do Katedry Technologii Material6w Wybucho
wych Uniwersytetu i Politechniki Wroclawskiej, w kt6rej wy
konal pracl( doktorsk~tpod kierunkiem prof. Dionizego Smo
lenskiego. Stopien doktora nauk chemicznych uzyskal w 1961 r., 
dr habilitowanego nauk chemicznych w zakresie technologii 
organicznej w 1968 r., stanowisko docenta w 1969 r. i stano
wisko profesora nadzwyczajnego w 1990 r. W macierzystym 
instytucie pelnil szereg funkcji: I zastl(pcy dyrektora instytutu 
(1970-72), kierownika studium doktoranckiego (1970-75), 
kierownika zespolu dydaktycznego ,Chemia i technologia or
ganiczna" (1984-87) i kierownika studium podyplomowego 
,Chemia i technologia zwi~tzk6w powierzchniowo czynnych" 
( 1988-89). Przeszedl na emeryturl( 30 wrzesnia 1991 r. 

Zainteresowania naukowe sp. prof. J.Plucinskiego byly sze
rokie; obejmowaly one chemil( i technologil( material6w wy
buchowych, przemyslow~t syntezl( organiczn~t oraz chemiC( 
i technologil( zwi~tzk6w powierzchniowo czynnych. Pierwszy 
nurt jego badan koncentrowal sit( gl6wnie na zagadnieniach 
z zakresu syntezy organicznej; badania te staly sit( tresci~t roz
prawy doktorskiej zatytulowanej ,Badania nad reakcj~t tr6j(hy
droksymetylo)aminometanu z chlorowcopochodnymi nitro
zwi~tzk6w aromatycznych". Zainteresowania przemyslow~t 
syntez~t organiczn~t wyrosly na tie potrzeb przemyslu chemicz
nego i byly zwi~tzane gl6wnie z profilem produkcyjnym NZPO 
,Rokita- Organika" w Brzegu Dolnym. Gl6wnym obiektem 
Jego badan byly jednak zwi~tzki powierzchniowo czynne, kt6-
rym poswil(cil ponad 20 lat pracy naukowej. W ramach pracy 
nad t~t problematyk~t przygotowal rozprawl( habilitacyjn~t pt. 

,0 reakcji chlorohydryny etylenowej i chlorohydryn glikoli 
polietylenowych z aminami", a nastl(pnie prowadzil rozlegle 
badania dotycz~tce syntezy, oceny wlasciwosci oraz mozliwo
sci zastosowan r6znych typ6w zwi~tzk6w powierzchniowo 
czynnych, zwlaszcza kopolimer6w blokowych tlenk6w alkile
nowych. W tej dziedzinie wyksztalcil pil(cioro doktor6w oraz 
liczne grono magistr6w inzynier6w-chemik6w. 

Dorobek naukowy s.p. prof. J.Plucinskiego obejmuje ponad 
60 opublikowanych prac naukowych, 12 patent6w, 18 refera
t6w i komunikat6w naukowych prezentowanych na krajowych 
i mil(dzynarodowych konferencjach naukowych oraz kilkadzie
si~tt niepublikowanych opracowan dla r6:lnychjednostek. Osi~t
gnil(cia sp.prof. J.Plucinskiego znalazly uznanie srodowiska 
naukowego, co zaowocowalo kontaktami i wsp6lpraq nauko
W!l w kraju i za graniq. Zostaly one wyr6znione licznymi 
nagrodami: Ministra Nauki, Szkolnictwa Wyzszego i Techni
ki, Ministra Przemyslu Chemicznego, JM Rektora PWr, Dzie
kana i Dyrektora Instytutu. Za swojtt dzialalnosc zawodow~t 
sp. prof. J.Plucinski zostal uhonorowany wieloma odznacze
niami panstwowymi i regionalnymi, by wymienic ty1ko Krzyz 
Kawalerski OOP i Medal Komisji Edukacji Narodowej . 

Sp.prof. J.Plucinski byl zamilowanym przyrodnikiem. Za
milowanie to objawialo sit( nie tylko w Jego dzialalnosci ba
dawczej, kt6rej znamiennym fragmentem byly badania nad bio
degradacj~t wybranych grup zwi~tzk6w powierzchniowo czyn
nych, wykonane we wsp6lpracy z zespolem kierowanym przez 
prof. Maril( Pawlaczyk-Szpilow~t z PWr, ale tak:le w postaci 
Jego hobby: bylo nim zbieranie i badanie chrzttszczy. Zajl(ciu 
temu oddawal sit( z pasj~t i zaangazowaniem badacza, stosuj~tc 
typowy dla entomologii warsztat naukowy. I choc nie publiko
wal prac z tej dyscypliny, wsp6lpracowal z muzeami przyrod
niczymi i kolekcjonerami z Europy, Chin i Japonii, prowadz~tc 
z nimi wymianl( i dokonuj~tc opisu i klasyfikacji przysylanych 
Mu do oceny - jako do eksperta - okaz6w. Pozostawil po so
hie unikalny zbi6r chrz~tszczy wraz z peln~t dokumentacj~t.; 
zwlaszcza dwa gatunki : k6zkowate (Ceramby cidae) i podryj
kowate (Attelabidae) nalez~t do najbogatszych i najcenniejszych 
zbior6w w Polsce. Zbiory te, prezentowane w kilku muzeach, 
zostan~t - z woli ich Wlasciciela - przekazane Wroclawskie
mu Muzeum Przyrodniczemu. 

Sp.prof. Janusz Plucinski urzekal otoczenie swoj~t osobowo-
8ci~t. Nad wyraz rzetelny w dochodzeniu do prawdy nauko
wej, niezmiemie pracowity, sumiennie spelniaj~tcy powierzo
ne Mu obowi~tzki, byl r6wnoczesnie zyczliwym dla student6w 
Nauczycielem i Wychowawclt, a dla wsp6lpracownik6w -
Koleg~t. Nigdy nie zalowal czasu i wiedzy tym, kt6rzy Go pro
sili o radl( i pomoc. Byl czlowiekiem prawym, pelnym dobroci 
i bardzo skromnym. ,Nie patrzyl swego" - nie zabiegal o sta
nowiska i zaszczyty; przeciwnie- trzeba bylo niekiedy wysil
ku, aby Go sklonic do przyjl(cia naleznych Mu awans6w i 
wyr6znien. W zyciu prywatnym nadrzl(dn~t dla Niego warto
sci~t byla Rodzina. 

Trudno sit( pogodzic z faktem, ze sp.prof. Janusza Plucin
skiego nie maju:l wsr6d nas. Totez wszyscy: najblizsza rodzi
na, przyjaciele oraz koledzy i wsp6lpracownicy z Instytutu tech
nologii organicznej i Tworzyw Sztucznych PWr, zegnalismy 
Go w dniu 22 kwietnia na Cmentarzu Grabiszynskim z wiel
kim b6lem i smutkiem. 

Czesc Jego pamil(ci. 
Bogdan Burczyk 
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Refleksje z posiedzenia plenarnego 
w dniu 29 kwietnia 1999 r. 

(i nie tylko) 
PODWYZKI 1999 

W dniu 14 kwietnia br. odbylo si~t specjalne posiedzenie Prezy
dium Rady Gl6wnej poswi~tcone rozpatrzeniu projekt6w rozporz<t
dzen Ministra Edukacji Narodowej dotycz<tcych zasad wynagradza
nia pracownik6w szk6l wy:lszych w 1999 r. Po burzliwej dyskusji 
podj~tto uchwal~t, w kt6rej zawarto szczeg6low'l analiz~t przedsta
wionych przez resort akt6w prawnych, zwracaj'lc r6wnoczesnie 
uwagl( na brak istotnego postl(pu w zakresie wysokosci zaplanowa
nych podwy:lek i przyjl(tych zasad wynagradzania. W uchwale 
stwierdzono m.in . co nastl(puje: 

,Jak wynika z projektu rozporz<tdzenia Ministra Edukacji Naro
dowej w sprawie wynagradzania nauczycieli akademickich, sred
nia podwyzka aktualnych wynagrodzen osobowych w panstwowych 
szkolach wy:lszych wyniesie od 1 marca 1999 r., bez uwzgl~tdnie
nia wsp6lczynnika przeliczenia przychodu dla ubezpieczonych, 
podlegaj<tcych ubezpieczeniu emerytalnemu i rentowemu oraz 
ubezpieczeniu chorobowemu, 9,3%, a z uwzgl~tdnieniem tego 
wsp6lczynnika zgodnie z rozporz<tdzeniem Ministra Pracy i Polity
ki Socjalnej z dnia 14 grudnia 1998 r. w sprawie sposobu przelicze
nia przychod6w w zwi<tzku z wprowadzeniem obowi<tzku oplaca
nia skladki na ubezpieczenie spoleczne przez ubezpieczonego (Dz.U 
Nr 153, poz. 1 006) - 23,0 I%. Uwzgl~tdniaj'lc 7%-owy wzrost za
dan panstwowego szkolnictwa wy:lszego typu akademickiego na 
rok 1999, wyra:lony wzrostem liczby student6w oraz bior<tc pod 
uwagl(, iz srednioroczny wskaznik wzrostu cen konsumpcyjnych 
wyni6sl w 1998 r. 12,2% (ana 31 XII tego roku 10,0%) zas pro
gnozowany na rok 1999 wskaznik inflacji rna wyniesc 9,1% stwier
dza sil(, iz projektowana srednia podwy:lka wynagrodzen nie b~t
dzie miala charakteru podwy:lki realnej , a co najwyzej rekompen
suj<tcej inflacj l(. Identyczna opinia odnosi si ~t do planowanych sred
nich podwyzek wynagrodzen pracownik6w szk6l wy:lszych nie 
b~td<tcych nauczycielami akademickimi, do planowanych srednich 
podwyzek wynagrodzen nauczycieli akademickich oraz bibliote
karzy dyplomowanych i dyplomowanych pracownik6w dokumen
tacji i infonnacji naukowo-technicznej, a takze pracownik6w nie 
b~td<tcych nauczycielami akademickimi w panstwowych wy:lszych 
szkolach zawodowych. Opini~t tl( uzasadnia przyjl(cie przez MEN, 
w odpowiednich projektach rozporz<tdzen, identycznych jak poda
nych wy:lej, srednich wskaznik6w wzrostu wynagrodzen tych pra
cownik6w, tj . odpowiednio o 9,1% i o 23,01 %". 

Powoluj<tc si~t na podj~tte uprzednio uchwaly skrytykowano po
nadto proponowane w rozporz<tdzeniach zasady wynagradzania, a 
w szczeg6lnosci: 

- utrzymanie zbyt duzej rozpif(tosci stawek wynagrodzen zasad
niczych dla poszczeg6lnych stanowisk nauczycieli akademickich, 

- utrzymanie antymotywacyjnych relacj i mi~tdzy wynagrodzeniem 
zasadniczym asystenta i profesora zwyczajnego, 

- utrzymywanie zbyt du:lej rozpi~ttosci stawek wynagrodzen za 
godziny ponadwymiarowe dla poszczeg6lnych stanowisk nauczy-

cieli akademickich, 
- utrzymanie wadliwych relacji mif(dzy stawkami wynagrodzen 

za godziny ponadwymiarowe dla os6b zatrudnionych na r6znych 
stanowiskach, 

- utrzymanie zbyt duzej rozpif(tosci dodatk6w funkcyjnych, prze
widzianych dla okreslonych stanowisk oraz 

- niedostosowanie stawek miesif(cznego wynagrodzenia pracow
nik6w nie b~td<tcych nauczycielami akademickimi, zatrudnionych 
w najnizszych kategoriach zaszeregowania, do najni:lszego wyna
grodzenia krajowego. 

Podjf(t'l uchwal~t zakonczono konkluzj<t: , Prezydium Rady Gl6w
nej czuje sil( zatem w obowi<tzku powt6rzyc dobitnie wielokrotnie 
juz formulowane ostrze:lenie (ostatnio w uchwale RG Nr 338/98 z 
dnia 17 grudnia 1998 r.) przed konsekwencjami w odniesieniu do 
jakosci ksztalcenia jak i perspektyw rozwoju naukowego kadry aka
demickiej, utrzymywania w panstwowym szkolnictwie wy:lszym 
obecnego, niemotywacyjnego systemu plac. Podtrzymuj<tc wszyst
kie opinie krytyczne zawarte we wczesniejszej uchwale, a w szcze
g6lnosci konkluzjl( o braku post{(Pu w zakresie prac nad nowym 
systemem wynagrodzen w panstwowym szkolnictwie wy:lszym, 
kt6ry ju:l spowodowal zagrozenia w dziedzinie jakosci ksztalcenia 
i zahamowal rozw6j naukowy kadry akademickiej, Prezydium Rady 
Gl6wnej nie mo:le zaopiniowac pozytywnie przedstawionych pro
pozycji zmian przedmiotowych rozporz<tdzen, przyjmuj<tc je jedy
nie do wiadomosci". 

BAZA 

W zwi<tzku z planowanym posiedzeniem sejmowej Komisji Edu
kacji, Nauki i Mlodzie:ly, poswif(conym inwestycjom w szkolnic
twie wy:lszym, Ministerstwo Edukacji Narodowej opracowalo zwi~t
zly raport dotycz<tcy stanu bazy materialnej szk61 wy:lszych oraz 
zamierzen inwestycyjnych w tym zakresie. Oceniaj<tc bazf( mate
rialn<t szk61 wy:lszych poslu:lono si~t wska:lnikiem okreslaj<tcym licz
b~t metr6w kwadratowych powierzchni netto obiekt6w dydaktycz
nych szkoly jaka przypada na jednego studenta studi6w dziennych 
w tej szkole. Powolano sil( przy tym na wyniki analiz i badan po
r6wnawczych przeprowadzonych juz przed ponad 20 laty, a obej
muj<tcych szereg uczelni europejskich. Z badan tych wynikalo, :le 
optymalne wartosci przyjl(tego za miar~t zagf(szczenia uczelni wskaz
nika powinny wynosic odpowiednio: dla uniwersytet6w - 17 m2/ 

stud., dla politechnik - 22 m2/stud., dla uczelni pedagogicznych i 
ekonomicznych - I 0 m2/stud., a dla akademii rolniczych - 18 m2/ 

stud. 
Okazuje si~t, :le mimo uplywu !at baza lokalowa szk61 odbiega 

nadal znacznie od przyjl(tych 6wczesnie standard6w, a co wi~tcej, 
systematycznie ulega pogorszeniu. Srednia wartosc przyjf(tego 
wskaznika dla wszystkich szk61 podleglych MEN wyniosla bowiem 
na koniec grudnia 1998 r. zaledwie 9,4 m2/stud., a dla poszczeg6l
nych grup ucze1ni: 8,4 m2/stud. - dla uniwersytet6w, 10,7 m2/stud. 
- dla politechnik, 5,8 m2/stud. - dla uczelni pedagogicznych, 6,7 
m2/stud. - dla uczelni ekonomicznych i 13,3 m2/stud. - dla akade
mii rolniczych. Gdyby natomiast dysponowan<t przez uczelnie po
wierzchni~t netto obiekt6w dydaktycznych odniesc do wszystkich 
student6w, a wif(c r6wnie:l wieczorowych i zaocznych w6wczas licz
ba m2 przypadaj'lca na I studenta wynosilaby srednio 5,1 dla wszyst
kich uczelni MEN, 4,2 dla uniwersytet6w, 7,1 dla politechnik, 2, I 
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dla uczelni pedagogicznych, 2,9 dla uczelni ekonomicznych i 8,6 
dla akademii rolniczych. 

W grupie uniwersytet6w najwil(kSz!lliczbl( m2 powierzchni dy
daktycznej oferuj!l kazdemu studentowi studi6w dziennych: Uni
wersytet Sl!lski (12,58), Uniwersytet Wroclawski 

(11, 13) i Uniwersytet im. Mikolaja w Toruniu (9,75) . List!( tl( za
mykaj!lnatomiast: UMCS w Lublinie (6 ,84), Uniwersytet Gdanski 
(6,64) i Uniwersytet Szczecinski (5 ,95). Warto jednak pamil(tac, ze 
,luksus" oferowany przez Uniwersytet Sl!lski to zaledwie 74% eu
ropejskiego standardu, a w Szczecinie studenci zadowo1i6 sil( mu
SZ!l 1/3 powierzchni uznawanej za wystarczaj!lC!l· 

W grupie politechnik prym wiod!l: Politechnika L6dzka (16,68), 
Politechnika Warszawska (13,97) i Politechnika Sl!lska (13, 17), a 
najgorsze warunki lokalowe maj!l: Politechnika Radomska (8,13), 
Politechnika Lubelska (7, 18) i Politechnika Koszalinska (5,03) . 
OdnoSZ!lC podane w nawiasach wartosci wsp61czynnik6w do od
powiedniego standardu latwo wykazac, ze proces ksztalcenia na 
Politechnice L6dzkiej prowadzony jest w warunkach lokalowych 
odpowiadaj!lcych 75% przyjl(tego standardu, a na Politechnice 
Koszalinskiej w warunkach blisko 5 razy gorszych niz przewiduje 
to ten standard. Wsr6d 18 politechnik Politechnika Wroclawska 
zajmuje 11 miejsce i ze wskainikiem 10,75 oferuje ksztalcenie w 
warunkach o ponad polowl( gorszych od standardowych. Warto przy 
tym pamil(tac, i:e przed 20 laty gdy okreslano standardy lokalowe, 
podstawowym systemem studi6w byly studia dzienne, podczas gdy 
studia wieczorowe i zaoczne stanowily malo znaCZ!lCY margines i 
dla prostoty analiz mogly bye zaniedbane tym bardziej, ze w przy
jl(tych za wz6r uczelniach europejskich odgrywaly r6wniez niewiel
k!l roll(. Obecnie w szkolach podleglym MEN studenci studi6w 
wieczorowych i zaocznych stanowi!l az 46% og61u studiuj!lcych i 
korzystaj!l z bazy lokalowej nie tylko w soboty i niedziele. W rze
czywistosci sytuacjajest wil(c znacznie gorsza niz wynikaloby to z 
przeprowadzonych wyi:ej por6wnan. 

Relatywnie dobr!l baz!llokalow!l dysponuj!l akademie rolnicze. 
Akademia Techniczno-Rolnicza w Bydgoszczy (17,61) oraz Aka
demie Rolnicze w Poznaniu (16,07), Olsztynie (15,69) i Wrocla
wiu (15,36) oferuj!l ksztalcenie w warunkach zblii:onych do stan
dardowych, a zamykaj!lca Jist!( Wyzsza Szkola Rolniczo-Pedago
giczna w Siedlcach, kt6ra wyraznie ustl(puje pozostalym uczelniom 
tej grupy, oferuje warunki podobne jak Politechnika Wroclawska. 

Jak wynika z raportu, w Jatach 1990- 99 na wydatki inwestycyjne 
w szkolach wyi:szych MEN przeznaczono l!lcznie 753,81 mln.zl. 
Gl6wnymi beneficjantami byly tu uniwersytety, kt6re przejl(ly l!lCZ
nie ai: 50,9% tej kwoty, a w szczeg6Jnosci: Uniwersytet im. Adama 
Mickiewicza w Poznaniu (13,4%), Uniwersytet Warszawski (9,9%) 
i Uniwersytet Jagiellonski (9,8%). Politechniki przejl(ly l!lcznie za
ledwie 19,3% calej kwoty, przy czym najwyi:sze dotacje (1,9%) 
otrzymala Politechnika Radomska. Wsr6d 18 politechnik na 10 
miejscu znalazla sil( Politechnika Wroclawska (1 %), kt6ra ,utrzy
mala sil( na powierzchni" jedynie dzil(ki powodzi (3 mln.zl.). Znacz
nie lepiej wypadla Akademia Rolnicza we Wroclawiu, kt6ra z l!lcz
n!l dotacj!l I ,4% plasuje sil( na drugim miejscu w grupie akademii 
rolniczych. 

Finansowanie inwestycji budowlanych szk6l wyzszych MEN re
alizowanych w 1998 r. przedstawiono w postaci dw6ch zestawien. 
Zestawienie A obejmuje inwestycje objl(te planem inwestycyjnym 

MEN z uwzgll(dnieniem innych zr6det dofinansowania. Na 44 uczel
nie uczestnicz!lce w tym planie Politechnika Wroclawska jako je
dyna nie prowadzi i:adnego zadania inwestycyjnego, a w planie fi
guruje jedynie ze wzgll(du na usuwanie skutk6w powodzi, finanso
wane dotacj!lMEN. W tej sytuacji, w planie nie przewidziano r6w
niez konsekwentnie naklad6w potrzebnych do zakonczenia zadan 
po r. 1998. Zestawienie B obejmuje natomiast inwestycje realizo
wane poza planem MEN. Ujl(to tu az 6 zadan realizowanych przez 
Politechnikl( Wroclawsk!l o l!lcznych nakladach do konca 1998 r. w 
wysokosci 9,295 mln.zl. z czego az 9,095 mln.zl. stanowi!l naklady 
ze srodk6w wlasnych. Finansowanie niemal calej dzialalnosci in
westycyjnej ze srodk6w wlasnych dobrze swiadczy 0 samodzielno
sci i nieza1eznosci szkoly, budzic musi jednak uzasadnione obawy 
o dalszy stan jej finans6w. 

Dotacjl( na wydatki inwestycyjne akademickich szk61 wyzszych 
MEN w kwocie 284,505 mln.zl. rozdzielono nastl(pUj!lco: 

- 222,927 mln.zl. (78,4%) przeznaczono na dofinansowanie 54 
zadan inwestycyjnych kontynuowanych (w tym 2 wieloletnich), 

- 57,4 mln .zl. (20,2%) przeznaczono na dofinansowanie 14 za
dan inwestycyjnych nowo rozpoczynanych (w tym 1 wieloletnie
go), 

- 4,178 mln.zl. (1,4%) przeznaczono na dofinansowanie wykupu 
7 gotowych obiekt6w. 

Szacuje sict, i:e okreslone w ustawie dotacje na wydatki inwesty
cyjne w akademickich szkolach wyi:szych zaspokoj!lpotrzeby tych 
uczelni w okolo 46%. 

BURZA MOZGOW 

Prace nad projektem nowej ustawy o szkolnictwie wyzszym na
bieraj!l zawrotnego tempa, a koncepcje zmieniaj!l sil( niemal z mi
nuty na min uti(. Minister Edukacji Narodowej, prof. Miroslaw Hand
ke goszCZ!lC na posiedzeniu Rady Gl6wnej zaskoczyl zebranych 
nowymi propozycjami niekt6rych uregulowan prawnych. Wbrew 
wczesniejszym zapowiedziom przewiduje sil( teraz pozostawienie 
Rady Gl6wnej Szkolnictwa Wyzszego jako organu przedstawiciel
skiego spolecznosci akademickiej, jednaki:e bez dotychczasowych 
uprawnien akredytacyjnych. Uprawnienia te przej!l6 rna Akademicki 
Komitet Akredytacyjny (AKA), w sklad kt6rego weszlyby dwie 
komisje: Komisja ds. Tyturu i Stopni Naukowych oraz Komisja ds. 
Studi6w, przy czym pierwsza z tych komisji przejl(laby zadania 
dotychczasowej Centralnej Komisji ds. Tyturu i Stopni Naukowych. 
Kadencja organ6w jednoosobowych ucze1ni uleglaby przedlui:eniu 
do 5 !at, ale bez mozliwosci ponownej reelekcji. Umoi:liwiloby to, 
zdaniem Ministra, szybszy powr6t wybitnych uczonych ze stano
wisk administracyjnych do pracy naukowej. 

Wedlug nowych koncepcji tytul profesora przestalby bye tytulem 
naukowym, ajednym z warunk6w jego uzyskania, obok osi!lgllil(c 
naukowych b<idZ artystycznych, bylyby osi!lgllil(cia dydaktyczne 
zdobyte w wyzszej uczelni. Tak wil(c, o tytul profesora bl(d!l mogly 
ubiegac sil(jedynie osoby b<td!lce pracownikami wyzszych ucze1ni, 
a postl(powanie w sprawie nadania tego tyturu prowadzic b<td!l wy
l!lcznie upowainione przez AKAjednostki organizacyjne wyzszych 
uczelni. Instytutom PAN, zatrudniaj!lcym odpowiedni!lliczbl( pro
fesor6w i doktor6w habilitowanych, pozostawiono natomiast na
dal uprawnienia do nadawania obu stopni naukowych. 

Dokonczenie na stronie 10 
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Niew<~.tpliw'l. nowosci'l. b~dzie r6wniez wprowadzenie stopni dok
tora sztuki i doktora habilitowanego sztuki, kt6re to stopnie nada
wane b~d'l. w dyscyplinach artystycznych przez uprawnione jed
nostki organizacyjne wyzszych szk6l artystycznych. Do przewodu 
habilitacyjnego dopuszczana b~dzie osoba, kt6ra posiadaj<~.c sto
pieil. doktora, uzyskala znaczny dorobek naukowy lub artystyczny, 
przy czym AKA okresli w jakich dziedzinach nauki i w jakich dys
cyplinach naukowych konieczne b~dzie przedlozenie rozprawy ha
bilitacyjnej. Oznacza to, ze b~d'l. takie dyscypliny, a nawet dziedzi
ny nauki, w przypadku kt6rych wym6g przedlozenia pracy habili
tacyjnej nie b~dzie konieczny dla uzyskania stopnia doktora habili
towanego. 

Nauczyciele akademiccy zatrudnieni b~d'l. na stanowiskach pro
fesora zwyczajnego, profesora nadzwyczajnego, adiunkta i asysten
ta, a takze na stanowiskach dydaktycznych: starszego wykladowcy, 
wykladowcy, lektora i instruktora. Stosunek pracy z nauczycielem 
akademickim na stanowisku profesora zwyczajnego nawi<~.zywany 
b~dzie na podstawie mianowania, a w przypadku pozostalych sta
nowisk - na podstawie umowy o prac~. Czas pracy nauczyciela 
akademickiego nie powinien przekraczae 30 godzin tygodniowo, 
przy czym czas pracy w siedzibie zatrudniaj<~.cej nauczyciela uczel
ni nie moze bye kr6tszy niz 10 godzin. Resort ustali minimalne 
wynagrodzenia nauczycieli akademickich i wynagrodzenia te bl(
dzie gwarantowal. 0 ewentualnym zwil(kszeniu wynagrodzeil. po
nad gwarantowane minimum decydowae b~dzie uczelnia w zalez
nosci od posiadanych srodk6w i dobrej woli rektora. 

Czlonkowie Rady Gl6wnej, swiadomi szalej<~.cej ostatnio burzy 
ministerialnych m6zg6w, przyj~li wyst~ienie Ministra z godno
sciCL ana wyrazne zyczenie Przewodnicz<~.cego zaniechali dyskusji, 
ograniczaj<~.c si~ wyl<~.cznie do kilku niewinnych pytan. 

PROMOCJA 

Instytut Promocji Sp.z o.o. w Warszawie postanowil dol<~.czye do 
grona zalozycieli wyzszych uczelni i wyst~il z wnioskiem o utwo
rzenie Wyzszej Szkoly Promocji, kt6ra to szkola ksztalcilaby spe
cjalist6w z zakresu zarz<~.dzania i marketingu na poziomie Iicen
cjackim. Wniosek ten po uzyskaniu pozytywnej opinii Komisji 
Akredytacyjnej Wyzszego Szkolnictwa Zawodowego spotkal siC( 
jednak z nieprzychyln'l. ocen<~. ze strony Rady Gl6wnej, kt6ra za
kwestionowala program studi6w, specjalnosci przewidzianych do 
zatrudnienia nauczycieli akademickich oraz baz~ Iokalow'l. szkoly. 
W skr6cie rzecz ujmuj<~.c, wnioskodawca zamierzal uruchomie stu
dia najednym z ekonomicznych kierunk6w bez zatrudnienia odpo
wiedniej liczby ekonomist6w, bez uwzgll(dnienia w programie istot
nych dla ekonomist6w przedmiot6w i na domiar wszystkiego w 
dw6ch zaledwie pomieszczeniach o l<~.cznej powierzchni 91 m2

• 

Negatywna opinia Rady Gl6wnej rozjuszyla wnioskodawc~. W 
zlozonym zazaleniu, prezes Instytutu Promocji p. Maria Granoszew
ska uznala wszystkie zarzuty za bezpodstawne, a ze swej strony 
zarzucila Radzie Gl6wnej brak starannosci w analizie dol<~.czonych 
do wniosku materia16w, niewielk'l. orientacjl( w specyfice planowa
nych do utworzenia specjalnosci, nierzetelne zapoznanie si~ z do
kumentacjCL brak szacunku dla dokonan koleg6w wykladowc6w, 
niepowazne traktowanie obowi<~.zk6w oraz karygodn<~. opieszalose. 
Pr6bk<1. argumentacji uzytej w zazaleniu moze bye odpowiedz na 
zarzut dotycz<~.cy braku w programie ksztalcenia takich przedmio
t6w jak ,matematyka" i ,statystyka": ,Zar6wno podstawy progra
mowe- pisze w zazaleniu pani Prezes- jak i obowi<~.zuj<~.ce progra
my nauczania dla szk61 srednich zawieraj'l. obszeme bloki przed-
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miotu matematyka, w tym zagadnienia z zakresu statystyki". I da
lej: ,Powtarzanie tych zagadnieil. w formie odr~bnego bloku zajl(e 
uznajemy za bezzasadne". 

Zanim Rada Gl6wna rozpatrzyla zlozone zazalenie, w czterech 
uczelniach na terenie Olsztyna, Lodzi, Katowic i Gliwic nieznani 
sprawcy rozrzucili ulotki zaczynaj<~.ce siC( od stwierdzenia: ,Polskie 
szkolnictwo wyzsze popada w ruin~. Win~ za to ponosi Rada Gl6wna 
Szko1nictwa Wyzszego przy Ministrze Edukacji Narodowej". Da
lej nawi<~.zano do szykan stosowanych przez Rad~ Gl6wn<~. wzgll(
dem Instytutu Promocji i sformulowano eel calej akcji: ,Jednym z 
czlonk6w Rady jest pracownik Waszej Uczelni. Po swil(tach wiel
kanocnych rozpoczniemy pikiet~pod salami, w kt6rych bl(dzie pro
wadzil zajl(cia. Celem pikiety b~dzie doprowadzenie do sytuacji w 
kt6rej Rada Gl6wna Szkolnictwa Wyzszego zacznie rzetelnie zaj
mowae siC( wnioskami o utworzenie kolejnych szk6l wyzszych". 
Do pikiety wprawdzie nie doszlo, ale do Rady Gl6wnej wplynl(lo 
kilkaset pism o identycznej tresci, adresowanych przez r6zne oso
by z calej niemal Polski. W pismach tych nadawcy domagaj'l. siC( 
wyjasnien odnosnie stosowanych przez Rad~ gl6wn<~.procedur opi
niowania. Wyrazaj'l. r6wnocze5nie pewien optymizm stwierdzaj<~.c 
w zakoil.czeniu: ,Mam nadziejl(, iz pomimo znanej opieszalosci 
urz~dnik6w Rady Gl6wnej Szkolnictwa Wyzszego doczekam siC( 
na odpowiedz w trybie przewidzianym prawem". 

W dniu posiedzenia Rady Gl6wnej, przed gmachem Ministerstwa 
Edukacji Narodowej, zebrala si~ grupa kilkudziesil(ciu mlodych 
ludzi, kt6rzy pod bacznym okiem policji pikietowali budynek roz
daj<~.c przechodniom, pracownikom ministers twa i pod<~.zaj<~.cym na 
posiedzenie czlonkom Rady Gl6wnej kolorowe baloniki ze stosow
nymi napisami oraz petycjl( z postulatem ponownego, tym razem 
rzetelnego rozpatrzenia wniosku. Petycja koil.czy si~ gorzkim wy
rzutem: ,Dotychczasowe dzialanie Rady Gl6wnej Szkolnictwa 
Wyzszego nie tylko stawia pod znakiem zapytania mozliwose re
alizacji naszych plan6w zyciowych, ale r6wniez zle sluzy polskiej 
nauce. Uznajemy, ze funkcja w Radzie niesie za sob<~. ogromn<~. od
powiedzialnose lecz tego egzaminu dotychczas Panstwo nie zdali
scie". 

Punktualnie o godzinie 11 pikietuj<~.ca mlodziez uhonorowala roz
poczynaj<~.ce siC( posiedzenie Rady Gl6wnej kanonad'l. p((kaj<~.cych 
balonik6w. Podczas posiedzenia Rada Gl6wna r,ozpatrzyla zlozone 
zazalenie i postanowila podtrzymae negatywn<~. konkluzj(( podj~tej 
uprzednio uchwaly. W zakonczeniu bardzo obszemego uzasadnie
nia zawarto stwierdzenie: ,Fonna zlozonego zazalenia jak r6wniez 
podejmowane pr6by wywierania nacisku na czlonk6w Rady Gl6w
nej S'!. nie do przyjl(cia w srodowisku akademickim". 

PALLICHO! 

W ramach obchod6w ,Dni Szwecji we Wroclawiu" Politechnika 
Wroclawska podj~la si~ organizacji cyklu imprez naukowo-tech
nicznych, kt6re zaplanowano na dni 15 i 16 kwietnia br. Rektor 
Politechniki, prof. Andrzej Mulak chqc uhonorowae niekt6rych 
czlonk6w Rady Gl6wnej wystosowal do nich uprzejme pisma z 
zaproszeniem do udzialu w tych imprezach. Pisma Rektora data
wane 9 kwietnia wyslane zostaly na adres Rady Gl6wnej juz 13 
kwietnia i po niespelna czterech dniach dotarly do Biura tego orga
nu w Ministerstwie Edukacji Narodowej. Urzl(dnicy Biura spiesz
nie zapakowa1i otrzymane przesylki w wil(ksze koperty i 18 kwiet
nia wyslali je na adresy szk61, w kt6rych czlonkowie Rady Si'\. za
trudnieni, w tym r6wniez na Politechnik~ Wroclawsk<~.. We Wro
clawiu pismo trafilo do ekspediuj<~.cej je uprzednio rozdzielni w 
dniu 21 kwietnia i juz nast~pnego dnia znalazlo siC( u adresata. Pal 
licho ,Dni Szwecji we Wroclawiu" komentowali cale wydarzenie 
czlonkowie Rady Gl6wnej, uj~ci uprzejmosci'l. J.M. Rektora. 

Dla ,Pryzmatu" opracowal 
Prof. Andrzej Halas 
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Rozmowa z Wiceprezydentem Wroclawia ds. Gospo
darki Nieruchomosciami dr Andrzejem Jarochem 

Promowano 
Park Technologiczny 

- Byl Pan podobno ostatnio w Cannes. 

- 0 tej porze co roku odbywaj<t sit( tam Targi Nieruchomosci. 
To wielka, prestizowa impreza, kt6ra jest zlokalizowana w pala
cu festiwalowym i gromadzi okolo 10 tysit(cy wystawc6w. M6j 
wyjazd (od 8 do 16 marca) mial na celu przede wszystkim uczest
nictwo w Targach. 

- Jak zaprezentowal si(! Wroclaw? 

- Przedstawilismy szerok<t ofertt( dotycz<tc<t teren6w i obiekt6w 
oczekuj<~.cych na inwestycje- w sumie okolo 150 pozycji. Om6-
wilem mozliwosci inwestycyjne w naszym miescie na semina
rium w referacie ,Wrodaw- europejska metropolia nad Odr<t". 
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Chcielibysmy przebudowac system komunikacyjny miasta, stwo
rzyc nowe przeprawy mostowe nad G<tdowem Towarowym i 
przez Odrt( kolo Kozanowa, zagospodarowac przyszle centra: 
,porudniowe" w rejonie Poltegoru i Hotelu Wroclaw oraz ,za
chodnie" w poblii:u ,Astry" (ulice Ostatni Grosz, Horbaczew
skiego, Bystrzycka i lotnisko). Przedstawilismy tez projekt Par
ku Technologicznego, kt6ry ma powstac we Wroclawiu. 

- Czy jui wiadomo, gdzie b(!dzie sif! miescil Park? 

- Jak wiadomo, jakis czas temu w celu utworzenia Parku Tech-
nologicznego powolano sp6lkt(, kt6ra zorganizowala konkurs na 
spos6b jego zagospodarowania. Zaklada sit(, ze bt(dzie to teren o 
powierzchni okolo 75 hektar6w, na porudniowym skraju miasta, 
w rejonie ulic Karrnelkowej i Mokronoskiej. Liczymy na pozy
skanie gruntu od Agencji Rolnej Skarbu Panstwa. Sprawa musi 
bye jednak zalatwiana na szczeblu ministeria1nym. 

- Jak postrzegane sq w Europie plany utworzenia we Wrocla
wiu Parku Technologicznego? 

- Jak sit( okazuje, obecnosc takiej instytucji w duzym miescie 
nie jest rzecz<t niezwykl<t. Okolo 80% miast prezentuj<~.cych sit( 
w Cannes ma parki technologiczne. Jest to wskaznik pozycji 

osrodka, podobnie jak np. opera. Swiad
czy on o jego dynamicznym rozwoju. 

Przy okazji wyjazdu mialem mo:i:liwosc 
zwiedzic inne parki technologiczne: w Gre
noble i w Avignonie, zapoznac sit( z wy
pracowanymi tam koncepcjami, jak i z re
cenzjami naszego projektu. Z rozm6w 
wynika dla nas wiele pozytecznych wnio
sk6w praktycznych. S<tdZ((, ze powinnismy 
uwzglt(dnic zalecenia daleko id<tcej ela
stycznosci we wsp6lpracy z inwestorem, 
jak r6wniez kompleksowo zaplanowac sys
temy bezpieczenstwa. Odbylo sit( tez spo
tkanie z dui:<t firm<t Michele Ferrier- re
alizatorem inwestycji w parkach techno
logicznych. Firma ta zadeklarowala du:i:e 
zainteresowanie wsp6lprac<~.. Jej przedsta
wiciele przyjechali nawet do Wroclawia w 
dniu 19 kwietnia, by przedstawic projekt 
porozumienia o wsp6lpracy. Mamy nadzie
jt(, ze przyczyni sit( to do rozwoju Parku i 
miasta. 

- Dzi(!kujf Panu za rozmowf. 

Rozmawiala: Maria Kisza 

Na zdjeciach: 
1. W czasie seminarium: drugi z lewej 

wiceprezydent dr Andrzej Jaroch, pierw
szy z prawej dyr. Marek Winkowski. 

2. W drodze powrotnej do Polski odby
lo si~ udane spotkanie z przedstawiciela
mi biznesu wloskiego w Lecco kola Me
diolanu zorganizowane przez Konsulat 
Generalny Polski w Mediolanie. Dyrek
tor Wydzialu inicjatyw Gospodarczych 
Urz~du Miejskiego we Wroclawiu M. Win
kowski przedstawil tam moiliwosci ofero
wane przez nasz region (,.Discover the 
new opportunities for your business in Po
land!"). 
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/stnieie srodowisko zainteresowanvch ksztalceniem 
specialist6w eksp/oatacii sprz~tu Jotniczego. 

Powr6t do lotnictwa 
Dobre pomysly rodztt si~ zwykle w dobrym towarzystwie. Tym 

razem okazjtt do spotkania bylo uroczyste otwarcie nowych pomiesz
czen I-20 w dniu 8 grudnia 1998 r. Obecni byli na nim pracownicy 
Wydzialu Mechaniczno-Energetycznego i innych wydzial6w na 
czele z wladzami Uczelni. Przybyli tez reprezentanci wielkiego prze
myslu. 

Choc nie mozna powiedziec, ze strumicniami Ia! si<t szampan (na
zwa ta bowiem jest zastrzezona dla win musujttcych z rejonu Szam
panii), to atmosfera byla sprzyjajttca dla ,odlotowych" pomysl6w. 
Jednym z nich byl powr6t do tradycji lotniczych PWr. 

Wydzial Lotniczy istnial u nas w pierwszych latach po wojnie 
(1950-53), zas nast<(pnie decyzjtt polityczntt zostal przeniesiony na 
Politechnik<t Warszawsktt. Ale zainteresowania lotniczc S£t nadal 
zywe wsr6d pracownik6w i student6w Uczelni. Jak wiedztt nasi 
Czytelnicy, przy Politechnice Wrodawskiej dziala Akademicki Klub 
Lotniczy liczttcy 120 czlonk6w (wsr6d nich 16 pilot6w szybowco
wych), pracuje i ksztalci si<t wielu absolwent6w Lotniczych Zakla
d6w Naukowych. Co zas najwazniejsze, na Dolnym Slttsku istniejc 
zapotrzebowanie na absolwent6w znajttcych si<t na eksploatacji 
sprz<(tu lotniczego. W zwittzku z rozwojem komunikacji lotniczej 
jest oczywiste, ze musimy miec wlasnych specjalist6w, kt6rzy b<tdtt 
wiedzieli, jaki sprz~t jest potrzebny i jak go naleiy uzytkowac. 

Trudno byloby marzyc o ksztalccniu konstruktor6w samolot6w, 
choc i tego w dalszej perspektywie nie nalezy wykluczac . Nato
miast dosyc proste wydaje si~ wzbogacenie wykazu oferowanych 
studentom przedrniot6w o problematyk~ inzynierii lotniczej. Po
zwoli to, bye moze, stworzyc w nicdalekiej przyszlosci odpowied
ni kierunek dyplomowania, czy tez studium podyplomowe. Zalez
nie od zainteresowania dla tej dzialalnosci ijej wynik6w mozna by 
zastanowic si~ nad poszerzeniem oferty. 

Srodowisko zainteresowanych ksztalceniem specjalist6w cksplo
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nusz Marek - dyrektor Gl6wnego Osrodka Badan Lotniczo-Lekar
skich, plk. pilot Zbigniew Martynowicz - dow6dca II. Pulku Lot
nictwa Mysliwskiego, plk. dr inz. Wladyslaw Melnarowicz - ko
mendant Centralnego Osrodka In:lynieryjno-Lotniczego, dr hab. inz. 
Mieczyslaw Mieczynski, prof. PWr, kierownik Zakladu Chlodnic
twa i Kriogeniki oraz mgr inz. Adam Mlynczak, prezes Zarzttdu 
,PZL Hydra!" S.A. 

Zebrani stwierdzili, ze mlodziez na Dolnym Slttsku wykazuje za
interesowanie dla omawianej problematyki. Mozliwosci rozwoju 
ksztalcenia wynikajtt z istnienia kadry naukowo-dydaktycznej (Po
litechnika, lotnicze organizacje cywilne i wojskowe) oraz hazy dy
daktyczno-laboratoryjnej. Potencjal ten pozwala na stworzenie ofer
ty ksztalcenia w zakresie gl6wnych kierunk6w lotnictwa, a nawet 
og6lnej wiedzy na temat lotnictwa kosmicznego. 

Konsekwencjtt tego spotkania byla wizyta, jaktt JM Rektorowi 
PWr, profesorowi Andrzejowi Mulakowi zlo:lyli 20 kwietnia przed
stawiciele tej grupy. Najej czele przybyl dziekan Wydzialu Mecha
niczno-Energetycznego prof. Mieczyslaw Lech - absolwent Wy
dzialu Mechanicznego Energetyki i Lotnictwa (MEL) Politechniki 
Warszawskiej. Podkreslil on, ze realizowany przez jego wydzial 
kierunek ,mechanika i budowa maszyn" miesci w sobie lotnictwo, 
zatcm rozwojowi ksztalcenia w proponowanej specjalnosci nie gro:ltt 
przeszkody formalne. Odpowiedni jest tez profil tematyczny wi<tk
szosci zaklad6w wydzialowych. Zaklad Termodynamiki, Zaklad 
Turbin i Spr<(zarek, Zaklad Spalania i Detonacji, Zaklad Kotl6w 
Parowych, Zaklad Mechaniki Plyn6w, Zaklad Automatyki Proce
s6w Energetycznych, Zaklad Podstaw Konstrukcji, Zaklad Chlod
nictwa i Kriogeniki, Zaklad Miemictwa i Eksploatacji Maszyn i 
Urzttdzen Termoenergetycznych majtt w swoich zainteresowaniach 
istotne problemy lotnictwa. 

W opinii prodziekana dr hab. Z.Gnutka (absolwcnta LZN) nie rna 
przeszk6d, by uzupelnic katalog kurs6w o ksztalcenie w specjal
nosci lotniczej . Wydzial chcialby od pazdziemika uruchomic tez 
studia podyplomowe dla os6b zajmujttcych si<t inzynieritt lotniczct, 
a chqcych poszerzyc podstawy swojej wiedzy. Rozwaza si<t tez 
mozliwosc zaoferowania zaj<(c z dziedziny lotnictwa sluchaczom 
studi6w doktoranckich. Przedstawiciele wydzialu widzttmozliwosc 

atacji sprz~tu lotniczego nie ogra
nicza si~ do mur6w uczelni - do
wiodlo tego spotkanie, jakie od
bylo si~ 16 marca w Lotniczych 
Zakladach Naukowych we Wro
dawiu. Przybyli tam kierownicy 
lotniczych organizacj i spolecz
nych i samorzttdowych, przemyslu 
lotniczego i plac6wek szkolno
wychowawczych: gen. bryg. pilot 
Roman Baszuk - dow6dca 3. Kor
pusu Lotniczego, Antoni Chojcan 
- prezes Wrodawskiego Klubu 
Senior6w Lotnictwa, Czeslaw 
Czujowski - dyrektor naczelny 
Lotniczych Zaklad6w Nauko
wych, czlonek KRL, Bogdan Gin
ter - prezes Klubu Lotniczego 
PWr, dr hab. inz. Zbigniew Gnu
tek- prodziekan Wydzialu Mecha
niczno-Energetycznego, dr inz. 
Aleksander Hager - czlonek Kra
jowej Rady Lotnictwa, Leszek 
Krawczyk - prezes Zarzttdu Portu 
Lotniczego Wrodaw S.A., Stani
slaw Maksymowicz - kierownik 
specjalizacji lotniczej AWF, Ja-

Na spotkaniu w Lotniczych Zakladach Naukowych 16 marca 1999 r. 
Od lewj siedzq: prof. M.Mieczyflski, dr Zb.Gnutek, gospodarz obiektu dyr. Cz.Czujowski i dyr. A.Hager. 
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zwr6cenia sict o pbmoc merytorycznq_ do specjalist6w szkolnictwa 
wyi:szego i sredniego pracujttcego na potrzeby lotnictwa cywilne
go i wojskowego. Dui:a czctse kadry wojskowej, kt6ra wczesnie 
przechodzi na emeryturct to jeszcze mlodzi, chcttni do wsp6lpracy 
specjalisci. 

Obecny na spotkaniu dr A. Hager, dlugoletni gl6wny konstruktor 
,PZL-Hydral", kt6ry ukonczyl Wydzial Lotniczy na PWr w 1954 
roku, podkreslil, i:e Krajowa Rada Lotnictwa stwierdzila niebez
pieczny brak kadry specjalist6w z dziedziny lotnictwa. Przypadki 
wyjazdu mlodziei:y z Dolnego Slttska na studia do Warszawy stt 
rzadkie, zatem oczywista jest rola, jakq mialaby tu do spelnienia 
Politechnika Wroclawska. 

Podobny poglttd reprezentuje dyrektor Cz.Czujowski (LZN). 
Stwierdzil on, i:e Gl6wny Instytut Lotnictwa Cywilnego oczekuje, 
i:e pojawi sict kadra przygotowana do badania sprzcttu lotniczego, 
obslugi mechanicznej samolot6w wielosilnikowych itp. Zapropo
nowal, by wykorzystae kontakty, jakie nawittzal ze szkolami wHam
burgu i Vastenis. 

Prezes ,PZL-Hydral" A.Mlynczak podkreslil, i:e jego firma rna 
znaczttcq bazct sprze<towq, ale jest zainteresowany ksztalceniem ka
dry, gdyi: z powodu jej braku mogtt zostae zaprzepaszczone dobre 
tradycje tego przedsictbiorstwa. 

Dyskusje< wzbudzil problem wystarczalnosci zaplecza laborato
ryjnego. Prof. M.Lech wskazywal, i:e opr6cz pracowni znajdujtt
cych sict na Politechnice Wroclawskiej (a jest tu nawet laborato-

Rozmowa z dr int. Aleksandrem Hagerem 

Absolwent Wydziatu Lotniczego 
-Malo kto chybajui.pami~ta, i.e Politechnika Wroclawska miala 

kiedys Wydzial Lotniczy. Pan jednak jest na to zywym dowodem. 

- To oczywiscie dose dawne czasy. Muszct tei: dodae, i:e widzia
lem ten wydzial oczami studenta. Nalei:alem do drugiego, a zara
zem ostatniego rocznika, kt6ry koitczyl ten kierunek we Wrocla
wiu. Zanim ukoitczylem studia I stopnia, zaczttl sie<jui: proces prze
noszenia wydzialu do Warszawy. Przez pewien czas istnial naPoli
technice Warszawskiej samoistny Wydzial Lotniczy, kt6ry nast<tP
nie polq_czono z Wydzialem Mechaniczno-Energetycznym w tak 
zwany MEL. Ja po trzech latach studi6w i dodatkowym p61 roku na 
pracct dyplomowtt w 1954 roku uzyskalem dyplom ini:ynierski i 
nakaz pracy do Fabryki Maszyn Rolniczych w Plocku. Nie bylo 
bowiem latwo uzyskae pozwolenie na kontynuowanie studi6w na 
wybranym jui: kierunku. Tu tei: obowittzywal system skierowait, 
przy czym wyniki w nauce wcale nie byly najwai:niejsze. Trzeba 
bylo wykazae sict wlasciwym pochodzeniem i postawtt polityczntt. 
Zwlaszcza na takich studiach, jak nasze, kontrolowano wlasciwie 
wszystko. 

Wiedzialem, i:e mam opinict ,niepewnego politycznie", wictc na
wet niezbyt zdziwilem sict, i:e nie chctt mnie przyjtte na dalszy etap 
studi6w do Warszawy, ale koniecznose wyjazdu do dalekiego osrod
ka, gdzie niewiele mialbym wsp6lnego z wybrantt dziedzinq, bar
dzo mnie zmartwil. Pojechalem do Ministerstwa Przemyslu (kr61e
stwa Hilarego Minca i jemu podobnych), gdzie okazalo sict nieofi
cjalnie, i:e stt potrzebni pracownicy w WSK we Wrodawiu. To da
walo mi moi:Iiwose pozostania w przemysle lotniczym i dalszego 
ksztalcenia. Niestety nadal nie moglem dostae skierowania na za
oczne kursy tematycznie zwittzane z lotnictwem. Dlatego na II sto
pieit studi6w wybralem Wydzial Mechaniczny we Wroclawiu. 

- Jak liczny byl nabOr na studia lotnicze? 

- Na studia przyjmowano okolo 30 os6b rocznie. Nie byli to jed-
oak wylttcznie obywatele polscy. Ze mnq_ studiowalo 3 Bulgar6w. 
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rium badait izotopowych, maly tune! z hamowniq i Laboratorium 
Badan Nieniszczttcych) moi:na wykorzystae potencjal jednostek 
wojskowych i plac6wek cywilnego szkolenia lotniczego. Wyrai:a
no jednoczesnie wtttpliwosci, jak na istnienie tego zaplecza wply
nie planowana przez Ministers two Przemyslu restrukturyzacja prze
myslu obronnego. Nalei:y bowiem Iiczye sict z przeksztalceniem 
Wojskowych Zaklad6w Lotniczych w Lodzi, Warszawie i Bydgosz
czy w instytucje wolnorynkowe, a to spowodowaloby przeniesie
nie czctsci produkcji do innych firm. 

Plk. pilot Z.Melnarowicz przedstawil w zwittzku z tym opinict, i:e 
kwestitt wymagajqcq bardziej szczeg6lowego rozpracowania jest 
,zejscie na szczebel operacyjny", czyli dopracowanie sict zaplecza 
sprzcttowego do ksztalcenia praktycznego. Bye moi:e potrzebna 
bylaby tu wsp6lpraca z WAT (prof. Sobieraj, prof. Olejnik). 

Nie rna natomiast problemu z ksztalceniem ini:ynier6w- eksplo
atator6w system6w lotniczych. 

JM Rektor odni6sl sict z dui:ym zainteresowaniem do przedsta
wionych propozycji. Podkreslil zainteresowanie uczelni poszerza
niem oferty dydaktycznej, tym bardziej, i:e rozw6j nowej dziedziny 
badait sprzyjalby poszerzeniu profilu Wydzialu Mechaniczno-Ener
getycznego. Moi:liwosci wspierania finansowego przez PWr nowej 
inicjatywy stt bardzo ograniczone, jednaki:e na obecnym etapie de
cyzje zalei:tt od Rady Wydzialu. Nie rna przeszk6d, by przeprowa
dzie rekrutacje< na nowq specjalnose, gdyi: limity naboru okreslone 
stt z dokladnoscitt do 1 0%. 

Byli tei: repatrianci z Francji. Niekt6re osoby z roku, jak np. Nina 
Kupiec, nie tyle byly studentami, co reprezentowaly slui:by spe
cjalne. 

Sposr6d okolo 60 student6w lotnictwa z dw6ch pozostalych rocz
nik6w Wydzialu Lotniczego czctse poszla na dalsze studia do War
szawy. Niekt6rzy przeszli na inne wydzialy Politechniki Wroclaw
skiej. Podobnie stalo sict z kadrtt naukowtt. Pewna grupa przeniosla 
sict do innych osrodk6w naukowych, inni zostali na Wydzialach 
Mechanicznym i Mechaniczno-Energetycznym PWr. Zresztq_ nie 
wszyscy wykladowcy byli stttd. Niekt6rzy dojei:di:ali . 

- Kogo z wykladowcow Pan pami~ta? 

- Wsr6d wielu wykladowc6w z dui:ym doswiadczeniem wyr6i:-
niali sict konstruktorzy: profesorowie Andrzej i Jerzy Teisseyre' owie 
i prof. R. Matz. Silniki odrzutowe wykladal dr ini:. Wl.T.Gundlach. 
Pamicttam tei: profesora Bodaszewskiego z Politechniki Slttskiej i 
profesora Zawadzkiego z PWr. 

Pierwszym dziekanem Wydzialu Lotniczego byl profesor Andrzej 
Teisseyre (p6zniej pracowal w Instytucie Konstrukcji i Eksploata
cji Maszyn), a po nim J6zefWysocki, profesor nadzwyczajny. Mia
lem tei: zaje<cia z ojcem obecnego Marszalka Dolnoslttskiego, pana 
prof. Jana Waszkiewicza. 

-A jakie przedmioty wykladano? 

- Opr6cz zajl(e wlasciwych wszelkim studiom technicznym mie-
lismy zaje<cia na temat platowc6w, na kt6rych omawiano ich kon
strukcjl( i aerodynamikct, byla konstrukcja silnik6w i budowa osprzl(
tu lotniczego. Uczelnia nie dysponowala wlasnym zapleczem labo
ratoryjnym, ale korzystano z bazy posiadanej przez zaklady pro
dukcyjne w Mielcu, Kaliszu i Rzeszowie. Odbywalismy praktyki. 
Pamil(tam, i:e miejscem jednej z nich byl warszawski LOT, gdzie 
m.in. moi:na bylo zobaczye remonty silnik6w i samolot6w. 

- Gdzie znajdowali zatrudnienie absolwenci Wydzialu Lotnic
twa? 

- Ci, kt6rym udalo sict utrzymae w przemysle lotniczym, praco
wali w Mielcu, skttd pochodzily pierwsze samoloty, w Rzeszowie, 

Dokoticzenie na stronie 14 
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Dr inz. Aleksander Hager urodzil si~ w 
1931 roku w Buczaczu, w bylym wojew6dz
twie stanislawowskim. W 1950 roku rozpoczql 
studia na Wydziale Lotniczym Politechniki 
Wroclawskiej . W 1954 r. ukoriczyl studia wy
zsze I stopnia w zakresie konstrukcji silnik6w 
i uzyskal dyplom inzyniera lotnictwa. 

Od !ego czasu pracowalw biurze konstruk
cyjnym Wytw6rni Sprz~tu Komunikacyjnego 
we Wroclawiu . Doszedl tu do stanowiska gl6w
nego konstruktora (1964 r.) 

Kolejne reorganizacje przedsi~biorstwa do
prowadzily go do obj~cia stanowiska gl6wne
go konstruktora Kombinatu PZL-Hydral i kie
rownika osrodka konstrukcyjnego Kombinatu 
oraz funkcji jego gl6wnego konstruktora. W 
latach 1963-66 kontynuowal studia na Wydz. 
Mechanicznym PWr na specjalnosci ,Obra
biarki, narz~dzia i technologia budowy ma
szyn"; uzyskal dyplom magisterski. Dzialal
nosc naukowa ZWiqzala Aleksandra Hagera 
z lnstytutem Techniki Cieplnej i Mechaniki Ply
now PWr, kt6ry w roku 1980 nadal mu stopieri 
doktora nauk technicznych na podstawie 
przedstawionej rozprawy ,Badania zjawisk 
termodynamicznych w procesie tlumienia 
drgari w mieszaninach dwufazowych urzqdze
nia tlumiqcego drgania wirnika nosnego smi
glowca". 

W pracy zawodowej dr Hager specjalizowal 
si~ w konstrukcji uklad6w paliwowo-regulacyj
nych silnik6w lotniczych oraz uklad6w hydrau
licznych samolot6w i smiglowc6w. Zajmowal 
si~ lei konstruowaniem wyrob6w i uklad6w 
hydraulicznych do cel6w niezwiqzanych z lot
nictwem. 

W swojej pracy zebra! doswiadczenia ze 
wsp61pracy mi~dzynarodowej z firmami fran
cuskimi, angielskimi i rosyjskimi realizowanej 
w oparciu o program Zjednoczenia Przemy
slu Lotniczego (uchwala KERM). Uczestniczyl 
w procesie wdrazania do produkcji techniki 
lotniczej i nowych rozwiqzari , m.in . Lima 2 i 
Lima 5 (mysliwskich samolot6w produkowa
nych w Polsce jako MIG 15 i MIG 17), ana
st~pnie przy pelnym procesie produkcyjnym 
lskry (samolotu skonstruowanego przez prof. 
Soltyka) i jej nap~d6w. Przy kolejnych samo
lotach: lrydzie i Soko/e uczestniczyl w opra
cowaniu uklad6w sterowania silnik6w i syste
m6w hydraulicznych tych obiekt6w. 

Odbyl praktyk~ technicznq z zakresu hy
drauliki we Wloszech. Prowadzil dzialalnosc 
pedagogicznq w Lotniczych Zakladach Nauko
wych (1957-68). W latach 1989-91 byl tez 
wykladowcq na Wydziale Mechanicznym na 
Uniwersytecie M.'Sila w Algierii. Byl czlonkiem 
Rady Naukowej lnstytutu Lotnictwa z nomina
cji Ministra Przemyslu Maszynowego (1974-
89), stalym rzeczoznawcq z dziedziny cieczy 
roboczych (od 1987 r.), czlonkiem Rady Pro
gramowej Szkoly Metodologii Konstruowania 
Maszyn przy lnstytucie Konstrukcji i Eksplo
atacji Maszyn PWr, a takze czlonkiem sekcji 
Podstaw Konstrukcji Budowy Maszyn PAN. 
Przez Slat byl prezesem jedynego wi~kszego 
zakladu lotniczego na Dolnym Slqsku- ,PZL
Hyd ral" S .A. 

Ma w dorobku liczne publikacje i referaty 
konferencyjne z dziedziny hydrauliki oraz sze
reg patent6w krajowych i zagranicznych. 

Dok01iczenie ze stronv 13 

gdzie produkowano silniki, w Swidniku, 
gdzie robiono smiglowce, w Kaliszu, skqd 
pochodzq silniki samolotowe, we Wrocla
wiu, gdzie wytwarzano osprz~t do silnik6w 
i platowc6w i w Warszawie gdzie produko
wano lekkie samoloty i gdzie istnial Insty
tut Lotnictwa, kt6ry byl gl6wnym bran:.i:o
wym zapleczem tego przemyslu. 

- Skqd obecnie pocltodzi kadra zakladow 
/otniczyclt? 

- Ilosc absolwent6w ksztalconych przez 
Politechnik~ Warszawskq nie jest wystarcza
jqca. Polscy specjalisci z zakresu Iotnictwa 
sqju:.i: w wi~kszosci w wieku emerytalnym. 
Tworzy si~ luka pokoleniowa, wi~c widz~ 
bardzo pi lnq potrzeb~ rozwini~cia ksztalce
nia w tej dziedzinie. 

- Czy jednak wobec znanyclt trudnosci 
polskiego przemyslu lotniczego nie byloby 
to dzialanie przedwczesne? 

- Ci~:.i:ar zadan in:.i:ynier6w polskich w tej 
dziedzinie przesuwa si~ w kierunku tworze
nia infrastruktury eksploatacji lotniczej. 
Rozwija si~ kr6tkodystansowa komunikacja 
powietrzna oraz nowa generacja sprz~tu 
wojskowego, kt6re wymagajq kadry obslu
gujqcej Iotniska, wiedzy z dziedziny reman-

Wydzial . 

Nnwiaio i imiq 
w,.W..da..,ceto 

_ (,.,._'fie_'!:~~--
(.·" ,,... M.J.,,J.,., .j 
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tow, nadzoru, obslugi naziemnej i eksplo
atacyjnej tych obiekt6w. Ale trzeba tez 
utrzymac polskqmysl Iotnicz<t, kt6ra zawsze 
byla na dobrym poziomie, choc przy reali
zacji koncepcji trzeba bylo przezwyci~zac 
przeszkody ekonomiczne i polityczne. Skoro 
mala grupa z Politechniki Warszawskiej 
wygrywa mi~dzynarodowe konkursy na Iek
ki sprz~t Iotniczy, to znaczy, ze wciq:.i: mamy 
szans~. Wizyt6wkq polskiego przemyslu 
lotniczego jest m.in. Sokol, kt6ry jest kon
kurencyjny wobec innych rozwiqzan i mo:.i:e 
bye wizyt6wkq polskich mozliwosci . w 
sprzyjajqcych warunkach gospodarczych 
mo:.i:emy cos osiqgnqc. Trzeba wykorzystac 
mozliwosci stwarzane przez kooperacj~ 
mi~dzynarodowq. Jako czlowiek, kt6ry zna 
dobrze polski przemysl Iotniczy, widz~ po
trzeb~ prowadzenia dzialan, kt6re stworzq 
nowe perspektywy rozwoju. Z jednej stro
ny chodzi o utrzymanie potencjalu firm, a z 
drugiej- o modyfikacj~ produkcji. Niewqt
pliwie w tej gal~zi potrzebne sq odwazne 
decyzje restrukturyzacyjne. Pami~tajmy, ze 
technika lotnicza rozwija si~ bardzo szyb
ko. Niech w tej dziedzinie nie zabraknie 
polskich nazwisk. 

- Dzi~kuj~ Panu Dyrekiorowi za rovnow~ 
Rowrawia/a: Maria Kisza 
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Chemia 
w zreformowanej szkole 

Taki tytul miala konferencja zorganizowana przez Wydzial Che
miczny, ktora odbyla sitt 22 kwietnia na naszej uczelni. Bylo to 
kolejne wiosenne spotkanie pracownikow tegoz wydzialu z nauczy
cielami chemii szkol srednich Dolnego Sl!!ska .. Dziekan prof. Hen
ryk Gorecki zaprosil takze przedstawicieli Kuratorium oraz Woje
wodzkiego Osrodka Metodycznego. 

Glowni organizatorzy- prof. Kazimiera Wilk, dr Anna Janowska 
i Teresa Frosztttga z zadowoleniem odnotowali du:i:!l frekwencjtt. 
Wsrod ponad 80 uczestnikow znalezli sitt nauczyciele szkol z Wro
clawia, Jeleniej Gory, Legnicy, Kamiennej Gory i innych miast dol
nosl!lskich. 

Otwieraj!lc konferencjtt dziekan, prof. H. Gorecki przypomnial, 
ze Wydzial Chemii PWr rna swoje korzenie w tradycji Politechniki 
Lwowskiej. Mowca przedstawil aktualnll dzialalnosc Wydzialu, 
szczegolnie podkreslajllc wspolpractt z przemyslem i szkolnictwem 
srednim. 

Tematem referatu prodziekana, prof. Andrzeja Matyni byly doswiad
czenia nabyte przy wprowadzaniu reformy ksztalcenia na Wydziale 
Chemicznym. Omowil on system nauczania oparty o kursy wybieral
ne i wprowadzony w tym roku akademickim obowil!ZUjl!CY przy zali
czeniach system punktow kredytowych. Stwarzajll one studentom 
mozliwosc profilowania swoich studiow, uzupelnienia luk progra
mowych wynikajllcych z ro:i:nicy w zakresie nauczania chemii w szko
lach i poszerzania wiedzy o interesuj!lcych ich specjalnosciach. 

Omawiana reforma ksztalcenia uwzglttdnia rowniez udzial stu den
tow i pracownikow naukowych w mittdzynarodowych programach 
ksztalcenia. Dr Adam Pawelczyk przedstawil doswiadczenia Wydzialu 
w ksztalceniu studentow pochodzqcych z krajow Europy Zachod
niej, a dr Andrzej Koltuniewicz omowil programy integracyjne z Uni!l 
Europejskll takie jak ERASMUS, COMENIUS, LINGUA, w kto
rych Wydzial Chemiczny uczestniczy. Mowca zachttcal nauczycieli 
szkol srednich do wspolpracy w ramach programu SOCRATES. 

Glos w dyskusji zabieraly rowniez osoby reprezentuj!lce szkoly 
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srednie: mgr Halin·a Bielecka (przedstawicielka Wojewodzkiego 
Osrodka Metodycznego i wieloletnia nauczycielka chemii w Ze
spole Szkol Chemicznych), dr Natalia Skinder (przewodniczllca 
sekcji dydaktycznej PTChem.) oraz dr Lucyna Kania (konsultant 
ds. ewaluacji edukacyjnej z Dolnosl!lskiego Osrodka Ksztalcenia 
Nauczycieli) . Omowily one problemy dotyczllce nauczania chemii 
w ramach reformy szkolnictwa. Podkreslano istotn!l roltt,jak!l musi 
spelnic nauczyciel chemii . Dr N. Skinder nawiqzuj!lc w swoim 
wystl!Pieniu do postrzegania tej dziedziny przez spoleczenstwo jako 
zagrozenia dla srodowiska stwierdzila, ze ... ,chemia staje sitt zro
dlem nadziei, a nie obaw. I wlasnie w tym duchu, uwzglttdniaj!lc 
aspekt srodowiskowy, nalezy nauczac chemii na kazdym poziomie. 
Chemia powinna bye przedmiotem ogolnym, zwiqzanym z zyciem 
i komplementarnym z innymi dziedzinami wiedzy, przedmiotem na 
ktorym realizowac mozna cele poznawcze i motywacyjne, ksztal
tujqce osobowosc wszystkich Polakow ... " 

Obecny na Konferencji prorektor-elekt ds. studenckich prof. L. 
Komorowski podkreslil istotnll roltt spotkan nauczycieli chemii z 
pracownikami Wydzialu Chemicznego PWr. Pozwalajq one nie tyl
ko na wzrost zainteresowania uczniow studiami na Wydziale, ale 
rowniez stwarzaj!l mozliwosc wspolpracy w celu wypracowania 
takich programow nauczania chemii, ktore spelniajll oczekiwania 
nauczycieli, uczniow i spoleczenstwa. 

W trakcie konferencji przedstawiono rowniez mozliwosc wspol
pracy Wydzialu z nauczycielami chemii w ramach studiow pody
plomowych. Dr N. Skinder pochwalita dwusemestralne zajttcia do
ksztalcajqce dla nauczycieli realizowane w ramach programu ,Eks
peryment szkolny w nauczaniu chemii" . Ukonczylo je ponad 200 
absolwentow. Dr B. Szczygiel zaprezentowal program uruchamia
nego studium podyplomowego dla nauczycieli chemii i przedmio
tow przyrodniczych pt. : ,Srodowisko - skazenie, monitorowanie, 
ochrona". Dr M. Wawrzyniak-Kulczyk z Wojewodzkiego Osrodka 
Metodycznego podzittkowala za mozliwosc doksztalcania nauczy
cieli w ramach konwersatorium ,Chemia, :i:ywnosc i zdrowie". 

Wymiana poglqdow oraz dyskusje na temat reformy szkolnictwa 
i roli chemii, trwajqce nawet w trakcie przerwy w obradach, a tak:i:e 
po zakonczeniu konferencji, potwierdzily celowosc organizowania 

spotkan nauczycieli 
szkol srednich i nauczy
cieli akademickich .. 

Najblizsz<~. okazjq, za
rowno dla dydaktykow 
jak i uczniow, do zapo
znania sitt z dzialalno
sciq Wydzialu Che
micznego moze bye or
ganizowany w dniach 
24 - 26.09.99 Festiwal 
Nauki, naktory serdecz
nie zapraszala prof. K. 
Wilk. 0 

0 
Glos zabiera dziekan 
prof. Henryk Gorecki 
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1-3 maja 1999r.. VII Rajd Elektryka 

G6ry 
Sowie 

Zgodnie z tradycj<l_ wolne majowe dni zostaly 
wykorzystane na zorganizowanie kolejnego Raj
du Elektryka. 

Ta popularna inicjatywa Wydzialu Elektrycz
nego wspierana duchowo i finansowo przez JM 
Rektora rna wielu entuzjast6w i przyjaci6l. Mimo 
ze bardzo sprzyjaj<l_cy imprezie mgr Andrzej 
Ostoja-Solecki umozliwil sfinansowanie dodat
kowych 50 miejsc, atmosfera zapis6w na rajd 
moze bye por6wnana tylko z cosemestralnymi 
zapisami na najatrakcyjniejsze przedmioty wy
bieralne. Gdyby nie ograniczona liczba miejsc, 
wybralyby si(( na tras(( nawet i dwa tysi<l_ce os6b. 
Studenci Wydzialu Elektrycznego doznaj<l_ prze
jaw6w szczeg6lnej serdecznosci czaruj<l_cych stu
dentek, kt6re S<l_ bardzo zainteresowanie mozJi
WOSCi<l_ zapisania si(( na wyjazd. Tak bylo i tym 
razem, zwlaszcza ze trasa byla pomyslana bar
dzo ambitnie, a na uczestnik6w czekalo wiele 
atrakcji. 

W sumie uczestniczyly w wyjezdzie 392 oso
by (nie licz<l_c okolo 50 ,walet6w"). Struktura 
wydzialowa byla typowa: 127 os6b (ok. 30%) 
to studenci Wydz. Elektrycznego, dalej Wydzia
ly: Chemiczny (15% - dziewczyny!), Elektroni
ki (10,5%, towarzystwo mieszane), 1Z (7,6%, 
dziewczyny). !nne wydzialy byly reprezentowa
ne mniej licznie. Natomiast warto podkreslic, 
ze okolo 15% miejsc zaj((li studenci z innych 
wroclawskich uczelni. Tym samym impreza rna 
juz wymiar srodowiskowy! 

Prodziekan Wydzialu Elektrycznego ds . stu
denckich dr Zbigniew Klos, kt6ry jest g!6wnym 
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animatorem imprezy, wyjechal z kilkoma 
studentami na tras(( juz 30 kwietnia, zeby 
sfinalizowac przygotowania: dowiezc zaku
pion<l_ hurtowo zywnosc, zapewnic drew no 
na ognisko i sprawdzic kwatery. Wczesniej 
zadbano tez, by kolej zwi<(kszyla sklad po
ci<l_gu o 3 wagony. 

Trasa wiodla z Gluszycy szczytami G6r 
Sowich. Po drodze zwiedzano poniemiec
kie sztolnie w Os6wce - Kolcach. W znaj
duj<l_cej sit( tam podziemnej fabryce robot
nicy przymusowi pracowali przy produkcji 
rakiet V1 i V2. 

Po dotarciu na kwatery (schronisko 
,Orzel" i pensjonat ,Wisla" w Sokolcu), 
niekt6rzy wybrali si(( jeszcze na Wielk<l. 
Sow((, gdy inni - uci((li drzemk((. Jednakjuz 
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o godzinie czwartej rozpoczt(lo si~ ognisko, na kt6rym serwowano 
kielbas~, grzaniec i chleb. Moi:na bylo dostae je ,na kartki", czyli 
na podstawie specjalnych druczk6w otrzymanych przy zapisach. 
Pi~kna pagoda i ksi~i:yc w pelni zach~caly do zabawy. Moi:na 

bylo uczestniczye w niezwyklym ,konkursie wycia do ksiQi:yca". 
Nastt(pnego dnia rano pobudka o godzinie 7 sprawila, i:e jui: o 

8.30 rajdowcy byli na trasie prowadz<tcej przez Wielk<t Sow~, Prze
lt(cz Jugowsk<t i Kalenic~ do Srebrnej Gory. W chlodnym i wietrz
nym powietrzu widocznose byla wspaniala. 

Pomimo ie trasa obliczona byla na 8 do 10 godzin, niekt6rzy prze
bieglij<t w szese i udali si~ na zwiedzanie fort6w w Srebrnej G6rze, 
a nawet ewiczyli zjezdi:anie po linie z wynosz<tcego sit( na wyso-

Obrady Kolegium Rektor6w 
Kwietniowe posiedzenie Kolegium Rektor6w Wyi:szych Uczel

ni Wrodawia i Opola odbylo si(( tui: po Wielkanocy (8 kwietnia) w 
murach Akademii Rolniczej . 

• Dyrektor ZOZ dla Szk6l Wyi:szych lek. med. Andrzej Gawlik 
poinformowal, i:e 35 tysi~cy os6b zadeklarowalo przynalei:nose do 
jego plac6wki, co zasadniczo wystarczy do jej funkcjonowania. 
Pewn<t obaw(( budzi jednak okres wakacyjny, kiedy to studenci i 
cz~se pracownik6w b((dzie korzystae z innych osrodk6w. Nadal klo
pot stanowi<t niejasne regulacje prawne dotycz<tce leczenia studen
t6w-obcokrajowc6w, student6w po 25 roku i:ycia i innych nietypo
wych przypadk6w. 

• Prof. Otton D<tbrowski z PRO HOMINE zdal sprawQ z dotych
czasowej dzialalnosci Fundacji. Przedstawil stan zaawansowania 
budowy Domu Seniora oraz problemy wynikaj<tce z op6Znieniem 
przyznania kredytu z funduszu mieszkalnictwa. Ostatecznie przyznano 
Fundacji kredyt, kt6rym zarz<tdza PBK 

• Kolegium podj((lo decyzj(( w sprawie przyznania dorocznej na
grody za integracj~ srodowiska. Rozwai:ano dwie kandydatury, osta
tecznie nominowano prof. J6zefa Dudka znanego w srodowisku aka
demickim wlasciciela salonu, w kt6rym odbywaj<t si(( dyskusje na 
tematy polityczne, naukowe i gospodarcze. Odbylo si((jui: ponad 100 
takich spotkan. (Ku naszemu zmartwieniu prof Dudek nie zgadza si~ 
na referowanie ich w prasie. No coi, rozumiemy go. -red.) 

v Wsr6d szczeg6lowych spraw omawiano dzialalnose Fundacji 
Universitas, kt6rej udzialowcem jest r6wniei: Politechnika Wroclaw
ska (reprezentantami naszej uczelni S<t prof. M.Soroka i mgr A. 
Ostoja-Solecki). Podniesiono tei: problem gratyfikacj i dla os6b pra
cuj<tcych przy organizacji II Festiwalu Nauki. 

13 maja rektorzy spotkali si(( na Politechnice Wroclawskiej. Nie
obecni byli rektorzy uczelni opolskich, przybyli natomiast goscie: 
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kose 35 metr6w mostu. 
Zm~czeni, ale szcz~sliwi dotarli wreszcie do miejsca za

kwaterowania . Tu czekalo ognisko, piwo, i:eberka i bigos. 
Poszukiwanym towarem byly plastry i bandai:e na obolale 
nogi . 

Wit(kszose uczestnik6w miala spae w wielkiej sali gim
nastycznej wyposai:onej w estradQ, kt6ra stala si~ miejscem 
wyst~6w muzycznych. Osiem gitar, dwa tam-tamy, skrzyp
ce i flet towarzyszyly spiewom do godziny trzeciej. 
Nast~pnego dnia rano nast<tPil wymarsz do Barda. Po dro

dze zwiedzano forty. Bardziej zm~czeni wybrali wariant la
twiejszy - drog<t. 

Gosemi rajdu byli trzej pracownicy Wydzialu Elektrycznego, 
wsr6d kt6rych byl tez dziekan-elekt prof. dr hab. ini:. Janusz 
Szafran. Bardzo kompetentna obslug~ fotograficzn<t zapewnili 
Piotr Krasicki (Ill rok Wydz. Mechanicznego) oraz mgr ini:. An
drzej Stafmiak (1-29). Cz~se z tych zdj~e moi:na zobaczye w 

Internecie pod adresem www.ipee.pwr.wroc.pl . To bardzo cht(tnie od
wiedzana strona, swiadczy 0 tym, i:e dobry rajd moze bye swietna rekla
m6wk<t wydzialu. 

Tymczasem niestrudzeni organizatorzy zapraszaj<tjui: na VIII Rajd 
Jesienny, kt6ry odb((dzie si(( w G6rach Izerskich w dniach 15 do 17 
pazdziernika . Zarezerwowano jui: 220 l6i:ek w Bialej Dolinie (na 
skraju Szklarskiej Por~by) . Nie spotkalismy jeszcze takiego stu
denta, kt6ry nie chcialby si(( zapisae! 

Wszystkich, kt6rzy mysl<t o realizacji takiego pomyslu na wla
snym wydziale zach~camy do kontaktu z pan em prodziekanem Zbi
gniewem Klosem. Sluzy on kompetentn<tpomoc'l., adresami baz noc
legowych i kalkulacj<t koszt6w. (mk) 

prof. L.Turko (pose! UW), pani G. Tomaszewska zajmuj<tca si(( 
wdrai:aniem reformy szkolnictwa i prof. A.Kubiczowa (UWr). 

• Ustalono wst~ny kalendarz inauguracji roku akademickiego 
(przypuszczalnie PWr zorganizuje j<t 4.X.99). 

• Prof. A.Kubiczowa zreferowala przygotowania do Festiwalu 
Nauki . Zgloszono imponuj<tqliczb(( prezentacji. PWr zglosila 62. 
Uwzgl((dniono powt6rki prezentacji zeszlorocznych, kt6re najle
piej si(( sprawdzily. KBN zwi((kszyl w tym roku dotacj(( do Festi
walu. 

• Rektorzy rozwazali mozliwosci przezwyci~i:enia trudnosci fi
nansowych bibliotek gromadz<tcych bazy danych literaturowych. 
Choe wszystkim zalezy na ratowaniu systemu gromadzenia danych, 
brak dotacji KBN (czy tei: z innych zr6del) uniemoi:liwia to. Pra
cowniczki Biblioteki Gl6wnej PWr przedstawily dzialanie naszego 
systemu informacji w konkretnym dzialaniu. 

v Przedstawiono mysl uczczenia tablic<t W. Korfantego i zwi!!_zku 
Morges . 

• Prof. A.Mulak poinformowal o zaawansowaniu prac przy budo
wie osiedla senior6w. Dzi~ki uzyskanemu kredytowi 12,5 min zl 
obecnie kladzie si(( dach na budynku. Fundacja PRO HOMINE sta
ra si((jeszcze o 1,5 min zl dotacji na cz~se rehabilitacyjn<t. Uwzgl~d
nione zostan<troszczenia finansowe os6b, kt6re postanowily wyco
fae si~ ze sp6ldzielni ,Wrzos". 

• Uczestnicy Kolegium zwiedzili Pracowni~ Rapid Prototyping i 
Srodowiskowe Laboratorium Projektowania w Systemie CATIA. 
Udzialowcami tego ostatniego maj<t bye AE i AR. 

Spotkanie zakonczylo si~ w klubie ,Studenckim" przy winie. 
Nast~pne spotkanie KRUWiO b~dzie mialo charakter wyjazdo

wy. Odb~dzie si(( w osrodku AWF w Olejnicy (1 0-13 czerwca). 
Wezm<t w nim udzial r6wniei: rektorzy-elekci. 0 
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Od 1 marca 1999 roku 

Kolejna 
regulacja ptac 

Miesictczne stawki wynagrodzcnia zasadniczego 
pracownik6w naukowo-dydaktycznych i naukowych 

Stawka mlesi,czneqo wynagrodzenia 
Lp 

l 

l 

2 

3 

4 

5 

6 

Lp. 

1 

1 

2 

3 

4 

5 

6 

1 

8 

9 

10 

ll 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

Stanowisko zasadniczeqo w zl. 

wg kateqor11 

B c 0 E F 

2 3 4 5 6 7 

Prousor 
zwve~:a1nv 2.570 2.820 3.070 3.320 3.640 
Profesor nadzw. 
posiada. tytul 2.270 2.430 2.660 2.950 3.230 
nauk. 

Protesor nadzw. 2.050 2.210 ' 2 .no 2.600 2.910 
Protesor 
kontraktowy 
Docent, ad:Lunkt 
posiadaj~cy 
stopier\ 
naukowy doktora 1.850 1.950 2.050 2.170 2.330 
habil. 
Adiunkt 
poaiadaj~cy 
stopier\ 
naukowv cloktora 1.540 1.650 1. 730 1.860 1.950 
Aaystent 
Aayatent 
mianowany po 
raz pie:rwszy na 
okres roku 1.280 1.370 1.450 1.570 1.670 

Micsil(cznc stawki wynagrodzcn zasadniczych 
pracownik6w nic bctd<tcych nauczyciclami akadcmickimi 

Stawka miesi~znego wynaqrodzen1a 
zasednic~ego w zl 

Kateqorie 
szczebe1 

B c 0 E 

2 3 4 s 6 

1 - - 530 560 

2 - 535 545 570 

3 - 545 555 590 

4 - 550 565 625 

5 560 570 sas 650 

6 580 625 645 720 

1 .625 640 690 770 

8 645 690 760 835 

9 690 760 815 905 

lO 760 800 865 965 

ll 780 835 910 1.030 

12 7ll0 895 950 1.090 

13 850 

' 
, 950 1.030 1.170 

14 n5 1.030 1.105 1.250 

15 990 1.070 1.175 1.330 

16 l.OJ5 l.1JO 1.2:00 1.415 

17 1.095 1.235 1.375 1.550 

16 l.l75 1.370 1.495 1.675 

19 1.290 1.615 l. 740 1.960 

20 . 1.4.35 1.660 1.900 2-200 

21 1.115 1.925 2.165 2.470 

G 

8 

3.990 

3.590 

3.280 

2.580 

2.230 

1. 780 

F 

1 

620 

630 

650 

690 

730 

800 

865 

935 

1.010 

1.075 

1.165 

1.245 

1.325 

1.400 

1.495 

1.595 

1.730 

1.875 

2.190 

2.525 

2.830 

Lp 

l 

1 

2 

3 

4 

- -· 

Lp 

1 

1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

ll 

Lp 

1 

1 

2 

3 

4 

Miesi~tczne stawki wynagrodzenia zasadniczego 
bibliotekarzy dyplomowanych 

nr jJ8 

dyplomowanych pracownik6w dokumentacji i informacji naukowej 

Stawka mlesieczneqo wynaqrodzenia 
Stanowisko zasadniczeqo w zl. 

wq kateqorii 

B c 0 E F 

2 3 4 5 6 7 

Starszy kustosz 
dyp1omowany, 
starszy 
dokumentalista 
dyplomowany l. 730 1.830 2.020 2.140 2.340 

: 
Kustosz 
dyplomowany, 
dokumentalista 
dyplolDOwany l. 420 1.690 1.820 1.950 2.140 

Miurikt 
b1blioteczny, 
adiunkt 
dokumentacji i 
informacji 
neukowei 1.280 1.370 1.410 1.520 1.660 
Asystent 
biblioteczny, 
asystent 
dokumentacji i 
infornu:~ji 
naukowe l. 210 1.240 1.280 1.380 1.460 

Godzinowe stawki wynagrodzenia zasadniczcgo 
pracownik6w dziatalnosci poligraficznej 

Stawka wynaqrodzenia 
w zl na godzine 

Kategoria 

2 

I 

II 

III 

IV 

v 

VI 

VII 

VIII 

IX 

X 

XI 

szczebel 

A B c 0 E 

3 4 5 6 7 

- -
- 3,38 3,55 

- -- 3,43 3,71 
-- 3,52 3,71 3,96 

- 3,56 3,66 3 89 4,20 

3, 60 3,70 3,86 4,21 4,52 

3,66 3,86 4,17 4,43 4,82 

3, 79 4,08 4,30 4. 64 5,09 

4,08 4 30 4,60 4,94 5, 4l 

4,30 4,57 4, 90 5,27 5.82 

4, 57 4.84 5,11 5,62 6,26 

4,84 5,11 5,50 5,96 6,73 

Miesil(czne stawki wynagrodzenia zasadniczcgo 
pracownik6w dydaktycznych 

G 

8 

2.580 

2. 340 

1.810 

1.560 

F 

8 

4,01 

4,11 

4,28 

4,53 

4,87 

5,28 

5,57 

5 98 

6 49 

7,06 

7,63 

Stewka miesi~cznego wynaqrodzenia 
Stanowisko zasadniczeqo w zl. 

wq kateqorii 

'- B c 0 E F G 

2 3 4 5 6 7 8 

Star.uy wykla-
adowca u 
stopniem 
naukOWYIII 1.540 1.650 1.730 1.860 1.950 2.230 
Starszy wykla-
adowca bez 
stopnia 
naukoweqo 1.340 1.420 1. 540 1.635 1.780 1.950 

llvkladowca 1.240 1.340 l. 410 1.520 1.660 1.860 

Lektor, 
in:~truktor 1.100 1.240 1.410 1.520 1-660 1.860 
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Godzinowe stawki wynagrodzenia zasadniczego 
pracownik6w dziatalnosci poligraficznej 

Stawka wynaqrodzenia 
w zl. na qodzin'i' 

Lp Kateqoria 
szczebel 

A B c D E 

1 2 3 4 5 6 7 

l I - - - 2,98 3,05 

2 II - - - 3,00 3,26 

3 III - - 3,03 3,24 3,44 

4 IV - 3,07 3,17 3,43 3,63 

5 v 3,11 3,20 3,39 3,68 3,94 

6 VI 3,17 3,39 3,63 3,89 4,20 

7 VII 3,31 3,56 3,79 4,08 4,42 

8 VIII 3,56 3,79 4,02 4,30 4,69 

9 IX 3,79 3, 98 4,28 4, 60 5, 01 

10 X 3,98 4,26 4,48 4,88 5,41 

11 XI 4,26 4,48 4,81 5,21 5,82 

F 

8 

3,43 

3,52 

3,68 

3,85 

4,20 

4,53 

4,76 

5,16 

5,57 

6,08 

6,51 

Do kateqorii "X" i "XI" rnoqa by~ zaszereqowani robotnicy 
posiadajacy kwalifikacje zawodowe wymaqane od robotnik6w 
zaszeregowanych do kateqorii "IX", wykonujacy prace o wysokirn 
stopniu trudnosci. 

Na regulacjl( wynagrodzeit od 1 marca br. otrzymalismy z Mini
sterstwa Edukacji Narodowej srodki finansowe na pokrycie fundu
szu osobowego w wysokosci 6.364.000 zl. Jest to kwota na 10-
miesil(czne skutki podwyzek z uwzgll(dnieniem wszystkich sklad
nik6w wynagrodzeit. 

Zmiana wynagrodzeit zostala przeprowadzona w spos6b automa
tyczny na podstawie aktualnych kategorii zaszeregowania i dotych
czasowego szczebla dla wszystkich grup pracowniczych jednako
wo w nastl(pujctcy spos6b: 

• wynagrodzenie zasadnicze wzroslo o 8% (wraz ze skladnikami 
pochodnymi jak wysluga I at, premia), 

• dodatki funkcyjne i inne zwil(kszono o 5%. 

Tu i gdzie indziej 
W zwietzku z przeprowadzonct regulacjet plac zainteresowalismy 

sil(,jak sprawa ta wygletda na innych uczelniach. W momencie, gdy 
pracownicy PWr wiedzieli jui: o nowych stawkach, Akademia Me
dyczna nie znala jeszcze swoich przyszlych zarobk6w. Tamtejsze 
procedury set zwykle op6znione w zwietzku z koniecznosciet uzgod
nien z resortem zdrowia. 

Uniwersytet Wroclawski zastosowal wskaznik wzrostu plac o 
9,26%. Akademia Ekonomiczna podniosla zar6wno place podsta
wowe, jak dodatki o 8,0%. Akademia Rolnicza rna sredni wskaz
nik wzrostu plac nieznacznie zr6znicowany. Nauczycielom akade
mickim place wzrosnet o 10,37%, zas nienauczycielom- o I 0,36%. 
Choc srednio zarobki pracownik6w AR byly nii:sze niz na PWr, po 
ostatnich regulacjach korzystniejsze warunki uzyskali pracownicy 
nie bl(dct nauczycielami akademickimi nale:letcy do wyzszych kate
gorii zaszeregowania. Ich zarobki S<t bliskie g6rnej gran icy widelek 
ministerialnych. 

Niekt6rzy bl(dct rozczarowani poziomem regulacji, zwlaszcza 
wobec faktu, i:e pismo wicemin. Karwackiego (MEN) m6wi o wiel
kosci 9,3%. Operuje Sl(( tam jednak pojl(ciem placy sredniorocznej 
liczonej jako calosci funduszu plac podzielonego na Iiczbl( pracow
nik6w i przez 12 miesil(cy. MEN uwzgll(dnia tez w tej puli ,trzy
nastkl(". Tak wil(c fakt, ze nasz kolega dostallub dostanie w tym 
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Ulegajct r6wniez zmianie stawki nauczycieli za godziny ponadwy
miarowe. Wysokosc stawek przyjl(to wedlug minimalnych warto
sci z tabeli ministerialnej. Istnieje mozliwosc podwyzszenia ich za 
zgodct JM Rektora na uzasadniony wniosek dziekana, kt6ry musi 
wtedy zapewnic pokrycie finansowe zwil(kszonych wydatk6w w 
ramach przyznanego limitu funduszu osobowego na rok 1999. 

Zatem stawki za godziny ponadwymiarowe ksztahujct sil( nastl(
pujctco: 

• profesor zwyczajny, profesor nadzwyczajny posiadajetcy tytul 
naukowy- 30 zl, 

• profesor nadzwyczajny posiadajetcy stopien naukowy doktora 
habilitowanego lub doktora, docent, adiunkt posiadajetcy stopien 
naukowy doktora habilitowanego- 26 zl, 

• adiunkt posiadajetcy stopien naukowy doktora, starszy wykla-
dowca - 24 zl, 

• asystent, wykladowca- 24 zl, 
• asystent, wykladowca, lektor, instruktor - 16 zl. 
Po regulacji wynagrodzen od 1 marca br. srednie wynagrodzenie 

brutto- bez uwzgll(dnienia godzin ponadwymiarowych nauczycie
li oraz godzin nadliczbowych pracownik6w obslugi - w poszcze
g61nych grupach pracowniczych ksztaltuj<t si(( nastl(pujetco: 

1. pracownicy naukowo-dydaktyczni 2.433 zl 
2. pracownicy naukowi 1.871 zl 
3. pracownicy dydaktyczni 1.839 zl 
4. pracownicy naukowo-techniczni 1.668 zl 
5. pracownicy in:lynieryjno-techniczni 1.454 zl 
6. informatycy 1.741 zl 
7. pracownicy sluzby bibliotecznej 1.539 zl 
8. pracownicy administracyjni 1.700 zl 
9. pracownicy administracyjno-ekonomiczni 1.689 zl 
I O.pracownicy administracyjno-techniczni 1. 702 zl 
11. pracownicy obslugi 896 zl 
12. robotnicy 1.3 73 zl 
W zaletczeniu przekazujl( tabele wynagrodzen obowietzujetce od I 

marca 1999 roku. 
Wroclaw, 20 kwiecien 1999 roku. 

Glowny specjalista ds. pracowniczych 
mgr Danuta Domagala-Wiatrzyk 

roku podwy:lkl(,jest dla ministers twa takim samym przyrostem fun
duszu plac jak wydatek na waloryzacjl(. Czy wil(c pozostaje nam 
tylko cieszyc sil(jego szczl(sciem? 

KZ NSZZ ,Solidarnosc" skierowala do premiera J.Buzka list, w 
kt6rym wyrazono obawy o skall( naklad6w na szko1nictwo wyzsze, 
jak i zastrzezenia co do terminu realizacji wyplaty wyr6wnania. 
R6wniez Zarzetd Regionu NSZZ ,Solidarnosc" przygotowallist do 
wladz w tej sprawie. (mk) 
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Wvwiad z dvrektorem Departamentu lnformacji i Pro
mocii Komitetu Badan Naukowvch dr Tadeuszem Za
leskim 

Dzialamy sprawniej 
- Szanowtty Panie Dyrektorze, od ponad roku obserwujemy dzia

lalnosc nowego Departamentu lnformacji i Promocji KBN, ktory 
rozwinql bardzo bogatq dzialalno§c. Wykorzystano moi;liwosci 
stworzone przez Internet. W sumie dzisiaj polskie srodowiska aka
demickie mogq korzystac z licznych informacji, ktOre do niedaw
na wydawaly sif trudno dost{/pne. Chcialabym zapytac o kulisy 
tej sprawy. 

- Wszystko zaczt(lo sit( w Iistopadzie 1997 roku. PrzewodniCZ<!
cym KBN zostal wroclawianin, prof. Andrzej Wiszniewski. Jed
nym z pierwszych jego dzialan bylo zlecenie ekspertyzy na temat 
polityki informacyjnej KBN. Ten dokument liczyl kilka stron, ale 
jego konkluzj<( mo:Zna bylo zawrzec w jednym zdaniu: polityka in
formacyjna KBN nie istnieje. Minister Wiszniewski rozpocz<!l wit(c 
poszukiwania kogos, kto - po pierwsze - przedstawilby propozy
cje zmian, a po drugie - je zrealizowal. Ta propozycja trafila do 
mnie, do Sopotu, a ja po 9-dniowym namysle przedstawilem Prze
wodnicz'!cemu kr6tki biznes plan dotycz'l_cy polityki informa
cyjnej urzt(du. Resort to zaakceptowal, dzit(ki czemu od 16 marca 
ubieglego roku stalem sit( urzt(dnikiem KBN. Pierwszy postulat 
dotyczyl tego, i:eby stworzyc osrodek informacji . Przybral on 20 
kwietnia 1998 form<( Departamentu Informacji i Promocji. Oczy
wiscie istnial pewien etap rozruchu. Moi:na powiedziec, i:e na prze
lomie maja i czerwca bylismy jui: w pelnej gotowosci bojowej, ale 
oczywiscie wiele rzeczy zacz<(lo si<( dziac duzo wczesniej . W tej 
chwili Departament l'!cznie ze mn'! liczy 6 os6b i - jak oceniam -
pracujemy peln<~: par'!. 

Za oczywist'! przyjt(lismy zasadt( jawnosci informacji. Ponadto 
zalei:alo nam na przejsciu do aktywnego oferowania informacji . 
Nie chcemy czekac, czy jakis dziennikarz sit( czyms zainteresuje. 
Wolimy wychodzic z wiadomosci'! do odbiorcy. Bardzo istotn'! roll( 
w tym systemie rozprzestrzeniania informacj i odgrywaj'! dwa czyn
niki. Po pierwsze: moje bardzo serdeczne i wieloletnie kontakty z 
wieloma redaktorami gazet akademickich; pozwala nam to bezpo
srednio docierac do najwai:niejszego adresata, jakim S<! naukowcy 
- pracownicy uczelni wyi:szych, PAN czy jednostek badawczo-roz
wojowych. Po drugie: skutecznie wykorzystujemy najszybsze i naj
skuteczniejsze medium, jakie znamy, czyli Internet i pocztt( elek
troniczn'!. Staram sit(, by kai:de wydarzenie, a zwlaszcza kazde po
siedzenie KBN czy posiedzenie kt6rejs komisji zostalo odnotowa
ne w formie stosownego komunikatu. W tej chwili na mojej liscie 
e-mailingowej znajduje sit( okolo 50 gazet uczelnianych, jak r6w
niei: okolo 50 agencji informacyjnych, redakcji radia, telewizji i 
prasy. Material do tych adresat6w jest kierowany w gotowej, nada
j'!cej sit( do przetworzenia formie. Szczeg6lnie istotnym elemen
tem, z kt6rym mialem zreszt'! na pocz'!tku troszkt( klopot6w, S<! stro
ny internetowe KBN. (Nie wszyscy pamit(tajct, ze pracuje tujeden z 
najstarszych w Polsce serwer6w.) Nasze home pages budzily na 
pocz'!tku pewne skojarzenia ze stajni'! Augiasza. Nie byla to win a 
zajmuj'!cych sit( tym ludzi; po prostu byli to specjalisci od infonna
tyki, a nie od informacji. Wbrew pozorom dziedziny te znacznie sit( 
r6i:ni<~:. 

- Jak wife teraz wyglqda opieka nad serwerem? 

- Po wstt(pnym uporz<!dkowaniu sytuacji zatrudnilem mlodego 
czlowieka, kt6rego przeszkolilem. Teraz rna on jui: peln<t wladzt( 
nad serwerem i nie rna roboczego dnia, w kt6rym na naszych stro
nach cos by sit( nie zmienilo. 
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- Niektorzy narzekajq jednak na trudnosc polqczenia sif z ser
werem KBN. 

- Wynikaj'! one z tego, i:e KBN, choc jest gl6wnym sponsorem 
Narodowej Akademickiej Sieci Komputerowej, jest podl<!czony do 
sieci wca]e nie Swiat!owodem, a dzierzawionym l<!CZem 0 bardzo 
niskiej przepustowosci. Dopiero od 12 maja, dzit(ki porozumieniu 
z Interdyscyplinamym Centrum Modelowania Matematycznego i 
Komputerowego Uniwersytetu Warszawskiego (ICM) na szybkim 
serwerze pOI<!CZonym z I<!CZami swiatlowodowymi jest tzw. mirror 
naszych stron (http ://kbn .icm.edu.pl), co uwazam za dose wai:kie 
wydarzenie. Dzi<(ki temu wszystko, co pojawi sit( na naszych stro
nach, jest z op6:lnieniem paru godzin dostt(pne r6wniei: z szybkie
go serwera. 

- Czy w zwiqzku z tym poszerzy sif oferta informacyjtta Depar
tamentu? 

- W najblii:szym czasie zamierzam uruchomic taki intemetowy 
nieregulamy informator KBN. Kai:dy, kto b<tdzie zainteresowany, 
b<tdzie m6gl zostac subskrybentem. Bt(dzie wtedy otrzymywal na 
sw6j pulpit absolutnie wszystkie newsy, wszystkie informacje o tym, 
co sit( dzieje w KBN, co si<( zmienilo na stronach www. 

-A co tam Sif dzieje teraz? 

- Warto tam zagl<!dac, bo jest tam kopalnia informacji m.in. o 
5.Programie Ramowym. Jest tei:, co pewnie wielu zainteresuje, 
konkurs na naszego przedstawiciela w Brukseli. Ktos ten konkurs 
wygra - pod warunkiem, i:e sit( zglosi . Tu tei: zreszt'! chcialbym 
podzi<(kowac kolei:ankom i kolegom z redakcji akademickich, ze 
w tych sytuacjach moglem ich prosic o powielenie informacji . Wiem, 
i:e w znakomitej wit(kszosci przypadk6w ta prosba jest spelniana, 
informacja dociera. 

- Czy rzeczywiscie majq Pans two tak iywy kontakt z poszczegol
nymi osrodkami akademickimi? 

- Dowodem na to niech bt(dzie to, co zaobserwowalem osobiscie 
w przypadku tzw. konkursu na granty. Moina bylo zaaprobowac 
tylko 200 aplikacji . Tymczasem Uak S<!dZt( wlasnie dzit(ki tym sze
rokim kontaktom), KBN otrzymal ponad 800 zgloszen, co bylo 
zreszt'! dopustem Boi:ym dla Departamentu Wsp61pracy z Zagrani
q i Integracji Europejskiej. Przekopanie sit( przez zgloszenia kosz
towalo ich wiele wysilku. 

-A tradycyjne formy kontaktu z mediami? 

- Oczywiscie nie rezygnujemy z nich. Bardzo czt(sto odpowiada-
my na telefony w rodzaju: ,do kogo sit( zwr6cic, by uzyskac infor
macjt(?". Odpowiadamy, i:e w ci<!gu godziny oddzwonimy z pelny
mi, gotowymi danymi . W uzgodnieniu z kompetentnymi osobami 
przygotowujemy i:<!dan'! odpowiedz i przekazujemy zainteresowa
nemu. Wiem, i:e zyskujemy w ten spos6b pewn'! wdzit(cznosc lu
dzi, kt6rym ulatwiamy prac<(. To wi'!i:e sit( zreszt'! z pelnion'! prze
ze mnie roll! rzecznika prasowego: jestem od tego, zeby pomagac. 

- Ludzie nie sqjeszcze przyzwyczajeni do takiego traktowania. 

- Tym lepiej wtedy wypadamy. Zreszt'! milo nam, kiedy nam dzit(-
kuj<!. Ponadto odczuwamy poprawt( wizerunku urzl(du KBN. 

-Jakie jeszcze dzialania podjql Pan jako rzecznik prasowy? 

- Wydalismy dwa foldery w jt(zyku angielskim i przygotowuje-
my trzecie wydanie - w wit(kszej obj<(tosci . Chcielibysmy przygo
towac dui:y multimedialny CD-ROM na temat nauki polskiej, moi:e 
na tie og6lnej informacji o Polsce. Czasami tei: wspomagamy in
stytucje, kt6re wsp61pracuj<!Z KBN, a nie dysponuj'! wlasnym rzecz
nikiem ani slui:bami zajmuj'!cymi si<( promocj'!. 

- Nie wspomnial Pan o jednej z najwainiejszych - z punktu 
widzenia klienta KBN- przemianie informacyjnej, czyli o nowej 
formie biuletynow KBN ,Sprawy Nauki ". Czy to now a wersja bajki 
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maj 1999 . 

o Kopciuszku? 

- Rzeczywiscie, ,Sprawy Nauki" byly wartosciowym, ale dose 
sztywnym pismem przypominaj'l_cym druki urz((dowe. Teraz bierze 
si((je z przyjemnosci'l_ do r((ki. Chyba wczoraj ktos mi powiedzial: 
,Nie zmieniajcie podtytulu biuletyn KBN, bo tym wi((kszy jest szok, 
jak sit( go bierze do r((ki". 

M6j biznes plan zakladal, zgodnie zreszt'l_ z postawionym mi za
daniem, i:e czasopismo powinno miee poziom europejski. Tego trud
nego zadania podj((la sit( obecna redaktorka naczelna biuletynu, pani 
Marzena Wisniewska-Tomaszkiewicz, kt6ra r6wniei: przybyla tu z 
Tr6jmiasta. Mysl((, i:e sami Czytelnicy oceni'l, o ile udalo nam sit( 
zrealizowae zamierzenia. 

- Trafili Panstwo na okres szczegolnie szybkich przemian w sys
temie finansowania nauki: Polska w coraz wit;kszym stopniu 
uczestniczy w finansowaniu badan z Unii Europejskiej. W zwiqz
ku z tym odczuwamy bardzo duiq potrzebt; informacji na ten te
matu. Zas Europa tei chyba chcialaby wiedziec wiele o naszym 
potencjale naukowym. Jak wyglqda to z Panskiego punktu wi
dzenia? 

- Mamy swiadomose zapotrzebowania swiata na informacje o 
polskich naukowcach i plac6wkach naukowych. St<td wlasnie wzi'l.l 
sict pomysl tego dysku multimedialnego. Bctdzie on po angielsku, 
takjak i adresowane do zagranicznego odbiory strony intemetowe. 
We wszystkich tych przypadkach gl6wny nacisk kladziemy na pod
stawowe informacje, kt6re nas jakos charakteryzuj'l, a ponadto na 
kontakty, kontakty i jeszcze raz kontakty, gdyi: w tej chwili najwi((
cej problem6w stanowi brak powi'l_zail naukowych z osrodkami 
naukowymi Unii Europejskiej. 

W tej chwili okolo 1/3, moi:e 1/4 obj((tosci naszych stron www to 
informacje o 5.Programie Ramowym. Punktem wyjscia jest tu po
rozumienie sict z przyszlym partnerem badail - a zwykle powinno 
bye ich kilku. Tam samotnie nic sict nie da zrobie. Po prostu nie 
dostanie si(( zlamanego euro! 

-A propos: czy euro dzieli sit; na jakies grosze? 

- Nawet nie mam poj((cia, bo pula programu wyra:i:a si(( znacznie 
atrakcyjniej: okolo 15 miliard6w euro . To S'l pieni'l_dze, kt6re trud
no chyba sobie wyobrazie. Nasz'l_ rol'l_jest dotarcie z informacj'l_ do 
ka:i:dego zespolu naukowego, pr6ba pomocy w przygotowaniu sto
sownej aplikacji, ale nie zast«Powanie zespol6w. To, i:e nie zajmu
jemy sict sterowaniem odg6mym, jest chyba zalet'l_, choe niekt6rzy 
moi:e S'l do niego przyzwyczajeni. Ale jesli nasze zespoly si(( nie 
zaktywizuj'l, moi:e si(( okazae, i:e dofinansowujemy zespoly fran
cuskie, angielskie, fiilskie, kt6rym raczej grosza nie brakuje. 

- Na pewno wielu polskich naukowcow chcialoby skorzystac z 
tej szansy. Z drugiej strony jednak srodowisko to mote cierpiec 
na pewim kompleks nowego przybysza kandydujqcego dopiero 
do Unii, pozbawionego kontaktow i rozemania sytuacji. Mote tei 
obawy wynikajqce ze swiadomosci niedoinwestowania nauki pol
skiej sprawiajq, ie naukowcy obawiajq sit; konfrontacji. 

- Bye moi:e, aczkolwiek lepiej, byte obawy udalo sict przekue na 
rozwai:ne dzialania. Wspomagamy, jak mo:i:emy, tych, kt6rzy od
wai:'l_ sict aplikowae. Dlatego wlasnie zostal rozpisany konkurs ,gran
ty na granty'', kt6ry umoi:liwia finansowanie prac przygotowaw
czych prowadz'l_cych do zlo:i:enia aplikacji. Temu slu:i:'l_ r6wnie:i: 
narodowe, regionalne, lokalne punkty kontaktowe, gdzie odpowied
nio przeszkoleni pracownicy dysponuj'l_ stosownymi materialami i 
wiedz'l_pomocnq w nawiqzaniu kontakt6w i przygotowaniu aplika
cji. 

Jeslijui: ktos dostanie dofinansowanie na badania z UE na pozio
mie 50%, Komitet got6w jest sfinansowae jeszcze 90% z pozosta
lych 50%. System zach((t jest, jak s'l_dzct, imponujqcy. Ale kluczem 
jest jednak aktywnose zespolu badawczego. 
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- Czy zatem moiemy zapewnic Czytelnikow, ie kaidy, kto zglosi 
sit; z pytaniami i wqtpliwosciami do Departamentu, uzyska iyczli
wq i obszernq informacjt; na temat, ktory go interesuje? 

- Z calq odpowiedzialnosci'l_ tak. Realizacjct tego zadania uwa
:i:am za swoja misj((. 

-A jaka bt;dzie misja polskiego przedstawiciela KBN w Brukse
li? Czy bt;dzie prowadzil tam aktywnq polityk~ sluiqcq naszemu 
srodowisku naukowemu? 

- Oczekujemy, i:e b((dzie aktywny. Po pierwsze jednak b((dzie 
obecny- bo nieobecni nie majqracji. B((dzie dla nas zr6dlem wai:
nych informacji. Jednoczesnie jednak b((dzie nas reprezentowal w 
stosownych kr((gach, przedstawial nasze stanowisko i lobbowal na 
rzecz nauki polskiej. 

- Czyli obecnie wiele zaleiy od srodowiska naukowego: jakie 
zglosi propozycje badawcze i jakie kandydatury pojawiq sit; na 
obj~cie stanowiska w Brukseli. 

- Oczywiscie, i:e tak. 

- Dzit;kujt; Panu Dyrektorowi za rozmowt;. 

Rozmawiala: Maria Kisza 

KONKURS•KONKURS•KONKURS•KONKURS 

Przewodnicz~cy Komitetu Badan Naukowych 
oglasza konkurs 

na obsadzenie stanowiska radcy ds. polityki naukowej i 
naukowo-technicznej w strukturze Stalego Przedstawiciel

stwa RP przy Unii Europejskiej w Brukseli. 
Celem konkursu jest wylonienie kandydata, kt6ry po przeszkole

niu w Ministerstwie Spraw Zagranicznych podejmie pracct w Sta
lym Przedstawicielstwie RP w Brukseli, gdzie b((dzie odpowiedzial
ny za wsp6lpracct z instytucjami Unii Europejskiej w zwi'l.zku z 
przyst<tPieniem Polski do Pi<ttego Programu Ramowego Badan, 
Rozwoju Technicznego i Prezentacji (5PR). Jego gl6wnym zada
niem bctdzie zdobywanie i przekazywanie do kraju wszelkich in
formacj i, kt6re mog'l. ulatwic pol skim plac6wkom naukowo-badaw
czym i przedsi((biorstwom udzial w 5PR. 

Rozpoczctcie pracy przewidziane jest na pocz'l.tku czwartego kwar
talu 1999 roku. Warunki zatrudnienia okreslone Sq w rozporzqdze
niu Rady Ministr6w z 16 lipca 1991 roku o zasadach wynagradza
nia pracownik6w przedstawicielstw dyplomatycznych i konsular
nych (Dz.U. nr 71 poz. 307 z 12 sierpnia 1991 r., z p6zniejszymi 
zmianami). 

Wymagania wobec kandydat6w: 
- obywatelstwo polskie; 
- wy:i:sze wyksztakenie; 
- doswiadczenie w mictdzynarodowej wsp6lpracy naukowo-tech-

nicznej; 
- wiedza o Unii Europejskiej, szczeg6lnie znajomosc wsp6lno

towej polityki w obszarze nauki, badan i post«PU 
technicznego; 

- umiejcttnosci organizacyjne oraz doswiadczenie administracyj
ne; 

- umiej((tnosc poslugiwania sict nowoczesnym sprzcttem biuro
wym, w tym wyszukiwania informacji w lntemecie; 

- znajomosc polskiego sektora nauki i badan; 
- biegla znajomosc j((zyk6w obcych, w tym angielskiego i fran-

cuskiego; 
- komunikatywnosc, latwosc nawi'l.zywania kontakt6w. 
Oferty powinny zawierac: 
- proponowany program dzialan na stanowisku (zakres, formy); 
- :i:yciorys i list motywacyjny; 
- odpis dyplomu ukonczenia studi6w wyzszych; 
- kopie innych dokument6w uwa:i:anych przez kandydata za istot-

ne dla oceny oferty. 
Termin skladania ofert w Departamencie Wsp6lpracy z Zagrani

Cq i Integracji Europejskiej KBN (ul. Wsp6lna 1/3, 00-529 War
szawa) uplywa 10 czerwca 1999 roku. 

Rozstrzygnictcie konkursu nast<tPi do 25 czerwca 1999 roku. 



22 

BiezctCY temat: SPR 
Szanowni Paristwo, 
Uprzejmie informuj~ . ze zgodnie z nieoficjalnymi informacjami uzyskanymi 

z Komisji Europejskiej odzew z Polski na zaproszenie do skladania wniosk6w 
(call for applications) przez osoby zainteresowane udzialem w ocenie propo
zycji przedsi~wzi~c skladanych w ramach program6w szczeg61owych 5. Pro
gramu Ramowego jest mizerny. 

Komisja podaje, ze w ocenianiu propozycji (wniosk6w) zloi:onych w odpo
wiedzi na pierwsze zaproszenie do skladania propozycji (pierwszy konkurs) 
we wszystkich programach szczeg61owych w calym 5PR, wei:mie udzial zale
dwie 80 Polak6w czyli mniej nii: ekspert6w z Czech czy W~gier. Brak informa
cji , jak proporcje te ksztaltujq_ si~ w programie ,Przyjazne ui:ytkownikowi spo
leczeristwo informacyjne" (zwanym r6wniei:: ,Techniki spoleczeristwa infor
macyjnego"). Niezalei:nie od !ego eksperci z udokumentowanym doswiadcze
niem w dziedzinie teleinformatyki mogq_ nadal zglaszac si~ do Komisji Euro
pejskiej . 

Od ekspert6w wymaga si~ wiedzy w danej dziedzinie i doswiadczenia w 
sektorze nauki, przemyslu lub administracji. Nie sa. wymagane stopnie nauko
we, choc publikacje sa. mile widziane. 

Podany w zaproszeniu term in ostateczny dotyczyl jedynie oceny propozycji 
zloi:onych w pierwszym konkursie. 

Praca eksperta nie jest latwa. Dokonanie oceny wniosk6w wymaga wyko
nania cz~sci pracy w domu i wyjazdu do Brukseli. Poza zwrotem koszt6w 
przejazdu i dietq_ dziennq, Komisja zapewnia r6wniei: odpowiednie wynagro
dzenie. Zainteresowani kandydaci powinni wypelnic przydlugq_ ankiet~ . do
st~pnq_ pod adresem: 

http://www.cordis.lu/expert-candidature/ i wyslac ja poczta zwyklq_ do 
Brukseli. 

Z powai:aniem, 

ISAT'99 

Borys Czerniejewski 
Dyrektor Departamentu Systemow Informatycznych KBN 

Architektura i Technologia System6w lnformacyjnych 
Zarzadzanie Wzrostem Organizacji- Aspekty informacyjne i Techniczne 

Gl6wnym eel em konferencji jest dyskusja dotyczq_ca wsp61czesnych sys-
tem ow wspomagajq_cych zarzq_dzania organizacjq, a w szczeg61nosci roz
wiq_zari organizacyjnych i technologii kreujq_cych wzrost i zyskownosc przed
si~biorstw. Dzialania menedi:erskie odnoszq_ si~ do wysoce niepewnej przy. 
szlosci; sq_ podejmowane na bazie niekompletnych informacji, z kt6rych tyl
ko niewiele jest sterowalnych. Zarzq_dzanie informacjq_ oraz sposoby reali
zacji !ego zarzq_dzania sa. kluczowymi czynnikami pozwalajq_cymi przedsi~
biorstwom osiqgac oczekiwany wzrost, udzial w rynku, jakosc obslugi klien
t6w, konkurencyjnosc, itd .. 

Celem konferencji jest taki:e prezentacja i dyskusja wsp61czesnych tech
nologii informacyjnych, informatycznych i komunikacyjnych wykorzystywa
nych w zadaniach zarzq_dzania. 

Tematyka: 
• aktualne i przyszle srodowiska organizacji, 
• Zmiany w zachowaniu organizacji i zmiany struktur organizacyjnych, 
• zarzq_dzanie wiedzq_ i informacjq, 
• procesy podejmowania decyzji inwestycyjnych i finansowych, 
• wymagania informacyjne wsp61czesnych system6w zarzq_dzania, 
• melody sztucznej inteligencji w nowoczesnych systemach informacyj

nych, 
• melody sztucznej inteligencji w projektowaniu i zarzq_dzaniu systemami 

informacyjnymi, informatycznymi i komunikacyjnymi, 
• modelowanie system6w informacyjnych, 
• wplyw technologii informacyjnych, informatycznych i komunikacyjnych 

na dost~pnosc i funkcjonalnosc system6w informatycznych, 
• technologie , uslugi i zarzq_dzanie w rozwiq_zaniach typu intranet i extra-

net, 
• przedsi~biorstwo przyszlosci- przedsi~biorstwo wirtualne, 
• biznes elektroniczny, 
• architektury wsp61czesnych system6w informatycznych, 
• projektowanie system6w informatycznych wspomagania zarzq_dzania. 
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POLSKO-FRANCUSKIE 
CENTRUM INZYNIERII 

SYSTEMOW PRZEMYSLOWYCH 
na Politechnice Wroclawskiej 

(dawna Szkola Francuska) 

oglasza zapisy na Podyplomowe Studia 

1. MASTERE SPECIALISE (IX edycja) 

en Management des Grands Projets et Programmes 
prowadzonych wsp6lnie z Ecole Nationale Superieure 

des Mines de Saint-Etienne (Francja) 

• Kandydatami moga. bye absolwenci lub studenci V-go 
roku studi6w magisterskich uczelni technicznych lub eko
nomicznych oraz absolwenci innych uczelni, jesli maja. staz 
zawodowy. Wymagana jest podstawowa znajomos6 j({zyka 
francuskiego. 

• Studia zasadnicze trwaja.jeden rok i sa. poprzedzone 7-
miesi({cznym kursemj((zyka francuskiego 

(pocza.tek: pazdziemik 1999). 
• W ramach studi6w: 2-tygodniowy pobyt we Francji oraz 

4-miesi((czny staz przemyslowy w kraju lub za granicq. 
• Program studi6w - realizowany przez specj alist6w fran

cuskich i polskich (w j((zyku francuskim) - jest dostosowa
ny do aktualnych potrzeb i problem6w przemyslu globalne
go. 

• Absolwenci studi6w otrzymujq francuski dyplom Mast ere 
Specialise Ecole des Mines de Saint-Etienne. 

• Warunki przyj({cia: spelnienie wymog6w formalnych + 
rozmowa kwalifikacyjna. 

• Koszt studi6w: rok I - 2.500 zl, rok II - 3.200 zl 
• Termin zgloszen: do 10.06.99 
• Rozmowy kwalifikacyjne: 11-12.06.99 

2. STUDIUM POLSKIE ( V edycja) 
• Wymagane jest wyksztalcenie wyzsze. 
• Studium trwa 3 semestry. 
• Zaj({cia sqprowadzone w piqtki (od 14:00) i soboty. 
• Program Studium oraz stosowana pedagogika sa. prze

niesione na grunt polski z Francuskiego Studium ECOLE 
FRAN<;,:AISE DE GENIE DES SYSTEMES INDU
STRIELS realizowanego na Politechnice Wroclawskiej od 
8 lat. 

• Absolwenci otrzymuja. dyplom Politechniki Wroclawskiej 
oraz francuski certyfikat Ecole des Mines de Saint-Etienne. 

• Koszt calego Studium : 4.000 zl 
• Termin zgloszen do 17.06.99 
• Rozmowy kwalifikacyjne: 18-19.06.99 
Szczeg6lowe informacje oraz pobieranie formularzy zglo

szen: 

Polsko-Francuskie 
Centrum Ini:ynierii System ow Przemyslowych 

Politechnika Wroclawska 

50-370 Wroclaw, pl. Grunwaldzki 7 

budynek D-5 ( p. 20) 

tel. 320-22-48, fax 328-02-29 

e-mail: mastere@pwr.wroc.pl 

internet: http://www.pwr.wroc.pUsf/ 
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Wybory do Rady Gl6wnej 
Szkolnictwa Wyzszego 

Uczelniana Komisja Wyborcza Politechniki Wroclawskiej prze
prowadzilajuz wybory 15 elektor6w, kt6rzy wezm<t udzial w wy
borze czlonk6w Rady Gl6wnej w dniu 21 pazdziemika 1999 r. w 
Warszawie. Nauczyciele akademiccy posiadaj~tcy tytul naukowy 
profesora lub stopieil naukowy doktora habilitowanego (zatrudnie
ni w pelnym wymiarze czasu pracy) wybierali swoich szesciu przed
stawicieli 17 maja br. Uprawnionych do glosowania bylo 389 os6b. 
Na zebranie przybylo 38 nauczycieli z tej grupy. Z osmiu zgloszo
nych kandydat6w, wystarczaj<tq ilose glos6w (ponad polow(() uzy
skaly nastf(puj<tce osoby: 

• dr hab. Juliusz Gajewski I-20 (W-9) 
• prof. drhab. Ryszard Grz<tslewicz 1-18 (W-11) 
• prof. zw. dr Andrzej Halas I-25 (W-4) 
• prof. dr hab. Ryszard Izbicki I-1 0 (W-2) 
• prof. dr hab. Eugeniusz Wnucza I-9 (W-11) 
• prof. dr hab. Zbigniew Wroblewski I-8 (W-5) 
Delegaci nauczycieli akademickich posiadaj~tcych stopieil dokto-

ra (wylonieni na zebraniach wydzialowych, w liczbie okreslonej 
przez Senat) zebrali si~ w auli naszej uczelni 18 maja br. W wyniku 
przeprowadzonych wybor6w z dziesi~ciu kandydat6w wyloniono 
dziewi~ciu elektor6w. Ze 110 os6b uprawnionych do glosowania, 
swoje glosy oddalo 67 delegat6w. Elektorami zostali: 

• dr Maciej Besler (W -7) 
• dr Roman Chrobok (W-2) 
• dr Tadeusz Gudra (W-4) 
• dr Marian Hotlos (W -11) 
• dr Antoni K1ajn (W-5) 
• dr Stefan Kozerski (W-10) 
• dr Robert Masztalski (W-1) 
• dr Ryszard P~zniak (W-3) 
• dr Stanislaw S1usarczyk (W-6) 
Wybory do Rady Gl6wnej Szkolnictwa Wyzszego odbywaj<t si~ 

w kuriach. W dniu 21 pazdziemika 1999 r. odb~d<t si~ r6wnolegle 
dwa posiedzenia: (1) w kurii profesor6w i doktor6w habilitowa
nych oraz (2) w kurii doktor6w. Poniewaz w Radzie Gl6wnej musi 
bye reprezentowany ka:Zdy typ uczelni, wybory przeprowadzane S<! 
w grupach zwhtzanych z profilem szkoly wyzszej . Przedstawiciele 
PWr b~d~t uczestniczyli w wyborach dla grupy uczelni technicz
nych. 

W ostatniej kadencji Rady Politechnik~ Wroclawsk~t reprezento
wal prof. Andrzej Halas, a inne uczelnie wroclawskie: prof. An
drzej Morawiecki (Uwr), prof. Danuta Strahl (AE) i dr Andrzej 
Wolanski (AMuz.). Natomiast dr inz. Ludomir Jankowski w przed
ostatniej kadencji byl przedstawicielem doktor6w. 

Oo/noslq,ska Rada Energii Odnawialnvch 

Uchwalono tekst wsb~pny 
W dniu 11 maja odbylo si~ posiedzenie gremium zainteresowanego 

utworzeniem Dolnosl<tskiej Rady Energii Odnawialnych. Spotkanie 
mialo miejsce w gmachu gl6wnym Politechniki Wrodawskiej. 

Koncepcja powolania DREO powstala w srodowisku tworz<tcym 
obecnie Rad~ ds. Badan i Wykorzystywania Odnawialnych Zr6del 
Energii dzialaj <!C<! przy Fundacji Rozwoju Politechniki Wroclawskiej. 

Ze strony organizator6w na zebranie przybyli dr Marek Kozlowski 
(Fundacja Rozwoju PWr), prof. Mieczyslaw Mieczyilski (przewod
niCZ<tCY Rady ds. Badail i Wykorzystywania Odnawialnych Zr6del 
Energii), prof. Jerzy J~drzejewski (PWr), dr Aleksander Hager. Dyr. 
Marek Winkowski, dyrektor Wydzialu Inicjatyw Gospodarczych UM 
Wroclawia, reprezentowal tym razem Wroclawski Park Technologicz-
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ny. Ta nowo tworzona instytucja jest potencjalnie zainteresowana zr6-
dlami energii odnawialnej zar6wno jako konsument energii, jak i jako 
realizator wdrozeil. 

Wojewoda wroclawski byl reprezentowany na spotkaniu przez dr 
Mieczyslawa Ciurl~ (przewodnicZ<!CY senackiej komisji ds. ekono
micznych i finansowych) . 

Zebrani byli zgodni co do celowosci utworzenia nowej rady. Uzna
no natomiast, ze lepszego zdefiniowania wymagaj<t cele dzialania. 
Problem polega bowiem na tym, ze odnawialne :lr6dla energii nie S<! 
Ueszcze?) konkurencyjne w kategoriach czysto ekonomicznych. Ce
lowose ich wdrazania mozna ocenie dopiero uwzgl~dniaj<tc czynniki 
ekologiczne i spoleczne. Typowym przykladem jest produkcja paliw 
z rzepaku: proces jego wytwarzania nie szkodzi srodowisku, a jedno
czesnie stwarza no we szanse rolnikom. Uboczn<t korzysci<t moze bye 
produkcja miodu- rzecz jasna - rzepakowego. Jednakze dzialania 
prowadz<tce do uruchomienia calego cyklu produkcji surowca, prze
tworzenia go w paliwo i stworzenie sieci jego dystrybucji wymagaj<t 
zaangazowania r6znych srodowisk, w tym samorz<td6w i przedsta
wicieli organ6w panstwowych. 

Nasze zblizanie si~ do struktur Unii Europejskiej rna tu r6wniez 
znaczenie: z jednej strony musimy brae pod uwag~ europejskie nor
my dotyCZ<!Ce OChrony Srodowiska, Z drugiej- moz)iwose uzyskania 
na potrzeby wdrazania nowych technologii srodk6w unijnych. Prof. 
Mieczyilski podkreslal tez potrzeb~ nad<t:Zania za swiatowymi roz
wi<tzaniami: nasz kraj nie powinien bye tylko nabywc<t technologii 
wypracowanych gdzie indziej . 

Zauwazono tez potrzeb~ wl<tczenia do Rady przedstawicieli bylych 
wojew6dztw dolnosl<tskich. 

Jeden z uczestnik6w spotkania podkreslal natomiast potrzeb~ sko
relowania zamierzeil organizacyjnych z obowi<tzuj<tcymi przepisami 
o samorz<tdzie (chodzi tu o zakres zadail poszczeg6lnych szczebli 
samorz<tdowych), jak i o energetyce. 

Uczestnicy spotkania uzgodnili, ze ostateczna wersja uchwaly zo
stanie przygotowana po przedstawieniu przez poszczeg6lnych repre
zentant6w szczeg6lowych uwag do jej tekstu. 

Jeszcze 
o PPE na PWr 

Znane S<tjuz wyniki ankiety w sprawie utworzenia na Politechni
ce Wroclawskiej Pracowniczego Programu Emerytalnego. 

Na pytanie : czy na PWr. powinien powstac Pracowniczy Pro
gram Emerytalny? odpowiedzialo 276 os6b, z kt6rych 200 (72.5%) 
popiera ide~ utworzenia Programu. Zainteresowanie uczestnictwem 
w PPE na Uczelni wyrazilo 199 (69.8%) sposr6d 285 os6b bior<t
cych udzial w ankiecie. Wybory formy Pracowniczego Programu 
Emerytalnego uksztaltowaly si~ nastf(JJUj<tco: 

• Pracowniczy Fundusz Emerytalny wybralo 
• Fundusz Inwestycyjny 
• Grupowe Ubezpieczenie na Zycie 

77 os6b 
34 osoby 

z Funduszem lnwestycyjnym 61 os6b 
• Towarzystwo Ubezpieczeil Wzajernnych 10 os6b 
L~tcznie na drugie pytanie ankiety odpowiedzialy 182 osoby. 

Mozna wi~c przyj~te (uwzgl~dniaj<tc wszystkie zastrzezenia co do 
reprezentatywnosci pr6by), ze zainteresowanie utworzeniem i przy
st<!Pieniem do Pracowniczego Programu Emerytalnego jest wyso
kie, chociaz preferencje dotycz~tce formy Programu nie S<tjuz tak 
jednoznaczne. 
Musz~ podkreslie, ze ankieta stanowi dla wladz Uczelni cenny 

material dla podj~cia decyzji w sprawie utworzenia i wyboru PPE, 
jednak nie rozstrzyga ona tych kwestii. W szczeg6lnosci wybiera
j<tc form~ PPE na1ezy uwzgl~dnie koszty utworzenia i utrzymywa
nia Programu oraz stopieil zaangazowania sluzb PWr. w jego funk 

Dr ini. Ludomir Jerzy Jankowski 
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DNI SZWECJI 
NA POLITECHNICE WROCt.AWSKIEJ 

Rozmowa z dr Murarim Mohadem Sahq z ABB Auto
mation Products 

Pierwsze bylo ABB 
-Po lacy sq chyba zwykle zaskoczeni, gdy dowiadujq Sif, ie mowi 

Pan po polsku. Czy to uboczny skutek wspolpracy z Politechnikq 
Wroclawskq? 

- Moje kontakty z Polsk!l. S!\. dawniejsze. Urodzilem si<( w Ban
gladeszu, gdzie jako Hindus nie mialem latwej sytuacji . To skloni
lo mnie do wyjazdu na studia doktoranckie do Polski . Znalazlem 
si<( tu w pazdziemiku 1970 roku, gdzie zreszt!\. osi!l.8n!l.lem dose 
wysok!\.pozycj(( przewodnicz!\.cego organizacji student6w obcokra
jowc6w. St!!.d znalem wielu 6wczesnych dostojnik6w panstwowych 
- ale to juz inna historia. 

Moim wlasciwym celem bylo zrobienie doktoratu u profesora 
J6zefa Zydanowicza zwanego ,ojcem zabezpieczen polskich". Re
cenzentem mojej pracy byl profesor Andrzej Wiszniewski z Poli
techniki Wroclawskiej . Poznalem go w 1972 roku - to byl poCZ!\.
tek moich kontakt6w z t!\. uczelni!\.. 

Po doktoracie (w lutym 1975 r.) zostalem zatrudniony jako mlo
dy specjalista ds. zabezpieczen w Dziale Rozwoju i Badan w fir
mie ASEA, kt6ra p6zniej weszla do koncemu ABB . 

Moja praca pol ega na utrzymywaniu kontakt6w naukowych z r6z
nymi osrodkami i srodowiskami naukowymi. (Na przyklad: aktual
nie kieruj(( projektem badawczym w jednym z badawczych instytu
t6w naukowych ABB w P6lnocnej Karolinie .) Szukam tez realiza
tor6w konkretnych temat6w badawczych. Polska jestjednym z dzie
wi<(ciu kraj6w wybranych przez ABB jako obszary, w kt6rych ken
cern tworzy centra naukowo-badawcze. 

- Dlaczego nawiqzal pan wspolpracf z Instytutem Energoelek
tryki PWr? 

- Zetkn!!.lem si(( tu z ludzmi o dobrych kwalifikacjach i duzej 
zdolnosci angazowania si<( w wykonywan!\. prac<(. Zawazyly tez 
moze wzgl((dy sentymentalne. Ponadto Polska jest dose blisko od 
Szwecji . Bywam tu kilka razy rocznie. Utrzymuj(( z tutejszymi na
ukowcami prawie codzienne kontakty dzi((ki pol!l.czeniom telefo
nicznym i internetowym. Czasem towarzySZ!\. mi w podr6zy moi 
szefowie. 

- Jak duia grupa Polakow wspolpracuje z Panem? 
- S!!. to: prof. Eugeniusz Rosolowski, dr Jan Izykowski i dr Bog-

dan Kasztenny. Wsp6lpracujemy dobrze i intensywnie, mimo ze 
kazdy z nas rna inne zaj<(cia. Dr Kasztenny jest obecnie od 2 lat w 
USA na stypendium Fulbrighta (jako senior Fulbright Scholarship 
fellow), prof. Rosolowski przebywa chwilowo na konferencji (tak
ze w USA). 

- Czy umowa o wspolpracy mifdzy ABB Automation Products i 
1-8 okrdla sciS/e tematykf badawczq? 

- To jest umowa otwarta, aneksowana co roku. Przez pierwsze 4 
lata realizowalismy temat ,Zastosowanie teorii zbior6w rozmytych 
w elektroenergetycznej automatyce zabezpieczeniowej", teraz pro
wadzimy , Badania rozwojowe z zakresu wsp6lczesnych algoryt
m6w zabezpieczen." Jak widae, tematyka nie jest ograniczona, a 
plan na dany rok moze bye modyfikowany. Podejmowaniu takich 
decyzji slu:Z!\. mi((dzy innymi nasze spotkania, kt6re zwykle odby
waj!\. si(( co kwartal. Wynikiem naszej wsp6lpracy jest 25 artyku-

l6w i 4 patenty na prace stosowane. 

- Zwykle firmy interesujqce sif wdroieniami lub aplikacjami 
nowych rozwiqzan bardzo dbajq o poufnosc wynikow badan. Czy 
nie jest to trudne dla pracownikow ucze/ni, ktorzy nie sq przyzwy
czajeni do ograniczen tego typu? 

- Te sprawy musz!\. bye zalatwiane ku obustronnemu zadowole
niu. Koncern ABB nie moze niepotrzebnie zdradzae swoich opra
cowail konkurentom. Z drugiej jednak strony rozumiemy, ze zesp6! 
naukowy, kt6ry poswi((ca 70% swoich sil naszej wsp6lnej proble
matyce badawczej, rna prawo do prezentacji swojego dorobku. Dla
tego nasza umowa reguluje zasady publikacji prac. Streszcza si(( 
ona do tego, ze potrzebnajest akceptacja strony szwedzkiej . Decy
zja zapada na szczeblu, na kt6rym wytycza si(( dlugofalowe cele 
badawcze. 

- Pracownicy Instytutu Energoelektryki ceniq sobie CZfSte wspol
ne wyjazdy na konferencje i pomoc w finansowaniu tych wyjaz
dow ze strony ABB Automation Products. 

- Nawet tak duza firma , jak nasza, musi siC'( liczye z finansami , 
ale staramy si<( utrzymywae kontakty naukowe poprzez udzial w 
gl6wnych konferencjach (np. IEEE). 

- Pracownicy PWr podkreslajq teiprofesjonalizm firmy: zapew
nia zawsze wszelkie ,dane wejSciowe", zadania sqjasno zdefinio
wane. 

- Mog<( chyba powiedziee, ze mam dla tej wsp6lpracy 100-pro
centowe poparcie moich przelozonych. Podkreslam tez zawsze, ze 
to nie Volvo, nie IKEA, ale ABB bylo pierwsz!\. firm<t, kt6ra weszla 
do Wroclawia. Jezeli dzisiaj si(( m6wi , ze Wroclaw jest najbardziej 
szwedzkim wsr6d polskich miast, to czujemy si(( na tym potu pio
nierami . 

- DzifkUjf Panu za rozmowf. 

Rozmawiala Maria Kisza 

Nowe laboratorium srodowiskowe 

Projektowanie 
w systemie CATIA 

W 1997 roku dzi((ki wsp61nej inicjatywie i sponsorowaniu Poli
techniki Wroclawskiej , Unii Europejskiej, IBM i Cadsol Design 
powstala w Zakladzie Konstrukcji Obrabiarek Instytutu Technolo
gii Maszyn i Automatyzacji Mi<(dzywydzialowa Pracownia Projek
towania w Systemie CATIA. Zostala ona obecnie przeksztalcona w 
Srodowiskowe Laboratorium Projektowania w Systemie CATIA, 
w oparciu o akces Akademii Ekonomicznej i Akademii Rolniczej . 

Wsp6luczestnicy utworzenia tej jednostki: Rektor PWr - prof. 
Andrzej Mulak, Rektor AE - prof. Andrzej Baborski oraz, repre
zentuj!\.CY Rektora AR prof. Tadeusza Szulca Prorektor AR - prof. 
Marian Rojek wraz z innymi czlonkami Kolegium Rektor6w odby
waj!l.cego si(( 13 maja 1999 r. zostali zaproszeni na uroczyste otwar
cie laboratorium ( umowa pomi<(dzy uczelniami czeka jeszcze na 
oficjalne podpisanie) . Tu prof. Jerzy J<tdrzejewski, kt6ry jest tw6r
C!\. i kierownikiem Laboratorium Srodowiskowego, szczeg6lowo 
przedstawil mozliwosci prowadzenia w nim prad badawczych i szko
lenia student6w. Spotkalo si(( to z duzym zainteresowaniem gosci . 

Laboratorium miesci si(( w budynku B-4 w sali 142. Jest wyposa-
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zone w stacje robocze IBM RS/6000, pracujetce w systemie AIX z 
zainstalowanym systemem CATIA w wersji 4.1.8. W laboratorium 
znajduje si(( r6wniez panel komputerowy do prezentacji na duzym 
ekranie oraz drukarka laserowa A3.Docelowo przewidziana jest 
instalacja 15 stanowisk roboczych z najnowszet wersjet systemu 
CATIA 5.0, pracujetect pod systemem Windows NT. 

System CAD/CAM/CAE CATIA jest nowoczesnym narz((dziem 
stosowanym w wielu r6znych dziedzinach wytwarzania. Elastycz
nosc struktury sprawia, ze CATIA stosowana jest do r6znej skali 
zadan, zar6wno w duzych jak i mniejszych przedsi((biorstwach. 
Liczba firm, w kt6rych zainstalowana jest CATIA przekracza obec
nie 10.000 (przeszlo 100.000 stanowisk roboczych). Set mi((dzy nimi 
najbardziej znane firmy, jak np. Mercedes, BMW, Volkswagen, 
Daewoo, Fiat, Boening, IBM & Deckner i wiele innych. W firmach 
tych CATIAjest stosowanajako glowny system CAD/CAM/CAE. 
W swiatowym przemysle samochodowym i lotniczym CATIA jest 
praktycznie obowietzujetcym standardem. Filie firm swiatowych, 
znajdujetce si(( w Polsce, r6wniez przechodzet na system CATIA. 

System ten zakresem swoich mozliwosci obejmuje caly proces 
projektowania i wytwarzania. Jest nie tylko wysoko wydajnym na
rz((dziem do projektowania przestrzennego, zautomatyzowanego 
tworzenia rysunk6w i dokumentacj i technicznej, ale umozliwia r6w
niez prowadzenie symulacji i wielostronnych analiz projektowa
nych obiekt6w. 

Aktualnie system moze bye stosowany na stacjach roboczych IBM 

PowerformerTM 
Jednet z atrakcji, kt6re przycictgn((ly na Politechnik(( sluchaczy 

zainteresowanych nowosciami technicznymi bylo seminarium zor
ganizowane przez Instytut Maszyn i Nap((d6w Elektrycznych PWr. 
Dr Mats Lejon z ABB przedstawil na nim nowe osictgni((cie szwedz
kiej mysli technicznej - urzetdzenie nazwane Powerformer™. Jest 
to poletczenie generatora i transformatora, kt6re generuje wysokie 
napi((cie (powyzej 220 kV). Rozwietzanie to zrewolucjonizowalo 
przemysl energetyczny. Jest jednoczesnie dowodem, jak pozytecz
na jest umiej((tnosc niekonwencjonalnego spojrzenia na problem 
techniczny czy naukowy. Sam pan dr Lejon okresla si(( jako non-

25 

RS/6000, HP 9000, SPARCstation, Indygo Workstation lub IBM 
PC (Windows NT). 

Laboratorium proponuje studentom kursy obejmujlfce: 
• zintegrowane projektowanie plaskie (2D) i brylowe (3D), 
• modelowanie zespol6w mechanicznych, 
• projektowanie powierzchni przestrzennych, 
a w przyszlosci r6wniez: 
• analiz(( wlasno5ci mechanicznych, 
• programowanie proces6w obr6bkowych. 
Studenci moget r6wniez wykonywac w laboratorium prace dyplo

mowe i projektowo-badawcze. 
• Tematyka ta jest wletczona do laboratorium przedmiotu z kata- · 

logu og61nouczelnianego ,Wytwarzanie Zintegrowane Kompute
rowo (CIM)". 

• Przedmiot ,Projektowanie w systemie CATIA" zgloszono w 
wymiarze 2 godzin tygodniowo do katalogu og61nouczelnianego 
Politechniki Wroclawskiej. 

• W przyszlosci przewiduje si(( uruchomienie przedmiotu ,Pro
jektowanie w systemie CATIA" obejmujetcego wyklad i laborato
rium. 

Oferta dla pracownik6w nauki: 
• Projektowanie zespol6w mechanicznych w technologii 3D 
• Projektowanie i stylizacja profili zlozonych element6w 
• Wspomaganie i optymalizacja procesu tworzenia 
• Tworzenie modul6w wspomagajetcych projektowanie . D 

technical humanist i jest zdania, ze techniczne, humanistyczne i 
socjologiczne wyksztalcenie set przy tej pracy r6wnie potrzebne. 

Koncepcja, kt6ra doprowadzila do nowego rozwiqzania konstruk
cyjnego, byla po raz pierwszy tematem powa:lnych rozwaza!l w 1991 
roku. Zasadnicza innowacja polega na oryginalnej koncepcji stato
ra z p6lokrctglymi wci((ciami w szczelinach i nietypowym uzwoje
niu. Wysokonapi((ciowe przewody setprzeprowadzone przez szcze
liny. Cylindryczne formy zastosowane w konstrukcji pozwalajet na 
bezposrednie zastosowanie, bez zadnych korekt, r6wnania Maxwel
la. Uzytkownik moze podletczyc nowe urzetdzenie bezposrednio do 

sieci energetycznej niezalez
nie od tego, na jaki zakres 
napi((ciowy jest przeznaczo
na. Powierzchnia uzwojenia 
rna potencjal ziemi. Nowe
go urzetdzenie jest r6wniez 
korzystniejsze ze wzgl((du na 
mniejsze wymagania kon
serwacyjne i lepiej spelnia 
wymogi ekologiczne. 

Model Powerformera™ 
byl prezentowany w I-29 w 
dniach 12-14 kwietnia. 

Prowadzetcy seminarium 
prof. Konrad Schoepp poin
formowal, ze ABB przewie
zie zainteresowanych do Za
klad6w ABB-Dolmel, do 
kt6rych zwiedzania zaprasza 
ich dyrekcja . D 

Precyzyjny i wyra.finowany 
o/brzym w budowie 
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Sekretariat: mgr inz. Elzbieta Mazurek 
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Wst~pny program imprez na Politechnice Wroclawskiej 

I. WYKLADY, DYSKUSJE PANELOWE 

24 wrzeSnia 1999 (piatek) 

Dyskusja panelowa 
Bud. A-1, Aula 

Organizator: mgr inz. Andrzej Solecki, Sekcja Studencka 

11.00-13.00- ,Blaski i cienie biotechnologii" - Prowadz<tcy: prof. 
Andrzej Zabza, PWr. Uczestnicy: prof. Jacek Otlewski, UW, prof. 
Tomasz Twardowski, PAN Poznan, prof. Andrzej Plucienniczak, 
Inst. Biotech. Antybiotyk6w, Warszawa, prof. Stanislaw Bielecki, 
Polit.L6dz. 

Wyldady 
Bud. A-4, sala 262 

Organizator: mgr Krystyna Galinska, DWM 
10.00- ,Zwierz~ moie ugryie tub uciec - a roslina? " - dr Roman 

Gancarz, Instytut Chemii Bioorganicznej i Biotechnologii 

11.00 - ,,.Jesli nie chcesz swojej zguby, ziola, zi6lka stosuj luby" 
dr Jadwiga Soloducho, Instytut Chemii Bioorganicznej i Biotech
nologii 

12.00- ,,Biomechanika iniynierska - kr~goslup, stawy, implan
ty" - prof. Romuald B~dzinski, Wydzial Mechaniczny 

13.00- ,,Polimery - czy b~dq r6wniei przebojem XXI wieku?"
prof. Danuta Zuchowska, Instytut Technologii Organicznej i Two
rzyw Sztucznych 

14.00- ,Chemia w ogr6dku dzialkowym" - prof. Stanislaw Wi
tek, Instytut Technologii Organicznej i Tworzyw Sztucznych 

15.00- ,Co nam sarna moie pokazae?"- dr Antoni Chyla, In
stytut Chemii Fizycznej i Teoretycznej (skazenie srodowiska przy 
uzyciu biowska:Znik6w, mozliwosci oceny zanieczyszczenia srodo
wiska w przeszlosci poprzez analiz~ obiekt6w muzealnych) 

Bud. C-6, sala 58 
Organizator: Danuta Bugajna, DWM 
10.00- ,,Naduiywanie przedrostka 'bio' "-prof. Miroslaw Soro

ka, Instytut Chemii Bioorganicznej i Biotechnologii 
11 .00- ,,Skutki dzialania prqdu elektrycznego na organizm ludz

ki i zapobieganie poraieniom elektrycznym" - dr inz. Witold Ja
blonski, Instytut Energoelektryki 

12.00- ,Wplyw pol magnetycznych na organizm czlowieka"- dr 
inz. Marek Szuba, Instytut Energoelektryki 

13.00- ,,Procesy membranowe w technologiach bliskich czlowie
kowi" - dr hab. Andrzej Koltuniewicz, Instytut Inzynierii Chemicz
nej i Urz<tdzen Cieplnych 

14.00- ,,.Jak bezpiecznie i czysto spalae"- prof. Jerzy Zabrzeski, 

Instytut Technologii Nieorganicznej i Nawoz6w Mineralnych 
15.00 - ,Oczyszczanie gaz6w przemyslowych" - dr Janusz Kuz

niar, Instytut Inzynierii Chemicznej i Urz<tdzeit Cieplnych 

25 wrzeSnia 1999 (sobota) 

Dyskusja panelowa 
Bud. A-1, sala 241 
Organizator: mgr inz. Andrzej Solecki, Sekcja Studencka 
11.00-13.00- ,Chemia a zdrowa iywnose". Prowadz<tcy: prof. 

Zbigniew Dobrzaitski, Akad.Rolnicza Wroclaw. Uczestnicy: 
prof. Henryk Gorecki, PWr, prof. Roman Czuba, Centr. Osro
dek ds. Stacji Chem-Rolnicz. Wroclaw, prof. Przemyslaw Ma
stalerz, PWr, prof. Pawel Kafarski, PWr, prof. Jerzy Zwozdziak, 
PWr. 

Wyklady 
Bud. A-4, sala 262 

Organizator: mgr inz. Hanna Helman, Dzial Nauczania 
10.00- ,Czy motoryzacja i energetyka muszq nas true?" - dr 

Marek Kulazynski, Instytut Chemii i Technologii Nafty i W~la 
11.00- ,,Mieszkmicy zielonej prowincji Kr6lestwa Pierwiastk6w" 

- dr hab.inz. Maria Cieslak-Golonka, Instytut Chemii Nieorganicz
nej i Metalurgii Pierwiastk6w Rzadkich 

12.00- ,,Rozpowszechnianie pierwiastk6w chemicznych i ich izo
top6w we WszechSwiecie - Wielki Wybuch" - dr inz. Miroslaw Mil
ler, Instytut Chemii Nieorganicznej i Metalurgii Pierwiastk6w Rzad
kich 

13.00- ,,Moina miee miernik, moina nim mierzye, lecz czy wska
zaniom tym moina wierzye? "-prof. Eugeniusz Grudzinski, Insty
tut Telekomunikacji i Akustyki 

14.00- .. Czy ograniczanie dwutlenku siarki w energetyce musi 
bye drogie?"- prof. Mieczyslaw Gostomczyk, Zesp6l Elektrocie
plowni Wroclaw S.A. 

15.00- ,.Problemy rekultywacji i zagospodarowania wyrobisk w 
g6rnictwie skalnym "-prof. Jerzy MaJewski, mgr inz. Urszula Czar
necka, Wydzial G6miczy 

16.00- ,,Likwidacja skutk6w kl~sk iywiolowych i katastrof ekolo
gicznych"- plk. Leszek Fortuna, Wyzsza Szkola Oficerska 

17.00- ,Czy wybuch musi niszczye?"- pplk. Zbigniew Drozd, 
Wyzsza Szkola Oficerska 

Bud. B-5, sala 128 
Organizator: dr inz. Zbigniew Sroka, Wydzial Mechaniczny 
13.00-16.00- Cykl wyklad6w pod haslem: ,,Ekologiczna eksplo-

atacja silnik6w spalinowych". 
· ,,.Jak dostarczye paliwo do silnika spalinowego?" - dr inz. An

drzej Kazmierczak, Wydzial Mechaniczny 
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· ,Czy b~dziemy 'jeidzic' na wodzie?"- dr inz. Czeslaw Kolanek, 
Wydzial Mechaniczny 

·,,Konstrukcje nowoczesnych silnik6w spalinowych" - dr inz. 
KrzysztofMiksiewicz, Wydzial Mechaniczny 

·,,Paliwa pochodzenia roS!innego - alternatywa czy koniecz
nosc? "- dr inz. Marek Reksa, Wydzial Mechaniczny 

· ,,Niekonwencjonalne ir6dla paliw silnikowych"- prof. Lech Sit
nik, Wydzial Mechaniczny 

· ,Czy potrafisz ekonomicznie eksploatowac sw6j silnik? "- dr in:l. 
Zbigniew Sroka, Wydzial Mechaniczny 

·,,Systemy oczyszczania spa/in" - dr inz. Wojciech Walkowiak, 
Wydzial Mechaniczny 

Bud. A-1, sala 322 
Organizator: dr hab. Ryszard Poprawski, Instytut Fizyki 

10.00- ,Oko jako znakomity uk/ad odwzorowujqcy"- prof. Hen
ryk Kasprzak, Instytut Fizyki 

11.00- ,,Lasery w medycynie"- prof. Hal ina Podbielska, Instytut 
Fizyki 

12.00- ,,Promieniowanie jest wsr6d nas" - dr Stanislawa Szar
ska, Instytut Fizyki 

13.00- ,,Kody blokowe w przyrodzie na przykladzie skorup sli
mak6w"- dr hab. Tomasz Downarowicz, Instytut Matematyki 

14.00- ,Wyjscie z motoryzacyjnej pulapki"- dr Aureliusz Mikla
szewicz, Instytut G6mictwa 

15.00- ,,Laser jako super chlodziarka"- Tomasz Zalewski, stu
dent WPPT 

16.00- ,,Nowoczesne instalacje elektryczne w budynkach nieprze
myslowych" - prof. Henryk Markiewicz, Instytut Energoelektryki 

26 wrzeSnia 1999 (niedziela) 

Dyskusja panelowa 
Bud. A-1, sal a 241 
Organizator: mgr inz. Andrzej Solecki, Sekcja Studencka 
11.00- 13.00- ,Czy moina stworzy(; inteligencj~? ". Prowadzll,-

cy: prof. Czeslaw Nosal i prof. Jerzy Swill,tek, PWr. Uczestnicy: 
prof. Czeslaw Basztura, PWr, prof. Roman Galar, PWr, dr hab. 
Ryszard R6zanowski, UW. 

Zakonczenie II Festiwalu Nauki 

Bud. A-1, Aula 
Organizator: mgr inz. Andrzej Solecki, Sekcja Studencka 

16.00- 17.00- ,Strategia rozwoju regionu Dolnego Slqska"
wyklad. Prof. Jan Waszkiewicz, marszalek wojew6dztwa dolnoslll,
skiego. Zak01'lczenie II Festiwalu Nauki. 

Wyldady 
A-1, sala 314 

Organizator: dr inz. Wlodzimierz Salejda, Instytut Fizyki 
10.00- ,Telekomunikacja u progu XXI wieku"- prof. Daniel Bern, 

Instytut Telekomunikacji i Akustyki 
11.00- ,,Niebieska optoelektronika"- dr Marek Tlaczala, Instytut 

Techniki Mikrosystem6w 
12.00- ,Czy robot moie miec dusz~?" - prof. Krzysztof Tchon, 

Instytut Cybemetyki 
Technicznej 
13.00- ,Przyszlosc komputer6w"- prof. Janusz Biernat, Instytut 

Cybemetyki Technicznej 
14.00- ,Czy ijak moina zbudowac komputer optyczny?"- prof. 

Andrzej Miniewicz, Instytut Chemii Fizycznej i Teoretcznej 
15.00- ,,Eksperymenty wirtualne w fizyce"- dr Pawel Szaroch, 

dr Wlodzimierz Salejda, mgr inz. Marcin Just, KrzysztofTatarczuk, 
Instytut Fizyki 

Bud. A-1, sala 322 
Organizator: prof. Stanislaw Kuzminski, Instytut Fizyk 

10.00- ,Uniwersalnosc zakl~ta w spr~iynie"- prof. Jacek Wla-
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sak, lnstytut Fizyki 
11.00- ,,Mikroskopia elektronowa - moiliwosci obserwacji mi

kroswiata"- prof. Ewa Dobierzewska-Mozrzymas, Instytut Fizyki 
12.00- ,Czy mial miejsce wielki wybuch?" - prof. Andrzej Ra

dosz, Instytut Fizyki 
13.00- ,,Komputer-jak to dziala?"- prof. Janusz Pawlikowski, 

Instytut Fizyki 
14.00- ,.fak dzialajq lasery?"- prof. Wito1d Ryba-Romanowski, 

Inst. Niskich Temperatur i Badan Strulturalnych PAN, Wroclaw 
15.00- ,Swiatlowody jako czujniki" - dr inz. Waclaw Urbanczyk, 

Instytut Fizyki 
16.00- ,T~cza, halo i inne zjawiska optyczne w atmosferze" - dr 

inz. Elzbieta Jankowska-Kuchta, Instytut Fizyki 

II.WYSTAWY, POKAZY, WARSZTATY 
(24, 25 i 26 wrzesnia 99) 

Bud. A-1, antresola (pilttek-24.09.99, sobota-25.09.99, niedzie
Ia-26.09.99) 

Organizator: mgr Dariusz Godlewski, Sekretariat Uczelni 
10.00-17.00- , Architektura Kanady i uroki indianskiego lata" 

- Wystawa fotografii Wlodzimierza Kaldowskiego (ZPAF). 
Bud. A-4, hall (pi~ttek- 24.09.99, sobota- 25.09.99) 

Organizator: dr Jadwiga Soloducho, Wydzial Chemiczny 
11.00-16.00- ,,Ach, ten magiczny swiat chemii''- sesja postero

wa student6w Instytutu Chemii, Biochemii i Biotechnologii oraz 
Instytutu Technologii Organicznej i Tworzyw Sztucznych. Sesja 
obejmuje prace o nastC(J>Ujll,cej tematyce: 

3 Bogactwo i r6inorodnosc zwiqzk6w zapachowych w swiecie 
roslin 

3 Ta cudowna moe zi6l stosowanych w lecznictwie 
3 Co piszczy w kosmetyce ifarmacji? 
3 Czar tworzyw sztucznych 
Bud. A-1, sala 321 (pill,tek - 24.09.99) 
11.00-13.00- ,.fak si~ skutecznie zaprezentowac? ". Wyklad + 

warsztaty - mgr Agnieszka Arcimowicz, Fundacja MANUS. Po 
wykladzie warsztaty dla grupy 15-20 os6b. 

Bud. A-4, hall (pi~ttek- 24.09.99) 
13.00-13.30- ,,Barbiturany - czy tylko leczq? ". Pokaz - prof. 

Danuta Prelicz, Wyzsza Szkola Oficerska 
Bud. H-4, sala 112 (sobota- 25.09.99) 
10.00-15.30- ,,Nowe technologie w nauczaniukzyk6w obcych" 

- dr Mieczyslaw Mendychowski, Studium Nauki J~tzyk6w Obcych, 
(seanse o godz.: 10.00, 12.00, 14.00). 

Parking kolo bud. A-1 (sobota- 25.09.99) 
10.00-17.00- ,,Pokaz poduszkowca"- dr inz. Zbigniew Sroka, 

Wydzial Mechaniczny 
Parking kolo bud. A-1 (sobota- 25.09.99) 
10.00- 17.00- , Ograniczanie emisji zanieczyszczen z samocho

d6w". Pokaz stanowiska badawczego, pomiar st~tzen zanieczysz
czen w gazach spalinowych, prezentacja r6znych typ6w katalizato
r6w stosowanych w motoryzacji - dr inz. Krystyna Syczewska, dr 
inz. Anna Musialik-Piotrowska, mgr inz. Adam Sikora, Instytut 
Inzynierii Ochrony Srodowiska. 

Parking kolo bud. A-1 (sobota- 25 .09.99) 
10.00 - 17.00- ,,Motocyk/e z tamtych !at". Akademicki Klub 

Motocyklowy APANONAR (Wydzial Mechaniczny). Mozliwosc 
przejazdzki na starych motocyklach. 

B-1, sala 404 (sobota - 25.09.99) 
11.00-12.00- ,Czy wiemy, co jemy? ". Pokaz o zawartosci metali 

w produktach zywnosciowych - analiza na spektrometrze plazmo
wym - dr Helena G6recka, Instytut Technologii Nieorganicznej i 
Nawoz6w Mineralnych 

Dokonczenie nq stronie 18 
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Bud. A-1, sala 321 (sobota- 25.09.99) 
11.00- 13.00- ,.,Jak sobie radzic ze stresem? ". Wyklad + warsz

taty - mgr Agnieszka Arcimowicz, Fundacja MANUS. Po wykla
dzie warsztaty dla grupy 15- 20 os6b. 

Bud. A-1, sala 328 (sobota- 25.09.99) 
11.00- 14.00 - ,Komputerowa, nieinwazyjna metoda bada1i kr'€

goslupa i wad postawy u dzieci i mlodzieiy ". Pokaz - dr Wincenty 
Sliwa, Studium Wychowania Fizycznego i Sportu. Mozliwosc dar
mowego pomiaru skrzywien krttgoslupa u dzieci i mlodziezy. 

A-4, hall (sobota- 25.09.99) 
11.00- 17.00- , Nowoczesne techniczne rozwiqzania dla energe

tyki"- Wystawa. Zesp6l Elektrocieplowni Wroclaw S.A. 
Bud. C-6, sala 325 (sobota- 25.09.99) 
12.00-13.00- ,Male instalacje sloneczne w warunkach polskich". 

Pokaz malych instalacji cieplej wody uzytkowej zasilanych kolek
torami slonecznymi - dr inz. Jan Danielski, Katedra Klimatyzacji i 
Cieplownictwa 

Bud. C-6, sala 324 (sobota- 25.09.99) 
13.00-14.00- ,Z czego sklada Si'€ i jak dziala centralne ogrze

wanie? ". Wizualizacja instalacji centralnego ogrzewania - dr inz. 
Andrzej Grzegorczyk, Katedra Klimatyzacji i Cieplownictwa. 

Bud. D-2, sala 13 (sobota- 25.09.99) 
13.00 - 15.00- ,Nowoczesne melody w analizie zanieczyszczen 

srodowiska". Pokaz analizy wybranej pr6bki i mozliwosci zastoso
wania analizatora rtttci - dr hab. inz. Irena Trzepierczyilska, mgr 
inz. Grazyna Sokalska, inz. Krzesislawa Kucha, lnstytut lnzynierii 
Ochrony Srodowiska. Ilosc os6b na jednym pokazie: 15 . Seanse o 
godz.: 13.00, 13.30, 14.00, 14.30. 

Bud. D-2, sala 18E (sobota- 25.09.99) 
14.00-15.30- ,.,Jak dziala stacja monitoringowa zanieczyszczen 

powietrza? ". Pokaz - dr Andrzej Szczurek, mgr inz. Izabela S6w
ka, Instytut Inzynierii Ochrony Srodowiska. Ilosc os6b na jednym 
pokazie: 10. Seanse o godz. 14.00, 14.30, 15.00 

Bud. A-3, sala 220 (sobota- 25.09.99) 
15.00-16.00- ,Projektowanie nowych substancji czyli o kompu

terach w slui bie chemii". Wyklad + pokaz - dr hab. Andrzej Sokal
ski , Instytut Chemii Fizycznej i Teoretycznej . Po wykladzie mozli
we bttdzie manipulowanie modelami molekulamymi zwi11,zk6w za
projektowanych na stacji roboczej Silicon Graphics z grafik11, tr6j
wymiarow11,. 

IMPREZY PLENEROWE 
(sobota - 25 .09 .99, niedziela - 26.09.99) 

Organizator: dr Stanislaw Januszewski, 
Fundacja Otwartego Muzeum Techniki 

10.00-17.00 
·Zwiedzanie zabytkowego holownika parowego ,NADBOR" za

cumowanego przy Wybrzezu Wyspianskiego vis a vis gmachu gl6w
nego Politechniki . Filmy video o zabytkach techniki odrzanskiej . 

·Ekspozycja zabytkowych woz6w tramwajowych, trzeci tor przy 
Hali Ludowej (naprzeciw ZOO). Wst((p wolny. 

·Wystawa fotogram6w ,Zabytkowe elektrownie wodne Dolnego 
Slqska" oraz modeli elektrowni w maszynowni wiezy cisnien ,Na 
Grobli", ul. Na Grobli 14116. Bezplatny dojazd statkiem ,Gopla
na" . Bilety do odbioru w recepcji bud. A-1 . 

·Komunikacja promowa mittdzy nabrzezem przy Wybrzezu Wy
spianskiego a terenem MPWiK (ul. Na Grobli) statkiem ,Gop lana" 
(rejsy wahadlowe - przejazd bezplatny). Godziny odjazdu z na
brzeza przy PWr.: 10.00, 11.00, 12.00, 13.00, 14.00, 15 .00, 16.00. 
Godziny odjazdu z nabrzeza przy MPWiK: 10.30, 11.30, 12.30, 
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13.30, 14.30, 15.30, 16.30. Bilety do odbioru w recepcji bud. A-1. 
Bud. A-1, sala 144 a (sobota- 25.09.99, niedziela- 26.09.99) 

Organizator: dr Stanislaw Januszewski, 
Fundacja Otwartego Muzeum Techniki 

11.00-17.00 - Wystawa fotogram6w ,,Parowce odrzanskie" oraz 
modeli statk6w odrzanskich. 

Bud. A-1, sala 136 (sobota- 25.09.99, niedziela- 26.09.99) 
Organizator: Zbigniew Kurpios (CAVE Sport S.C.), Jacek Mie

rzejewski (Wrodawski Klub Sport6w G6rskich) 
11.00-17.00- ,Gory - Czlowiek - Technika" . Wystawa sprz((tu 

alpinistycznego najnowszej generacji pol11,czona z pokazem pro
stych doswiadczen objasniaj11,cych zasadC( dzialania poszczeg6lnych 
CZC(SCi ekwipunku. Diaporama ze zdjttciami z g6r calego swiata. 

Bud. A-1, sala 307 (niedziela- 26.09.99) 
Organizator: mgr Anna Uniejewska, BGiOINT 

10.00 - 15.00- ,,Biblioteka w pa)'€czynie Internetu". Pokaz (se
anse o godz.: 10.00, 12.00, 14.00). 

Bud. E-1, hall, ul. B. Prusa 53/55 (niedziela- 26.09.99) 
Organizator: dr inz. Ryszard Wlosowicz, 

Wydzial Architektury 
10.00 - 17.00 - ,,Architektura, przemysl, ekologia i ... ". Wysta

wa prac kursowych i dyplomowych student6w Wydzialu Architek
tury. 

Bud. E-1, hall, ul. B. Prusa 53/55 (niedziela- 26.09.99) 
Organizator: 

Stowarzyszenie paraArtystycznej Fotografii ,SpAF" przy PWr. 
10.00- 17.00- ,Wroclaw i my". Wystawa czamo-bialych foto

grafii obejmuj11,cych r6zne aspekty zycia we Wrodawiu (architek
tura, ludzie, wydarzenia). 

Bud. C-3 i C-5 (niedziela- 26.09.99): 
11.00-15.00 - ,,Elektronika i telekomunikacja u progu XXI wie

ku" . Pokaz laboratori6w: 
·Laboratorium Radiokomunikacji (bud. C-5, 8 pitttro) - mgr Je

rzy Borowiec 
-Laboratorium Akustyki (bud. C-5, sala 606 i 607) - dr Maurycy 

Kin 
· Laboratorium Automatyki (bud. C-3, sal a 021) - dr Wlodzimierz 

Solnik 
-Laboratorium Robotyki (bud. C-3, sala 010) - dr Ignacy Dulttba 
-Laboratorium Informatyki (bud. C-3, sala 229) - dr Jacek Jamic-

ki 
Panorama Raclawicka, ul. Purkyniego 11 (niedziela- 26.09.99) 

Organizator: inz. Antoni Tarczewski 
11.00-16.00- ,Technika w Panoramie Raclawickiej czyli Pano

rama od kuchni" . Pokaz. Seanse o godz. 11.00, 11.30, 12.00, 12.30, 
13.00, 13.30, 14.00, 14.30, 15.00, 15.30. Cena biletu ulgowego : 9 
zl. Ilosc os6b w grupie: 30. 

Bud. A-1, Aula (niedziela- 26.09.99) 
12.00-13.00- ,Wideotelefonia i wideokonferencja - jak to dzia

la?". Pokaz - dr Miroslaw Szymanowski, Instytut Telekomunikacji 
i Akustyki, mgr inz. Jaroslaw Mosiolek, DO TPSA 

Parking przed A-1 (niedziela- 26.09.99) 
Organizator: Akademicki Klub Lotniczy 

14.00-17.00Pokaz dzialania balonu. 

III. SESJE WYJAZDOWE 
II polowa pa:ldziernika 1999 

Wroclawski Srodowiskowy Komitet Organizacyjny II Festiwalu 
Nauki organizuje w drugiej polowie pazdziemika sesje wyjazdowe 
do nast((pUj(lcych miast: Legnica, Walbrzych, Jelenia G6ra. Do pre
zentacji w terenie zostan'l_ zaproszeni wybrani wykladowcy uczest
nicz(lcy w Festiwalu we Wroclawiu. 
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Pracowity rok Centralnej Komisji 
Politechnika Wroclawska wyr6:lnia si<t wsr6d innych uczelni du2:!!.liczb'l. 

jednostek organizacyjnych maj'l_cych prawo do nadawania stopni nauko
wych. Ma je az 21 instytut6w i II wydzial6w! Nast«Pna w kolejnosci 
jest Politechnika Warszawska z zaledwie 17 jednostkami (2 instytuty, 15 
wydzial6w). PWr rna wi<tc szczeg61ne powody do interesowania si<t t'l_ 
dziedzin'l. dzialalnosci. 

Centralna Komisja do Spraw Tyturu Naukowego i Stopni Naukowych 
oglosila sprawozdanie ze swej dzialalnosci w 1998 roku. Jest to zarazem 
istotna analiza niekt6rych zjawisk zachodz'l_cych w srodowisku nauko
wym, pragniemy wi«c Panstwu przedstawic j'l. w skr6cie. 

Choc dzialalnosc CK dotyczy nadawania stopni i tyturu w r6znych 
plac6wkach naukowych, a:l 86% wniosk6w kierowanych jest przez uczel
nie (plac6wki PAN - 8%, JBRy- 6%). 

Szesc sekcji Komisji rozpatrywano w 1998 r. srednio ok. 120 spraw na 
miesi'l.c (w sumie 1443). Okres oczekiwania na rozpatrzenie wniosku 
zmalal i w przypadkach, kt6re nie wymagaj'l_ procedur odwolawczych, 
wynosi ponizej 3 miesi<tcy. 

Liczba zlozonych wniosk6w wzrosla w stosunku do ubieglego roku o 
16%. Nie osi'l.gni<tto jeszcze poziomu z !at 1991-93 (srednio 1630 wnio
sk6w rocznie ), ale CK rna powody, by zastanawiac si<t nad przyczynami 
zjawiska. 

Bowiem dodatkowym zjawiskiemjest zmniejszaj'l_cy si<t wska:lnik ocen 
negatywnych. Wyni6sl on w 1998 roku 7%-jest to najnizsza wartosc w 
calej historii CK ijej poprzedniczki CKK. W latach 1991- 96 wskainik 
ocen negatywnych byl dwukrotnie wyzszy. Taka zmiana maze dowodzic 
dobrej selekcji wst«Pnej wniosk6w skladanych przez rady naukowe, ale 
tez - okazac si« symptomem obnizenia kryteri6w klasyfikacji. 

Wsr6d czynnik6w mog'l.cych decydowac o takim wyniku wymienia 
si« nast<tPUj'l.ce zjawiska: 

• Niekt6rzy doktorzy habilitowani, uzyskawszy wzgl<tdnie korzystne 
stanowisko profesora uczelnianego, mog'l_ pozwolic sobie na druzsze i 
staranniejsze dopracowywanie dorobku. Czasem tez rezygnuj'l. z ubie
gania si<t o tytul. 

• Zmiana podejscia do kryteri6w i poziomu wymagail obecnego skla
du CK. 

• Uleganie presji zainteresowanych srodowisk naukowych na zliberali
zowanie wymagail merytorycznych stawianych kandydatom do awansu. 

Komisja zamierza zanalizowac szczeg6lowo t« spraw<t. 

TYTUL NAUKOWY 

Liczba wniosk6w o przedstawienie kandydata do tyturu naukowego 
profesora w stosunku do 1997 roku wzrosla o 32% i wyniosla 555 . Z 
negatywn'l. ocen'l_ spotkalo si<t w ,pierwszej instancji" tylko 4,7% ubie
gaj'l_cych si<t. Potwierdza to sygnalizowan'l.ju2: uprzednio tendencj<t. (Od
setek odrzucanych wniosk6w wynosil: w I 997 r. 7%, a w latach 91-96 
srednio II ,5%). Po odwolaniach faktyczny wskainik odrzuconych wnio
sk6w o nadanie tyturu naukowego spadl do 4, I%. 

CK S!!.dzi, ze wynika to z rzadszego skladania wniosk6w slabo uzasad
nionych. 

Powodem negatywnych decyzji bywaj'l.: ubogi dorobek naukowy po 
habilitacji, brak znacz'l_cych wynik6w lub ich niedostatecznie opracowa
na forma. Raz'l.ce przypadki, gdy jako dorobek przedstawia si<t przy
czynkarskie publikacje w lokalnych czasopismach, bez znaczenia dla 
rozwoju nauki, S!l. na szcz<tscie coraz rzadsze. 

HABILITACJE 

W 1998 roku zlozono 759 wniosk6w o zatwierdzenie habilitacji. Jest 
to o I 0% wi<tcej niz w 1997 r., ale o 11% mniej nizsrednia z !at 91- 96 
(840). Spadl odsetek odrzuconych wniosk6w (1998 r.- 3,3%, 1997 r.-
5,3%, srednia z !at 1991-96 -7,2%). Po uwzgl<tdnieniu odwolail wskaz
nik negatywnych ocen wynosi 2%. To wynik najnizszy w calej historii 
CK i CKK. Mniej jest bardzo slabo uzasadnionych wniosk6w, ale i nie
wiele habilitacji wyr6:lniaj'l_cych si<t. Trudno stwierdzic, jak dalece na 
og6lny wynik wplyn<tla liberalizacja wymagail CK. 

Przyczyn'l. negatywnych decyzji jest zwykle niewystarczaj'l_cy poziom, 
brak wkladu w rozw6j nauki. Niejednokrotnie wynik nie jest zadowala
j'l.CY nie tyle z powodu niewystarczaj'l.cych srodk6w na badania, przesta
rzalej metodyki itp., ale w wyniku niedostatecznego przygotowania ha
bilitanta, zwlaszcza braku znajomosci literatury. 
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Szczeg6ln'l. trudnosc dla CK sprawiaj'l_ prace zespolowe, gdyz cz<tsto 
nie rady naukowe ani sam zainteresowany nie okreslaj'l. udziaru poszcze
g6lnych autor6w w pracy ( okreslenia ,znaczny", czy ,powa:lny" nie mog'l_ 
bye brane pod uwag«). 

Problem stanowi'l. tez przewody habilitacyjne prowadzone w jednost
kach nie maj'l_cych po temu wystarczaj'l_cych kompetencji faktycznych i 
formalnych . Jest to zwykle pr6ba omini<tcia rzeczywistej oceny srodo
wiska naukowego z danej dziedziny. Komisja podkresla, ze bezpodstawne 
przypisywanie sobie przez jednostk<t uprawnieil do nadawania stopni 
jest sprzeczne z prawem, choc CK ,swoje interwencje w tym zakresie 
ogranicza faktycznie do najbardziej jaskrawych przypadk6w naruszeil 
prawa." (Chcialoby si« zapytac: dlaczego?) 

UPRAWNIENIA JEDNOSTEK 
DO NADAWANIA STOPNI NAUKOWYCH 

W omawianym okresie CK rozpatrzyla az 63 wnioski (o prawo do 
doktoryzowania lub nadawania habilitacji). Odrzucono 27% wniosk6w 
( 1997 r.- 39%, lata 1991-96- srednio 35%). Zwykle wnioski spelniaj'l_ 
wymogi forma1ne, ale w stopniu minimalnym. Przy dokladniejszej ana
lizie okazuje si<t, ze niekt6rzy czlonkowie rady naukowej nie reprezentu
j'l. deklarowanej przez wnioskodawc« dziedziny (tzn. nie wykazali si« 
istotnym dorobkiem w tej dziedzinie). 

Powodem odrzucenia wniosku bywa brak powazniejszych osi~i«c 
naukowych jednostki wnioskuj'l_cej. Szczeg6ln'l_ kategori<t stanowi'l_jed
nostki ubiegaj'l.ce si<t (zapewne z przyczyn prestizowych) o prawo do 
nadawania habilitacj i, chociaz nie wszcz<tto tam nawet jednego przewo
du doktorskiego. 

Tym bardziej CK odmawia nadania takich uprawnieiljednostkom, kt6-
rych dzialalnosc juz przy nadawaniu stopnia doktora budzi zastrzezenia. 

PROCEDURY ODWOLAWCZE 

Odwolania od decyzji CK skutkuj'l. w okolo 1/3 przypadk6w. W I 998 
roku uwzgl<tdniono 3 z I 0 odwolail w sprawie nadania tyturu i I 0 z 26 -
w sprawie habilitacji. Wzrasta przy tyro poziom merytoryczny polemiki. 

CK niekorzystnie ocenia natomiast fakt skladania odwolan w przy
padkach w przypadkach oczywiscie nieuzasadnionych. Komisja ocenia 
to zjawisko jako przejaw braku poczucia odpowiedzialnosci niekt6rych 
srodowisk za poziom kadry naukowej . 

POZIOM WNIOSKOW 

W poszczeg6lnych dyscyplinach naukowych odsetek negatywnych 
decyzji CK waha si« od 4,7% (nauki biologiczne, rolnicze i lesne) do 
1 I ,5% (nauki ekonomiczne). Nauki techniczne (7,9%) oraz nauki mat
fiz-chem i nauki i ziemi (6,9%) zajmuj'l.bezpiecznl\, centraln'l_pozycj<t. 

POZIOM PRZEWODOW DOKTORSKICH 

W 1998 roku CK badala kilkanascie jednostek naukowych pod wzgl<t
dem poziomu przewod6w doktorskich. Choc procedura ta jeszcze si<t 
nie zakm'lczyla, postanowiono ograniczyc dw6m jednostkom naukowym 
prawo nadawania stopnia doktora w ten spos6b, ze uchwaly rady na
ukowej b<td'l_prawomocne dopiero po zatwierdzeniu w CK. W przypad
ku jednej z tych jednostek CK dodatkowo zawiesila na rok uprawnienia 
do habilitowania. 

Zniesiono natomiast podobne ograniczenia nalozone uprzednio na dwie 
inne jednostki, kt6re przywr6cily wlasciwy poziom swojej dzialalnosci. 

NOWE TRENDY NIEMILE WIDZIANE 

I 0 marca odbylo si<t wsp6lne posiedzenie prezydi6w PAN i Centralnej 
Komisji ds. Tyturu Naukowego i Stopni Naukowych z min. Miroslawem 
Handke w sprawie zalozeil nowej ustawy o szkolnictwie wyzszym. 

Przedyskutowano kilka kwestii szczeg6lowych: 
• Odniesiono si<t negatywnie do propozycji pol'l.czenia habilitacji z 

profesur'l. uznaj'l_c j'l. za czynnik mog'l_cy obni:Zyc poziom wymagail na
ukowych. 

• Skrytykowano propozycj<t pozbawienia pozauczelnianych rad nauko
wych (tak:le PANowskich) prawa do prowadzenia habilitacji. W konse
kwencji maze to prowadzic do konflikt6w lub przeksztalcania poszcze
g61nych plac6wek PAN w prywatne szkoly wyzsze. Dobry poziom na
ukowy pracownik6w i doktorant6w PAN nie powinien zostac zmamo
wany. 

• Nie znalazly r6wniez poparcia koncepcje przeksztalcenia CK. 
• Zwr6cono uwag« na potrzeb<t promowania wlasnych osrodk6w na-

ukowych i okreslenia polityki naukowej pailstwa. (mk) 
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FILM 
LE6NICKA. 

Wdniu 19.marca odbyly siC( uro
czystosci jubileuszowe i patronac

kie w Wyzszym Seminarium Du

chownym w Legnicy. Wzi<(li w nich 

udzial przedstawiciele duchowien
stwa diecezjalnego, nauczyciele 

akademiccy z zaprzyjaznionych se

minari6w, przedstawiciele Towa

rzystwa Przyjaci6l Seminarium 
oraz szk6l wyzszych Legnicy. 

21-22.03. miala miejsce sesja 

popularnonaukowa zatytulowana 

,Legnica- wsp6lne problemy pol

sko-niemieckie w przeszlosci, 

obecnie i w przyszlosci". Organi

zatorami byli TWWP Legnica i 
VHS Wuppertal. W wystlij)ieniach 
omawiano wklad miast partner

skich do procesu integracj i euro

pejskiej. Podkreslano przewag<( 

wymiany i wsp6lpracy bezposred
niej nad zbiurokratyzowanymi pro

cedurami i formami wsp6lpracy w 

ramach Unii Europejskiej. Legni

ca i Wuppertal S'!:. miastami partner
skimi od szesciu lat. 

22.03. na spotkaniu uczestnik6w 
Konferencji Rektor6w Wyzszych 
Szk6l Legnicy dominowala prezen
tacja przedsi<(wzit(C student6w 

Wyzszej Szkoly Zawodowej w Le

gnicy. Przedstawiono program Ju
wenali6w, zaprezentowano statut 

Stowarzyszenia Student6w Legni

cy oraz om6wiono mozliwosci 
wzajemnego swiadczenia uslug bi
bliotecznych studentom szk6l le

gnickich. 
16.04. dr inz. Olgierd Unold za

prezentowal pracownikom filii i 

przedstawicielom wyzszych szk6l 

legnickich program obslugi dzieka

natu ORDO. 

19.04. rozpocz<~:.l siC( kurs pt. ,Ar

kusz kalkulacyjny Excel" dla pra
cownik6w filii. 

23-25.04. druzyna filii pod opie

k'l:. mgr Wlodzimierza Furmaniaka 

brala udzial w Mistrzostwach 

Szk6l Wyzszych w Koszyk6wce w 

Krakowie. 

nr JIB 

DWA DOKTORATY HONORIS CAUSA 
NA UNIWERSYTECIE WROCLAWSKIM 

29 kwietnia 1999 r. Uniwersytet Wroclaw
ski nadal tytulu doktorat honoris causa wy
bitnemu niemieckiemu prawnikowi Friedri
chowi-Christianowi Schroederowi ( ur.1936). 

Specjalizuje sit( on w systemach prawnych 
Europy Wschodniej . Wykladal na uniwer
sytetach w Berlinie, Bonn i Monachium. 
Kierowal Katedr<~:.Prawa i Procesu Kamego 
oraz Prawa Wschodniego w Ratyzbonie. Byl 
czlonkiem Kuratorium i Rady Naukowej 
Instytutu Maxa Plancka dla mi((dzynarodo
wego i zagranicznego prawa karnego we 
Fryburgu, dziekanem Wydzialu Prawa i Eko
nomii na Uniwersytecie w Regensburgu, a 
od 1973 r. jest dyrektorem naukowym In
stytutu Prawa Wschodniego w Monachium. 
Opublikowal ponad 400 prac, m.in. z zakre
su dogmatyki prawa karnego i prawa Euro
py Wschodniej. 

Ze szczeg61n<t uwag<t odnosi si(( do prawa 
polskiego. Przestrzega zwlaszcza przed 
uproszczeniami wynikaj<tcymi z akceptowa
nej na Zachodzie tezy o sowietyzacji prawa 
i prawoznawstwa wschodniego. 

Jest popularyzatorem polskiej mysli praw
niczej i inicjatorem r6i:nych form polsko
niemieckiej wsp6lpracy naukowej . W wy
dawanych przez niego czasopismach cz((sto 
publikuj<t swe prace polscy prawnicy. 

Od ponad 20 !at wsp6lpracuje z Wydzia
lem Prawa i Administracji UWr. Jest ani
matorem wsp6lpracy mi((dzy tym wydzia
lem a Wydzialem Prawa Uniwersytetu w 
Regensburgu. 

W lutym 1998 roku Prezydent Republiki 
Federalnej Niemiec odznaczyl F.Ch.Schro
edera Krzyi:em Zaslugi I klasy za szczeg61-
ne zaslugi w rozwijaniu polsko-niemieckich 
kontakt6w naukowych. 

NAAKADEMII ROLNICZEJ 

11 maja 1999 r. Akademia Wychowania 
Fizycznego we Wroclawiu nadala doktorat 
honoris causa prof. Vladimirowi M.Zatsior
skiemu z Pennsylvania State University. 

Prof. Vladimir Zatsiorsky urodzil si(( w 
Leningradzie (Sankt Petersburg) w 1932 
roku. Studia ukonczyl w Instytucie Wycho
wania Fizycznego we Lwowie. W 1970 r. 
uzyskal stopien doktora nauk pedagogicz
nych w Centralnym Instytucie Kultury Fi
zycznej w Moskwie, gdzie nast((pnie praco
wal naukowo. Zyskal swiatowe uznanie za 
prace z biomechaniki sportu. Jest autorem 
lub wsp6lautorem ponad 240 publikacji na
ukowych oraz 10 ksi<t:i:ek dotycz<tcych tej 
dziedziny. Szczeg61nie znane S<tjego opra
cowania dotycz<tce srodk6w mas i momen
t6w bezwladnosci ciala czlowieka. 

Prof. Zatsiorsky jui: od lat 70. niemal co 
roku byl zapraszany jako wykladowca na 
mi((dzynarodowe Kongresy Biomechaniki 
oraz Nauk o Sporcie i imprezynaukowe Mi((
dzynarodowego Komitetu Olimpijskiego. Od 
1990 roku bywal jako visiting professor na 
uczelniach amerykanskich. W 1993 obj<tl sta
nowisko profesora kinezjologii na Penn Sta
te University (Pensylwania), a od 1995 r. jest 
dyrektorem Laboratorium Biomechaniki. 

ANALIZA CYTOWAN ZA ROK 1998 
Od 1971 roku w Oddziale Informacji Bie

i:<tcej Biblioteki Gl6wnej i OINT prowadzo
na jest analiza cytowan prac naukowych 
pracownik6w naszej uczelni. Jest ona wy
konywana w oparciu o Science Citation In
dex i Social Science Citation Index. W od
dziale dost((pna jest dokumentacja, na pod
stawie kt6rej moi:na uzyskac dane liczbo
we (liczba cytowan, prac cytowanych i cy
tuj<tcych) oraz szczeg6low<t analiz(( cytowan 
w dowolnym przedziale czasowym. 

Na pocz<ttku maja pracownicy otrzymali 
analiz(( cytowan swoich prac wykonan<t na 
podstawie Science Citation Index za rok 
1998. W czerwcu zostanie przekazana ana
liza wykonana w oparciu o Social Science 
Citation Index, kt6rego kumulacja ukazuje 
si(( dopiero w maju. 

W Science Citation Index za rok 1998 
byly cytowane 343 osoby z Politechniki 
Wroclawskiej, a og61na liczba cytowan wy
niosla 1438 (ka:i:de cytowanie pracy wsp6l
autorskiej liczone jest dla uczelni jako jed-

no cytowanie, mimo i:e dla kai:dego autora 
Iiczone jest osobno). Dane, kt6rymi dys
ponujemy, pozwalaj<t na przeprowadzanie 
r6i:nego typu por6wnan, na przyklad z da
nymi z pocz<ttku )at dziewi((cdziesi<ttych. 
W roku 1990 cytowanych bylo 305 os6b z 
Politechniki Wroclawskiej, a og61na Iicz
ba cytowan wynosila 987. Na przestrzeni 
osmiu ]at widoczny jest zar6wno wzrost 
liczby cytowanych auto row o okolo 10%, 
jak i Iiczby cytowan o okolo 46% w sto
sunku do roku 1990. Nale:i:y jednak zwr6-
ci6 uwag((, i:e w tym czasie wzrosla r6w
niei: o okolo 10% liczba tytul6w czasopism 
analizowanych przez Science Citation In
dex. 

Na podstawie zgromadzonych danych 
moi:na taki:e podac te jednostki, w kt6rych 
widoczny jest znaczny wzrost cytowan. Po
r6wnuj<tc lata 1992 i 1998 uzyskamy nast((
puj<tce dane: w I-18 nast<tPil wzrost o 163%, 
w I-30 o 129%, w 1-6 o 109%, a w I-27 o 
58%. 
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Projekt Ustawy o Szkolnictwie Wyzszym 
Ministerstwo Edukacji Narodowej przy

gotowalo projekt nowego prawa o szkolnic
twie wyzszymo Jesli przejdzie on calct drog(( 
legislacyjnct bez zmian, osoby rozpoczyna
jctce studia w roku akademickim 2001/2002 
bctdctza nie placieo Ma to bye ,zryczaltowa
na odplatnose za uslugi edukacyjne zwict
zane z weryfikacjct wiedzy i certyfikacjct 
kwalifikacji"o Dodatkowe oplaty majct bye 
pobierane za powtarzanie zaj((e z powodu 
niezadowalajctcych wynik6w w nauce, za 
studia w j((zyku obcym i zaj((cia nie obj((te 
planem studi6wo Platne rna tez bye ksztal
cenie na drugim kierunku studi6w, studia 
podyplomowe i kursy doksztalcajctceo 

Wysokose miesictcznej zryczaltowanej 
oplaty nie moze bye wyzsza niz 10% pro
gnozowanego wynagrodzenia w gospodar
ce narodowej o Zasady ustalania i pobiera
nia odplatnosci oraz zwolnien z niej majct 
bye okreslane przez senat uczelnio 

Prawo do pomocy materia1nej panstwa 
mieliby wszyscy studenci , a nie tylko - jak 
jest obecnie - studenci studi6w dziennych 
uczelni panstwowycho Uczelnie pub1iczne i 
niepubliczne otrzymywalyby z budzetu pan-

Projekt NETOPEREC 
Mictdzynarodowa Komisja Programu CE

EPUS (Central European Exchange Program 
for University Studies) zaakceptowala zlo
zonct przez dr Marka Kozlowski ego z Poli
techniki Wroclawskiej propozycj(( realiza
cji projektu PL-0105-99/00 na rok akade
micki 1999/20000 W jego realizacji wsp6l
pracowae bctdct tez prof. Sabine Seidler (Au
stria), dr Viera Khunova (Slowacja) i dr 
Andrej Krzan (Slowenia)o 

Przedslawiony przez dr MOKozlowskiego 
projekt NETOPEREC zaklada stworzenie 
sieci tematycznej dotyczctcej inzynierii i re
cyklingu tworzyw sztucznycho Jej zadaniem 
jest wymiana pracownik6w naukowych i 
student6wo Dlugofalowym celem projektu 
jest ukierunkowana na edukacj(( ekologicz
nct modyfikacja program6w ksztalcenia na 
wyzszych uczelniach kraj6w Europy Srod
kowej i Wschodniejo 

Dzial Nauki lnformuje 
W kwietniowym ,Biuletynie Inforrnacyj

nym" Dzialu Wsp6lpracy Mi((dzynarodo
wej znalazla si(( inforrnacja o rozpocz((ciu 
rekrutacji student6w PWro na wyjazdy w 
ramach programu SOCRATES/ERASMUS 
na rok akademicki 1999/20000 Rekrutacja 
odbywa si(( na wydzialach i jest przepro
wadzana jednorazowo, tzno obejmuje 
swym zasi((giem wymian(( studenckct na 
caly rok akademickio Ostateczny termin 

stwa dotacje na bezzwrotne stypendia dla 
student6w za wyniki w nauceo Stypendia 
socjalne, takze dla student6w niepelno
sprawnych, i zapomogi bylyby wyplacane z 
budzetu powiatu, w kt6rym student miesz
kao Najlepsi studenci otrzymywaliby - jak 
dotychczas - stypendia i nagrody ministrao 
Ustawa gwarantuje studentom korzystanie 
z 50% ulgi w przejazdach, ale ty1ko srodka
mi komunikacji miejskiejo 

Nauczyciele akademiccy bctd<t zatrudnia
ni na podstawie um6w o prac((o Ich praca 
rna trwae 30 godzin tygodniowo, z czego 
co najmniej 10 godzin w siedzibie uczelnio 
Tylko osoby przyjmowane na stanowisko 
profesora zwyczajnego otrzymajct mianowa
nieo Podj((cie przez nauczycieli akademic
kich dodatkowego zatrudnienia bctdzie wy
magae zgody rektorao Takiej zgody nie bctd<t 
musieli uzyskiwae profesorowie podejmu
jctcy prac(( w towarzystwach naukowych 1ub 
zespolach doradczych przy organach wla
dzy i administracji panstwowej 1ub samo
rzctdowejo Powinni oni jednak poinforrno
wae 0 tej dzialalnosci swego rektorao 

(,,Rzec'lfJOSpolita ") 

Zblizajctcy si(( termin wlctczenia Polski do 
Unii Europejskiej wymaga przyj((cia kon
kretnych procedur dostosowawczych w wie
lu dziedzinacho Nalezy wdrozye moino ,Dy
rektyw(( dotyczctcct opakowan i odpad6w z 
opakowan"o Na tej dziedzinie koncentrujct 
sict dzialania konsorcjum starajctcego si(( o 
grant CEEPUSo 

W ramach wsp6lpracy planuje sict wymia
nct student6w i doktorant6w oraz miesi((cz
nct Szkolct Letnict dla student6w i pracowni
k6wo Mogct w nich brae udzial studenci, kt6-
rzy znajct j((zyk angielski, zaliczyli III rok 
studi6w w inzynierii chemicznej i majct 
motywacj(( do edukacji proekologicznej oraz 
pracownicy naukowi, kt6rzy znajct j((zyk 
angielski, majct wysokie kompetencje i mo
tywacj(( do dzialan proekologicznych w za
kresie zagospodarowania odpad6w z two
rzyw sztucznycho 

zakonczenia rekrutacji na wydzialach mija 
2000501999 ro Zakwalifikowani studenci 
mogct skladae dokumenty w Dziale Wsp6l
pracy Mictdzynarodowej (A-1, po 147) do 
1500601999 ro 

Informacje na temat programu, formula
rze aplikacyjne i lista partner6w set dost((_p
ne na stronie internetowej PWro: http: // 
wwwopwr.wroc opl (tu : Inne Jednostki, 
Wsp6lpraca Mi((dzynarodowa)o 
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NJt JfTIJZIJILJtCH 

lNFORMATYKA l ZARZf\DZANIE 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 23 
marca wyrazono zgodct na otwarcie 2 
konkurs6w na stanowisko profesora nad
zwyczajnego: w dyscyplinie nauk eko
nomicznych w dziedzinie badari opera
cyjnych oraz w dyscyplinie nauk tech
nicznych w dziedzinie badari i eksplo
atacji maszyno 

Poparto wniosek o nadanie tytulu pro
fesora dr habo J.Mercikowi, prof.PWr. 

Ogloszono konkursy na stanowiska: 
adiunkta w 1-23 w Zakladzie Badan Ope
racyjnych i Zastosowan Inforrnatyki w 
Zarzctdzaniu i starszego wykladowcy w 
1-17 oraz powolano komisje konkurso
weo 

Nadano stopien doktora nauk technicz
nych w dyscyplinie informatyki mgr inzo 
Dariuszowi Gattnerowio Poparto wnio
sek o wyr6znienie jego pracy doktorskiej 0 

Nadano stopien doktora nauk ekono
micznych w dyscyp1inie nauk o zarzq
dzaniu mgr inzo Witoldowi Salwachowio 

Przyj((tO recenzje pracy doktorskiej 
mgr inzo Mohameda Al-Dweiba i wyzna
czono termin obrony pracyo 

Powolano komisje dso przeprowadze
nia przewod6w doktorskich mgr inzo 
Witolda Pandeli, mgr inzo Tomasza Pi
su1i i mgr in:lo Przemyslawa Kobylanskie
go, wyznaczono zakresy egzamin6w 
doktorskich, powolano komisje egzami
nacyjne i wybrano recenzent6w praco 

Wszcz((to przewody doktorskie: 
• mgr inzo Dimitra Krusteva, mgr in:lo 

Agnieszki Indyki, mgr in:lo Grzegorza 
Pohoreckiego i mgr inzo Marka Kr6tkie
wicza - w dziedzinie nauk technicznych 
w dyscyplinie informatyki oraz 

• mgr inzo Miroslawa Liany i mgr inzo 
Grzegorza Chodaka - w dziedzinie nauk 
ekonomicznych w dyscyplinie nauk o za
rzqdzaniuo 

Przyj((tO tematy rozpraw doktorskich i 
powolano promotor6wo 

Zatwierdzono tematy prac dyplomo
wych dla student6w zarzqdzania i mar
ketingu oraz informatykio 

W glosowaniu tajnym pozytywnie za
opiniowano wnioski zlozone przez insty
tuty o odznaczenia panstwoweo 

Zatwierdzono limity przyj((e na I rok 
studi6w w roku akademickim 1999/ 
20000 

Pozytywnie zaopiniowano propozycje 
oplat dla student6w studi6w zaocznych 
w roku akademickim 1999/2000 0 



32 

NA. JJ'YDZIALA.CH 

ARCHITEKTURA 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 
10.03.1999 r. nadano stopieil nauko
wy doktora nauk technicznych mgr 
inz.arch. Arturowi Kwasniewskiemu i 
mgr Januszowi Firletowi. Mgr inz. Ar
tur Kwasniewski przedstawil pract< 
doktorsk~tpt. ,Budownictwo dworskie 
na Ziemi Klodzkiej w okresie renesan
su 1550-1650", kt6rej promotorem byl 
prof.dr hab.inz.arch. Stanislaw Medek
sza. Mgr Janusz Firlet obronil pract< 
,Metody badawcze i datowanie relik
t6w wczesnosredniowiecznej architek
tury w Krakowie". Promotorem byla dr 
hab.inz.arch. Ewa Luzyniecka. 

17.03.1999 r. odbylo sit< kolokwium 
habilitacyjne dr inz.arch. Romany Cie
l~ttkowskiej , kt6ra przedstawila pract< 
habilitacyjn~t pt. ,Architektura i urba
nistyka Lwowa II Rzeczypospolitej". 

Nadano stopieil naukowy doktora 
nauk technicznych mgr inz.arch. Be
acie Juchniewicz, kt6ra obronila pra
Ct< doktorsk~t pt. ,Miasto w malarstwie 
zachodnioeuropejskim na przelomie 
XIX i XX wieku" . Promotorem pracy 
byl prof.dr hab . Janusz Gockowski. 

24.03.1999 r. w wyniku obrony pra
cy doktorskiej ,Bezpieczeilstwo i kom
fort widza teatralnego w aspekcie mo
dernizacji wybranych sal w Polsce" 
nadano stopieil naukowy doktora nauk 
technicznych mgr inz.arch. Andrzejo
wi Sobolewskiemu. Promotorem pra
cy byl prof.dr hab. Andrzej Grudzin
ski. 

BUDOWNICTWO 
LA.DOWE I WODNE 

19 marca na posiedzeniu Rady Wy
dziaru wszczt<to postt<Powanie o nada
nie tytulu naukowego profesora drowi 
hab.inz. Kazimierzowi Rykalukowi, 
prof.nadzw.PWr. (1-2) oraz wybrano re
cenzent6w jego dorobku naukowego. 

Poparto wniosek o mianowanie 
prof.dr hab.inz. Mieczyslawa Kamiil
skiego (1-2) na stanowisko profesora 
zwyczajnego oraz dr hab.inz. Antonie
go Szydly (1-14) na stanowisko profe
sora nadzwyczajnego PWr. 

Pozytywnie zaopiniowano prosbt< dr 
inz. Dariusza Lydzby (1-10) o udziele
nie czteromiesi~cznego urlopu bezplat
nego na wyjazd do Francji w celu na
ukowym. 
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POLSKIE FORUM 
AKADEMICKO-GOSPODARCZE 

W dniach 16-18 kwietnia br. odbylo sit< w 
Jeleniej G6rze Polskie Forum Akademicko
Gospodarcze. Forum, kt6rego czlonkiem 
jest r6wniez Politechnika Wrodawska, gro
madzi na cyklicznych spotkaniach przedsta
wicieli rodzimego biznesu i uczelni. 

Tematem spotkania byl ,Stan rozwoju nie
pailstwowych szk6l wyzszych w Polsce". 
Po1itechnikt< Wroclawsk~t reprezentowali 
JM Rektor - prof. dr hab. inz. Andrzej Mu
lak i dyrektor Filii w Jeleniej G6rze - dr inz. 
Maciej Pawlowski. Forum zrzesza rektor6w 
wszystkich najwi~kszych uczelni w Polsce, 
wsr6d kt6rych S!tfowniez Politechnika War
szawska, Uniwersytet Warszawski , krakow
ska Akademia G6rniczo-Hutnicza. Czlon
kami Forum s~t r6wniez uczelnie niepail
stwowe takie jak np. Wyzsza Szkola Bizne
su w Nowym S~tczu, reprezentowana przez 
jej rektora- prof. Krzysztofa Pawlowskie
go. Forum Zarz~tdzane jest przez Zarz~td, 
kt6rego prezesem jest prof. Janina Jozwiak 
- rektor SGH. Czlonkami zarz~tdu natomiast 
s~t: Robert Butzke - prezes ABB Zamech 
S.A., Maciej Grelowski - prezes ORBIS 
S.A., Konrad Jask6la - prezes Petrochemii 
Plock S.A. i Wlodzimierz Siwiilski - rektor 
Uniwersytetu Warszawskiego. 

W trakcie dyskusji omawiano kwestie 
zr6wnania uprawnieil szk6l wyzszych, bez 
wzglt<du na ich charakter wlasnosci. Przy
jt<tO, iz jedynym kryterium powinien bye 
potencjal naukowy, jaki reprezentuje szko
la tj . jej kadra i posiadane przez ni~t zaple
cze dydaktyczne. Do opinii takiej przychy
lil si~ bior~tCY udzial w spotkaniu wicemi
nister Jerzy Zdrada. 
Szerok~t dyskusj~ wzbudzil problem wie

loetatowosci. Uczestnicy zgodzili sit<, izjest 
to zjawisko negatywne, jednak tak dlugo, 
jak dlugo place nauczycieli akademickich 
b~d~t na obecnym poziomie, trudno wyobra
zic sobie jakies dzialania restrykcyjne w tym 
zakresie. Tym niemniej, jak stwierdzil mi
nister Zdrada, nale:ly liczyc sit< z tym, iz wraz 
z wejsciem do Unii Europejskiej obowi~t
zywac nas zaczn~t standardy kraj6w UE, 
gdzie nauczyciel akademicki jest pracow
nikiemjednej uczelni, a tylko w sporadycz
nych przypadkach zatrudniany jest dodat
kowo przez inn e. Takie uregulowanie bt<dzie 
mialo bardzo powazne skutki dla wszystkich 
szk6l niepailstwowych oraz wyzszych szk6l 
zawodowych, bowiem regul~t jest, iz 80% 
nauczycieli akademickich prowadz~tcych 
zaj~cia w tych szkolach podaje jako pod
stawowe miejsce zatrudnienia inn~tplac6w
kt<, z reguly duz~t uczelni~ pailstwow~t. 

Prof. Krzysztof Pawlowski w swoim re
feracie podal syntetyczn~t informacj~ na te
mat wielkosci sektora wyzszych szk6l nie
pailstwowych i jego przekroju. Wynika z 
tego, iz obecnie juz okolo 30% calej popu
lacji student6w ksztalconych jest przez ten 
sektor oraz ze ponad 80% wszystkich uczel-

ni pailstwowych to szkoly o profilu ekono
micznym (szkoly zarz~tdzania, biznesu itd.). 
Wyrazono opinit<, iz dzialalnosc wszystkich 
tych szk6l musi zostac poddana wnikliwej 
analizie Komisji Akredytacyjnej. Analiza 
dotyczyc rna r6wniez wyzszych szk6l zawo
dowych i obejmowac jakosc ksztalcenia, 
realizacj~ minim6w programowych itd. Z 
referatu prof. Pawlowskiego wynikalo bo
wiem, iz pod tym wzglt<dem ksztalcenie w 
szkolach niepailstwowych pozostawia wie
le do zyczenia. 

Minister Zdrada przedstawil og6lne zary
sy nowej Ustawy o szkolnictwie wyiszym, 
kt6re prezentowane byly ju:l na }a mach Pry
zmatu. W dyskusji pojawil sit<jednak nowy 
w~ttek dotycz~tcy perspektyw uczelni tech
nicznych w przyszlosci, bowiem zmiany w 
gospodarce, wejscie na rynek polski wiel
kich koncern6w, maj~tcych swoje zaplecze 
badawcze, r6wniez reformy wprowadzane 
obecnie przez rz~td powoduj!l, ze zapewne 
b~dzie musial ulec zmianie profil i charak
ter ksztalcenia politechnicznego. 

Struktura wydzial6w na wi~kszosci uczel
ni technicznych w Polsce jest podobna. Poza 
nowymi dziedzinami nauki takimijak: elek
tronika, organizacja i zarz~tdzanie itp. po
zostaje niezmienna od !at mi~dzywojen
nych. Wydaje sit< zatem konieczne, aby 
uczelnie techniczne otwieraly si~ na nowe 
specjalnosci oraz modyfikowaly dotychczas 
istniej~tce. Zmiany te bt<d~t szly zapewne w 
kierunku rozwoju ksztalcenia z zakresu za
rz~tdzania, ekonomiki czy finans6w w za
stosowaniu do r6Znych dziedzin technolo
gicznych uprawianych na uczelniach tech
nicznych. Za przyklady godne nasladowa
nia podano rozwi~tzania wprowadzone na 
Wydziale Mechanicznym naszej Politechni
ki, ale r6wniez uruchomienie na Politech
nice Warszawskiej Zarz~tdzania Administra
cj~t Publiczn~t oraz takiej samej specjalno
sci na AGH. (Prezentowali je rektorzy obu 
tych uczelni.) 

Wedlug opinii rektor6w uczelni technicz
nych, zasadnicze problemy, na jakie natra
fiac sit< bt<dzie przy realizacji tej polityki, 
to op6r srodowisk naukowych naszych 
uczelni. Jednak zmiany te S!l nieuniknione, 
tak bowiem ksztalci caly swiat zachodni. 
Nasza gospodarka, a co a tym idzie, szkol
nictwo wyzsze tez bt<dzie musialo w tym 
kierunku zmierzac. 

Program Forum Akademicko-Gospodar
czego nie ograniczyl sit< do obrad. Atrakcj~t 
imprezy byl koncert rektora Akademii Mu
zycznej w Warszawie prof. Andrzeja Cho
rosiilskiego na zabytkowych, odrestaurowa
nych ostatnio organach Kosciola Gamizo
nowego. Warto podkreslic, ze organy te zo
staly po renowacji uznane za jedne z naj
lepszych w Europie. 

Dyrektor Filii w Jeleniej Gorze 
dr ini.. Maciej Pawlowski 
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WYSTAWA 
NA ANTRESOLI 

17 maja JM Rektor otworzyl na antresoli 
wystawt( rysunk6w student6w zrzeszonych 
w Kole Naukowym Rysownik6w Architek
tury. Obecny byl takZe prorektor ds . og61-
nych PWr. dr inz. Ludomir Jankowski . Przy
byli absolwenci Wydzialu Architektury z 
poprzednich lat. Historitt Kola przypomnial 
prowadzli.CY je od wielu lat prof.dr inz.arch. 
Ryszard Natusiewicz. 

Kolo Naukowe Rysownik6w Architektu
ry powstalo w 1982 r. jako kontynuacja 
dwutygodniowego obozu rysunkowego 
obowil\.ZUjl\.cego po pierwszym roku studi6w 
na Wydziale Architektury. Dzittki inicjaty
wie prezesa Towarzystwa Milosnik6w Wro
clawia prof. Bronislawa Pasierba (UWr.) i 
mgr Wieslawa Gerasa kolo moglo wtedy 
funkcjonowac jako Sekcja Plastyczna TMW. 
W kamieniczce ,Malgosia" odbywaly sit( 
pierwsze wystawy czlonk6w Kola, a ich pra
ce byly publikowane przez TMW. 

Kolo skupia student6w Wydzialu Archi
tektury. Pracujl\.CY w nim studenci majll. do
skonalic sw6j warsztat rysunkowy i zwittk
szac swoj&. wrazliwosc plastycZnl\.. Wazny 
aspekt dzialalnosci kola stanowill. tez wy
stawy i publikacje rysunk6w - popularyzu
jll. architekturt( zabytkow&. i wsp6lczesn&_. 

W Ia tach 1982-1998 w ponad 50 publika
cjach wydrukowano okolo 2600 prac stu
dent6w, w plenerach wzittlo udzial400 os6b. 
Publikacje Kola Rysownik6w Sl\. obecnie 
wydawane dzittki dotacjom Wydzialu Archi
tektury, prorektora PWr. ds. nauczania prof. 
Lucjana Jacaka i Ministerstwa Edukacji 
Narodowej . 

Dynamicznie wkraczaj&_ca we wszystkie 
dziedziny komputeryzacja wprowadzila do 
architektury nowe melody konstruowania 
rysunku, ale tradycyjne umiejt(tnosci ryso
wania nie mog&. zostac wyeliminowane. 
Naukowe Kolo Rysownik6w Wydzialu Ar
chitektury PWr. w pelni realizuje starozyt
ny postulat, ze architekt powinien znac sit( 
na rysunku i rzezbie, by umial stworzyc ob
raz zamierzonego dziela. 

KONFERENCJA 
U FIZYKOW PWr 

Instytut Fizyki Politechniki Wroclawskiej 
i Polskie Towarzystwo Fizyczne organizujl\. 
w dniach 26-28.06.2000 r. XIII Konferen
cjt( ,Nauczanie Fizyki w Wyzszych Szko
lach Technicznych". Przewodniczl\.cym Ko
mitetu Programowego jest prof.dr hab. Jan 
Misiewicz (tel. 320-23-95), a przewodniCZl\.
Cl\. Komitetu Organizacyjnego - prof. Ewa 
Dobierzewska-Mozrzymas (tel. 320-23-88). 
W referatach, komunikatach i pracach pre
zentowanych na sesji plakatowej zostan(l 
przedstawione zagadnienia zwill.zane z na
uczaniem fizyki na uczelniach technicznych: 

• fizyka - podstawl\. nowoczesnej techni
ki i technologii, 

• program fizyki w r6znych systemach 
ksztalcenia (og61nym, specjalistycznym, 
wielostopniowym, interdyscyplinamym), 

• nowe metody ksztalcenia (wyklady, cwi
czenia audytoryjne, nauczanie wspomaga
ne komputerowo, srodki multimedialne, 
nowe techniki demonstracyjne i zestawy la
boratoryjne ), 

• ksztalcenie fizyk6w na uczelniach tech
nicznych, 

• nauczanie fizyki w wyzszych szkolach 
zawodowych i szkolach niepailstwowych, 

• europejski aspekt ksztalcenia na wy
zszych szkolach technicznych. 

Om6wione zostanl\. tez problemy zwill.za
ne z nauczaniem fizyki w szkolach podsta
wowych i srednich, zwlaszcza nowe progra
my nauczania fizyki w zreformowanym sys
temie edukacji oraz uslugi, kt6re instytuty 
fizyki wyzszych uczelni mog&_ swiadczyc 
szkolom srednim (prowadzenie zajt(c, orga
nizacja laboratori6w). 

W programie przewidziane Sl\. wyklady 
ukazuj&_ce aktualne wyniki badail w fizyce, 
kt6re juz znalazly lub mog&. znalezc zasto
sowanie w technice lub innych dziedzinach 
wiedzy. Zaplanowano r6wniez prezentacje 
nowych cwiczeillaboratoryjnych, pokaz6w 
do wyklad6w, program6w komputerowych 
wspomagajl\.cych nauczanie fizyki i wysta
wy: aparatury naukowo-badawczej i dydak
tycznej oraz wydawnictw naukowych i dy
daktycznych. 

Na zakoilczenie konferencji rna odbyc sit( 
dyskusja okr<tglego stolu z udzialem przed
stawicieli Ministerstwa Edukacji Narodo
wej , Rady Gl6wnej Szkolnictwa Wyzszego, 
kuratorium, nauczycieli i przedstawicieli 
wladz miasta i regionu. 

Zgloszenia prac w formie streszczeil na
Jezy nadsylac do 30.11.1999 r. pod adre
sem: 

Instytut Fizyki, Politechnika Wroclawska, 
Wybrzeze Stanislawa Wyspianskiego 27, 
50-370 Wrodaw 
tel. (071) 320-20-20, (071) 320-27-87 
fax: (071) 328-36-96 
E-mail: kon2000@rainbow.if.pwr.wroc.pl 
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Udzielono rocznego stypendium ha
bilitacyjnego dr inz. Jakubowi Marci
nowskiemu (1-14) . 

Zaopiniowano wnioski o nadanie od
znaczeil pa:ilstwowych. 

Ustalono limity przyjt(c na I rok stu
di6w dziennych, zaocznych oraz uzu
pelniajl\.cych studi6w magisterskich 
prowadzonych w systemie zaocznym 
na rok akademicki 1999/2000. 

Przyjt(to plan wydawnictw dydak
tycznych na rok 1999. 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 7 
maja uczczono chwilll. ciszy pamit(c 
zmarlego profesora Mieczyslawa Za
chary. 

Dziekan poinformowal, ze Central
na Komisja do Spraw Tytulu Nauko
wego i Stopni Naukowych zatwierdzi
la uchwaltt Rady Wydzialu z dn . 
11.12.1998 r. o nadaniu stopnia nauko
wego doktora habilitowanego nauk 
technicznych w zakresie budownictwa 
- mechaniki budowli dr in:l. Wojcie
chowi Glabiszowi (1-14). 

Poparto wniosek o nadanie tytulu na
ukowego profesora dr hab.inz. Kazi
mierzowi Rykalukowi, prof. nadzw. 
PWr. (1-2) . 

Dopuszczono do kolokwium habili
tacyjnego dr inz. Wladyslawa Mirono
wicza, adiunkta w I-14. Termin kolo
kwium wyznaczono na 28 maja 1999 
r. 

Otwarto przew6d habilitacyjny dr in:l. 
Henrykowi Nowakowi, adiunktowi w 
1-2. 

Powolano zesp6l do otwarcia prze
wodu habilitacyjnego dr inz. Andrze
jowi Ubyszowi , adiunktowi w 1-2. 

Ogloszono konkursy na stanowiska 
profesor6w nadzwyczajnych w dyscy
plinach: 

• Nauki o Ziemi, specjalnosc geolo
gia, geologia stosowana; 

• Budownictwo, specjalnosc mecha
nika grunt6w, fundamentowanie. 

Wysunit(to wniosek o przyznanie Na
grody Senatu dr inz. Romanowi Chro
bokowi - prodziekanowi ds. studenc
kich. 

Zatwierdzono sprawozdanie finanso
we za rok 1998 (przed zbadaniem bi
Jansu przez bieglych rewident6w). 

Zatwierdzono oplaty za studia zaocz
ne w roku akademickim 1999/2000. 
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34 

NA JJTDZIALACH 

ELEKTRONIKA 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 24 
marca powolano na stanowiska pro
fesor6w zwyczajnych prof.dr hab.inz. 
J6zefa Grabowskiego, prof.dr hab. 
inz. Jana Kazimierczaka, prof.dr hab. 
inz. Janusza Mroczk~t i prof.dr hab. 
inz. Krzysztofa Tchonia. Na stanowi
sko profesora nadzwyczajnego PWr. 
powolano dr hab.inz. Krystyna Stycz
nia. 

Powolano komisjt( do spraw prze
wodu habilitacyjnego dr inz. Danuty 
Kaczmarek. 

Nadano stopieft naukowy doktora 
nauk technicznych mgr inz. Tomaszo
wi Walkowiakowi i mgr inz. Jarosla
wowi Sugierowi. 

Otwarto przew6d doktorski mgr inz. 
Wojciecha Zart(bskiego. 

Postanowiono zatrudnic dr inz . 
Aleksandra Bachmana na stanowisku 
adiunkta naukowo-dydaktycznego. 

Zatwierdzono tematy prac dyplomo
wych dla specjalnosciach : automaty
ki i robotyki oraz elektroniki i teleko
munikacji. 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 
31marca odbylo sit( kolokwium ha
bilitacyjne i wyklad habilitacyjny dr 
inz. Aleksandra Zgrzywy. Nadano ha
bilitantowi stopieft doktora habilito
wanego nauk technicznych z zakresu 
informatyki. 

Ustalono limity rekrutacyjne na rok 
akademicki 199912000. 

Powolano komisj(( do spraw prze
wodu habilitacyjnego dr inz. Karola 
Nitscha. 

Rada Wydzialu 21 kwietnia otwo
rzyla konkurs na stanowisko profeso
ra nadzwyczajnego w dyscyplinie 
elektronice, w specjalnosci radiotech
nice. 

Powolano komisj(( do spraw prze
wodu habilitacyjnego dr inz. Haliny 
K wasnickiej . 

Dopuszczono do kolokwium habi
Iitacyjnego dr inz. Mariana Urbaftczy
ka z Instytutu Fizyki Politechniki Slet
skiej w Gliwicach i wybrano temat 
wykladu habilitacyjnego. 

Otwarto przewody doktorskie mgr 
inz. Tomasza Hebisza i mgr inz. Marka 
Jackiewicza. Promotorem obu dokto
rant6w b~tdzie dr hab.inz. Czeslaw Ko
scielny z Politechniki Zielonog6rskiej. 

Dokonczenie nq stronje 35 

nr 118 

~~ ~~~ ~~~3~~~~~~~!~~~ 
.. __ .............. ~.. .. ............. ~ ...... ....... ... . . . . . ..... .................. ..... ......................................................................................................... . ........... ,_ .. ~....... ·····-·-·········--

JUBILEUSZ AZS 
8.05.1999 r. min~tla dziewit(cdziesietta 

rocznica powstania Akademickiego Zwietz
ku Sportowego, jednej z najstarszych orga
nizacji sportowych w Polsce. Obchody ju
bileuszowe zorganizowano 15- 16.05.1999 
r. w Krakowie - miescie, w kt6rym powstal 
AZS. W tym samym czasie odbywaly si~t 

tam tez Akademickie Mistrzostwa Polski w 
Lekkiej Atletyce. 

W 1909 r. akces do AZS zglosilo 65 os6b, 
a prezesem zostal student Wydzialu Medy
cyny Uniwersytetu Jagiellonskiego. Obec
nie Zwietzek zrzesza okolo 45.000 czlonk6w 
ze 175 polskich uczelni, m.in. z Politechni
ki Wroclawskiej. 

Gl6wnym celem organizacji jest od po
czettku rozbudzanie wsr6d mlodziezy zami
lowania do sportu i umozliwianie jej roz
woju fizycznego. Miaret sukcesu jest to, ze 
wsr6d czlonk6w AZS byli wybitni sportow
cy, m.in. lekkoatletka Halina Konopacka, 
szermierz Adam Papee, narciarz Bronislaw 
Czech, tenisistka Jadwiga Jt(drzejewska, lek
koatleci Barbara Janiszewska i Jacek Wszo
la, judocy Antoni Zajkowski i Pawel Na
stula, wioslarze Teodor Kocerka, Kajetan 
Broniewski, Maciej Lasicki i wielu innych. 

AZS byl prekursorem wsp6lpracy mit(dzy
narodowej w sporcie akademickim. W 1924 
r. odbyly sit( w Warszawie pierwsze Akade
mickie Mistrzostwa Swiata, podczas kt6rych 
reprezentacje szesciu paftstw rywalizowaly 
w lekkiej atletyce, wioslarstwie, szermier
ce, tenisie i pilce noznej. Takze obecnie 
Zwietzek organizuje wiele mit(dzynarodo
wych imprez sportowych (np. Uniwersjada 
Zimowa w Zakopanem w 1993 r., Mistrzo
stwa Swiata w Pilce R~tcznej Kobiet w 1998 
r.) . Trwajet przygotowania do mi~tdzynaro
dowej imprezy wioslarskiej (Poznan 2000 
r.) i rozgrywek w tenisie stolowym (Wro
daw 2002 r.) . Co roku rozgrywane set Aka
demickie Mistrzostwa Polski w grach zespo
lowych, lekkiej atletyce, judo, wioslarstwie 
i szermierce. Rywalizujet w nich najlepsi 
sportowcy-studenci z calej Polski. Ponadto 
wiele druzyn AZS gra w ekstraklasie. Naj
lepsi zawodnicy set obj~tci przygotowania
mi olimpijskimi. 

Wazne set tez tez dzialania w sporcie po
wszechnym. Opierajet si~t one na systemie 
rozgrywek wewnettrz uczelni i mi~tdzy uczel
niami. Coraz wi~tcej entuzjast6w zdobywa
jet w srodowisku akademickim nowe dyscy
pliny sportowe, jak np. aerobic sportowy, 

wspinaczka skalkowa, rowery g6rskie, kul
turystyka czy windsurfing. 

Na wroclawskim Zaciszu powstalo Mi~t
dzynarodowe Centrum Spotkan Mlodziezy, 
kt6re rna zapewnic warunki rozwoju mi~t
dzynarodowej wsp6lpracy sportowej i kul
turalnej . Najego terenie znajduje si~t hotel, 
obiekty sportowe i rekreacyjne. Regulamie 
przyjezdzajet tu mlodzi ludzie (gl6wnie stu
denci) m.in. z Belgii, Francji Niemiec, Por
tuga1ii, Szwecji i Wloch. W zamian mlo
dziez polska wyjezdza do kraj6w partner
skich. (magi) 

SUKCESY 
KLUBU 

W dniach 17-18 kwietnia krakowska Aka
demia G6miczo-Hutnicza byla gospoda
rzem Mistrzostw Polski Politechnik w Te
nisie Stolowym. Reprezentacja Klubu AZS 
PWr. odniosla podw6jny sukces: druzyna 
m~tzczyzn zaj((la I, a dru2:yna kobiet II miej
sce. 

Sukcesem zakonczyl si~t tez wyjazd repre
zentacji Klubu AZS PWr. na Mistrzostwa 
Polski Politechnik w Pilce Noznej do Bla
zejewka kolo Poznania. Nasi zawodnicy 
zaj((li drugie miejsce. 0 wyniku meczu o 
zloty medal zadecydowaly dopiero rzuty 
kame. 

NOWE Wt.ADZE 
KLUBU 

30.04.1999 r. wybrano prezydium nowe
go zarzetdu Klubu AZS PWr. Prezesem zo
stal ponownie dr inz. Andrzej Jaroch, wice
prezydent Wroclawia. Wiceprezesem urz~t
dujetcym jest Piotr Gawronski, wicepreze
sem ds . sportu studenckiego - Dariusz Cie
slik, a wiceprezesem ds. sportu wyczyno
wego - Leszek Jankiewicz. 

SPORTOWE 
WITTIGALIA 

W ramach tradycyjnych trzydniowych 
,Wittigali6w" Klub AZS PWr. zorganizo
wal13.05.99 r. Wielki Wyscig Odra Cross. 
Otworzyl go prezes Klubu dr Andrzej Ja
roch. Powital zaproszonych gosci, wsr6d 
kt6rych znalezli si~t JM Rektor PWr prof.dr 
hab.inz. Andrzej Mulak, prorektor ds. stu
denckich Uniwersytetu Wroclawskiego 



maj 1999 

prof.dr hab. Jerzy Krakowski, prorektor ds. 
og61nych PWr. dr inz. Ludomir Jankowski, 
prorektorzy-elekci PWr.: ds. nauczania dr 
hab .inz. Jerzy Swi<ttek, prof. i ds. studenc
kich dr hab. Ludwik Komorowski, prof. oraz 
przewodnicz<tCY Komisji Sportu w Radzie 
Miasta KrzysztofWojtyHo. 

Wyscig rozpocz<tl sitt od dokonanego 
przez JM Rektora chrztu nowej lodzi 6sem
ki ,Politechnika Wrodawska I", kt6r<t otrzy
mal Klub AZS PWr. Jest to l6dZ typu Olym
pia wyprodukowana przez BBG Bootsbau 
Berlin GmbH. Do ce16w transportowych 
moze ona bye podzielona na dwie czttsci, a 
nast((pnie skrttcona ponownie. JM Rektor 
zapewnia, ze prawdziw'l matk'l chrzestn<t 
lodzi jest Politechnika, zas on wyst'lril w 
tej roli tylko per procura. 

Najwazniejszym wydarzeniem imprezy 
byl zorganizowany juz po raz trzeci wyscig 
6semek ze stemikiem. Walczono o puchar 
przechodni rektor6w UWr. i PWr. Po raz 
trzeci zwycittzyla reprezentacja PWr., tym 
razem w skladzie: Piotr Wroblewski, Da
riusz Brzezinski, Pawel PieroZyilski, Tomasz 
Grzywaczewski , Bartlomiej Ciechanowski, 
Jacek Stasiak, Michal Bleszynski, Jacek 
Przybylek i stemik Tomasz Leonowicz. Za
tem puchar pozostanie w Klubie AZS PWr. 
juz na stale. Zwycittska 6semka przyj((la 
medale i puchar z r<tk JM Rektora PWr. prof. 
Andrzeja Mulaka, prorektora UWr. prof. 
Jerzego Krakowskiego oraz prezesa Klubu 
dr Andrzeja Jarocha. 

W wyscigu katamaran6w reprezentacja 
Politechniki Wrodawskiej pokonala zalog(( 
Akademii Ekonomicznej. 

Odbyl sitt tez wyscig kajak6w na 500 m. 
Pierwsze miejsce zajttli studenci elektroni
ki Bartlomiej Barnas i Zbigniew Plichta, 
drugie Wojciech Borkowski (Wydzial Me
chaniczny) i Marek Sk6ra (Eiektronika), a 
trzecie elektronicy Piotr Andrzejewski i 
Dariusz Jaskiewicz. 

Juniorzy rozegrali bieg na I 000 m. Wsr6d 
zawodnik6w startuj<tcych pojedynczo zwy
cittzyl Artur Flis, a w konkurencji par Mar
cin Lasicki i Jakub Kanda. 

Na sobot(( takZe przygotowano wiele 
atrakcji sportowych. Byly rozgrywki w siat
k6wce plazowej, tenisie stolowym i ziem
nym, unihoku czyli hokeju na betonie, bry
dzu sportowym, poolbilardzie oraz street
baskecie. W tej ostatniej konkurencji bralo 
udzial30 druzyn studenckich Pierwsze trzy 
miejsca zaj((ly: ,AMFA", ,NIE WIEM" i 
,AZS". Rozegrano tez turniej VIP-6w w 
streetbaskecie. Druzyna VIP-6w Politechni-

ki Wrodawskiej (w skladzie: prorektor ds . 
og61nych dr inz. Ludomir Jankowski, pro
rektor-elekt ds. nauczania dr hab.inz. Jerzy 
Swi'ltek i mgr Tomasz Knap z SWFiS) ule
gla druzynie Urzttdu Miasta (wiceprezydent 
Wrodawia Andrzej Jaroch, jego asystent 
Marcin Kliber i przewodnicZ<tCY Komisji 
Sportu w Radzie Miasta Krzysztof Wojtyl
lo). Niestety nie dopisala pogoda, wittc tur
niej rozegrano w hali sportowej przy ul. 
Chelmonskiego. 

Zdjttcia z imprez mozna zobaczye na str. 
III okladki . (magi) 

PIWNE 
WITTIGALIA 

Wyksztalcenie to nie piwo - nie musi bye 
pelne. Co jednak z kultur<t picia? Kiosk z 
piwem nigdy nie uchodzil za ostoj(( high
Iife'u, ale juz Ludwik Jerzy Kern postulo
wal : 

Ja prosze o uwagie cale nasze grupkie! 
Nie sztuka bye wytwornym, jak sie jest 

Holubkiem, 
nie sztuka jak sie umie parle-wu po wlo

sku. 
Sztuka bye kulturalnym, jak sie jest przy 

kiosku! 
Ta wiedza bye moze umknttla organizato

rom czttsci ,rozrywkowej" Wittigali6w, kt6-
rzy zastosowali znany chwyt organizacyjny. 
Sponsor imprezy kulturalnej, producent 
piwa, daje pieni<tdze, ale pod warunkiem, 
ze zaprosi sitt zesp6l rockowy (a moze he
avy-metalowy czy punkowy, nie znam sitt 
na tym) oraz dopusci sitt sprzedaz piwa. Ta 
kombinacja przyci'lga starszych i mlod
szych, kt6rych zachowanie zaczyna szybko 
,wskazywae na spozycie". W poblizu Sl\., co 
prawda, pracownicy firmy ochroniarskiej, 
kt6r<t organizatorzy musieli zatrudnie ze 
srodk6w wyasygnowanych przez sponsora, 
ale ich zadaniem jest... ochrona muzyk6w. 
Totez nie musz<t sitt przejmowae innymi 
przejawami wandalizmu. Gdy w nocy z 12 
na 13 maja spadl rzttsisty deszcz, rozocho
cony tlumek wdarl sitt po gzymsach i przez 
okna do dom6w studenckich, doszlo do 
zniszczen, kt6rych koszty poniesie uczelnia. 
Pozostaje pytanie, kto naprawi zniszczenia, 
do kt6rych doszlo na terenie nale:l<tcym do 
O.O.Salezjan6w i czy naprawdtt okoliczni 
mieszkancy musieli miee nieprzespan<t noc. 

Przedstawione nam zdjttcia z ,imprezy" 
nie nadaj<t sitt do publikacji z przyczyn es
tetycznych. (mk) 
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Wybrano recenzent6w pracy doktor
skiej mgr inz. Zofii Kruczkiewicz, wy
znaczono zakres egzamin6w doktor
skich i powolano komisj(( egzamina
cyjn<t. 

W wyniku konkursu postanowiono 
zatrudnie dr inz . Jaroslawa Sugiera i 
dr inz. Tomasza Walkowiaka na sta
nowiskach adiunkt6w naukowo-dy
daktycznych. 

Przedluzono do 30 wrzesnia 1999 r. 
zatrudnienie mgr inz . Waldemara 
Grzebyka i mgr inz. Jaroslawa Janu
kiewicza na stanowiskach asystent6w 
naukowo-dydaktycznych w Instytucie 
Telekomunikacji i Akustyki, a tak:le na 
rok akademicki 1999/2000 przedluzo
no zatrudnienie mgr inz . Grzegorza 
Soleckiego i mgr inz. Leszka Kosin
kiewicza na stanowiskach wykladow
c6w. 

Otwarto konkurs na stanowisko ad
iunkta naukowo-dydaktycznego wIn
stytucie Cybernetyki Technicznej . 

Zatwierdzono plany i programy stu
di6w na rok akademicki 1999/2000. 

Zapoznano sitt z raportem dziekana 
o stanie wydzialu. Przedstawia on sy
tuacj(( finansOW<t wydzialu, sprawy 
studenckie (kierunki i specjalnosci dy
plomowania, ilosc student6w, ilosc i 
wysokosc stypendi6w), strukturtt za
trudnienia oraz decyzje Rady Wydzia
lu . W 1998 r. nadano stopien doktora 
habilitowanego 2 osobom, a stopien 
doktora 3 osobom. Przeprowadzono 
nostryfikacj(( uzyskanego za· granic<t 
stopnia naukowego doktora. Zakon
czono I post((powanie w sprawie 
nadania tytulu naukowego. Awanso
wano 1 osobtt na stanowisko profeso
ra zwyczajnego, 3 osoby na stanowi
ska profesor6w nadzwyczajnych i 9 
os6b na stanowiska adiunkt6w nauko
wo-dydaktycznych. 9 os6b zatrudnio
no na stanowiskach asystent6w. Na
st'lrily zmiany organizacyjne. Zlikwi
dowano Instytut Metrologii Elektrycz
nej . Instytut Sterowania i Techniki 
System6w wszedl w sklad Wydzialu 
Informatyki i Zarz<tdzania. Na wydzia
le powstaly trzy nowe jednostki : Ka
tedra Metrologii Elektronicznej i Fo
tonicznej, Wydzialowy Zaklad Mier
nictwa i System6w Pomiarowych i 
Wydzialowy Zaklad System6w i Sieci 
Komputerowych. 0 
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ELEKTRYCZNY 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 22 Iu
tego wr<(czono wi~zank<( kwiat6w prof. 
B.Synalowi z okazji 45-lecia jego pra
cy na Politechnice Wroclawskiej . 
Minut~ ciszy uczczono pami<(c zmar

lego dr hab .in:l. Mariana Boguckiego. 
Poparto wnioski o ogloszenie konkur

su na stanowiska asystent6w w Zakla
dzie Wysokich Napi<(c 1-7 i w Zakladzie 
Elektroenergetyki Przemyslowej 1-8 
oraz powolano wsp61n~ komisj<( kon
kursow~. 

Postanowiono wyst~ic o odznacze
nie prof. H.Markiewicza (1-8) Medalem 
Komisji Edukacji Narodowej . 

Udzielono urlopu naukowego do 
31.01.2000 r. dr in:l. K.Chrzanowi. 

Poparto wniosek I-7 o zespolow~ Na
grod<( Ministra Edukacji Narodowej za 
wydanie podr<(cznika pt. ,Laboratorium 
wysokonapi<(ciowe w dydaktyce i elek
troenergetyce" pod redakcj~prof. J.Fie
szynskiego, a tak:le o promocyjn~ Na
grod<( Siemensa za prac<( doktorsk~ dla 
dr inz. Pawla Kostyly. 

Poruszono problem sprz~tania budyn
ku D-1 w te soboty i niedziele, w kt6re 
odbywaj~ si<( zaj<(cia na studiach zaocz
nych. 

Dr in:l. B.Lowkis (Prodziekan ds . Stu
di6w Zaocznych) poinformowala o wy
nikach rekrutacji na in:lynierskie studia 
zaoczne. 

Dr in:l. Z.Klos (Prodziekan ds. Stu
denckich) poprosil czlonk6w RW o po
moc w zalatwieniu miejsc pracy na prak
tyki przeddyplomowe dla student6w 
dziennych studi6w in:lynierskich. 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 12 
kwietnia zapoznano s i<( z wynikami 
sesji zimowej 1998/99, liczb~ studen
t6w zapisanych na rok IV i V, liczb~stu
dent6w zapisanych na semestr letni w 
roku akademickim 1998/99 i por6wna
niem liczby student6w w semestrze let
nim obecnego i poprzedniego roku aka
demickiego. Jednomyslnie poparto za
proponowane limity przyj<(c na studia 
dzienne i zaoczne w roku akademickim 
1999/2000. 

Zatwierdzono wysokosci oplat za stu
dia zaoczne in:lynierskie i uzupelniaj~
ce magisterskie. 

Zapoznano si<( z wynikami zapis6w 
student6w III roku na studia magister
skie i inzynierskie. Jako jedno z kryte
ri6w kwalifikuj~cych student6w na stu-
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Centrum Materia/ow Zaawanso
wanych i Nanotechnologii Politech
niki Wroclawskiej 

PROJEKTY 
BADAWCZE 

I. Przyj<(te do finansowania w ramach 
pierwszego konkursu - pazdziemik 1998 r. 
(l~czna kwota 290.000 zl.): 

1. Badanie styk6w metal-nadprzewodnik 
ceramiczny dla potrzeb zastosowan wyso
kopr~dowych (I-7); 

2. Badania nad otrzymywaniem i wlasci
wosciami mezofazowych material6w doto
wanych azotem i borem (I-3), 

3. Prace nad metodami charakteryzacji 
material6w dla mikro- i nanoelektroniki 
p61przewodnikowej i pr6zniowej (1-25 + 1-
9), 

4 . Komputerowe projektowanie materia
low, ich struktur i wla5ciwosci termodyna
micznych, metodami chemii kwantowej i 
symulacji Monte Carlo (1-30). 

II. Przyj<(te do finansowania w ramach 
drugiego konkursu - luty 1999 r. {l~czna 
kwota 400.000 zl.) : 

1. Sterowanie zdolnosciami samoasocja
cyjnymi i organizacyjnymi w ini:ynierii 
kryszta16w {1-5 + 1-30), 

2. Synteza i wlasciwosci elektroprzewo
dz~ce 9. 9-didecylo-2. 7-bis{pirolo )fluorenu 
(I-4 + 1-30), 

3. Technologia swiatlowodowego pompo
wania optycznego wzmacniaczy swiatlowo
dowych i monolitycznych mikrolaser6w (I-
28), 

Dni Kariery'99 
Studenci uczelni wroclawskich ju:l po raz 

6smy mogli uczestniczyc w Og61nopolskich 
Dniach Kariery. W tym roku we Wroclawiu 
odbyly si<( dwie edycje tej imprezy: pierw
sza - organizowana przez Komitet Lokalny 
AIESEC na Politechnice Wroclawskiej , od
byla si<( w dniach 21-23 kwietnia w gma-

nr 118 

4. Optyczne badania elektro- i fotoaktyw
nych uklad6w molekulamych mikroskopo
wo i mezoskopowo niejednorodnych (1-30), 

5. Technologia wysokoczulych, halogeno
srebrowych material6w do holografii o wy
sokoefektywnym uczuleniu spektralnym (I-
30), 

6. Rentgenowska analiza strukturalna fo
toindukowanych transformacji w kryszta
lach (1-30), 

7. Spektroskopowe diagnozowanie pla
zmowych technik wytwarzania cienkich 
warstw powierzchniowych (I-5), 

8. Nanokompozyty polimerowe (I-3), 
9. Materialy w<(glowe o unikalnej struk

turze kapilarnej i wlasciwosciach po
wierzchniowych (I-3), 

10. Nanostruktury zol-zelowe: nowe ma
terialy do konstrukcji optod czujnik6w swia
tlowodowych (1-9), 

11 . Otrzymywanie i badania niskowymia
rowych struktur p61przewodnikowych 
zwi~zk6w lii-V (1-25 + 1-9), 

12. Magnetowizja. Nowe narz<(dzie w ba
daniach procesu uszkodzenia ferromagne
tyk6w obci~i:onych cyklicznie (1-19) . 

Rozliczenie projekt6w odbywac si<( b<tdzie 
na zasadach obowi~zuj~cych dla prac finan
sowanych ze srodk6w na badania wlasne. 
Ocena merytoryczna opierac si<( b<tdzie na 
wynikach badawczych przedstawionych 
przez kierownika projektu na otwartym se
minarium sprawozdawczym, kt6re przewi
dziane jest na polow<( listopada 1999 r. 

Kierownik CMZiN 
Prof. Tadeusz Luty 

Prorektor ds. Nauki 
Prof. Jerzy Zdanowski 

chu gl6wnym naszej uczeln i, oraz druga -
przygotowana przez Akademi<( Ekonomicz
n<t, zorganizowana byla w Ratuszu Wro
clawskim (22 kwietnia) i w budynku Wy
dzialu Prawa i Administracji UWr (23 kwiet
nia). 

Prezydentem (m6wi~c po ludzku: prze
wodnicz~cv Komitetu Organizacyjnego 
PWr byla pani Zaneta Stawarska (studentka 

II roku Wydz. IZ 
PWr). Pierwsze dwa 
dni edycji PWr zo
staly przeznaczone 
na szkolenia dla stu
dent6w. Dotyczyly 
one zar6wno roz
m6w kwalifikacyj
nych, list6w moty
wacyjnych, sztuki 
prezentacji, sposo
b6w zarz~dzania 
wlasn<t karier<t, jak 
i mozliwosci wy
jazd6w student6w 
na praktyki i sty-
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pendia zagraniczne. 
23 kwietnia dokonano oficjalnego otwar

cia Dni Kariery'99 na Politechnice Wro
clawskiej . Przybyli nan JM Rektor prof. 
Andrzej Mulak, Prorektor ds. ogolnych dr 
Ludomir Jankowski, dziekan-elekt Wydzia
!u lnformatyki i Zarz'l_dzania prof Tadeusz 
Galanc, przedstawicielka Banku Handlowe
go w Warszawie S.A (glownego sponsora 
tej ogolnopolskiej imprezy) pani Alicja Ba
kulinska . oraz reprezentanci zainteresowa
nych firm. Zebranych przywital prezydent 
Komitetu AIESEC na PWr Krzysztof Gry
nienko. Prof A.Mulak w swoim wyst'I_Pie
niu nawi'l_zal do doswiadczen amerykan
skich w przygotowaniu przyszlych pracow
nikow do swiadomego ksztaltowania scie
zek wlasnych karier. Zyczono uczestnikom 
uzyskania wielu interesuj'l_cych informacj i, 

CIT/BAN{. 

udanych kontaktow z przyszlymi pracodaw
cami i oczywiscie sukcesow. 

Ostatni dzien imprezy byl poswi((cony pre
zentacji firm. Studenci mogli zapoznac sit( 
z profilem ich dzialalnosci, kierunkami roz
woju, warunkami pracy. Ustawione w holu 
stoiska firmowe umozliwialy bezposredni 
kontakt zwiedzaj'l_cych z pracodawcami, 
zadawanie dodatkowych pytan i uzyskanie 
szczegolowych odpowiedzi. 

Ogolem w targach wzi((lo udziall4 firm. 
Cz((sc z nich przewiduje w najblizszym cza
sie nabor pracownikow ( i wlasnie ich sto
iska byly najcz((sciej odwiedzane), inne po
traktowaly to spotkanie jako form(( rekla
my. Najwi((ksze zainteresowanie imprez'l_ 
wykazali studenci starszych rocznikow, co 
mozna bylo zauwazyc zwlaszcza w czasie 
godzin rektorskich . D 

Z dniem 1.0 1.1999r. weszta w zycie dlugo oczekiwana reforma ubezpie
czenia spolecznego. Powstaty powazne, prywatne instytucje, kt6rych zada
niem bf2dzie pomnazanie pienif2dzy swoich cztonk6w. Doswiadczenie i zdol
nosc do efektywnego inwestowania zadecydujq_ o wielkosci przysztej emery
tury. Najlepiej wybrac firmf2 tq_czq_cq_ swiatowq_ jakosc i nowoczesnosc (tzw. 
know- how), z tradycjami w inwestowaniu na rynkach mif2dzy.narodowych, ze 
znajomosciq_ rynku polski ego. 

Wszystkie te zalety tq_czy w sobie Otwarty Fundusz Emerytalny ,DOM" S.A., 
kt6rego zatozycielami sq_ CTIBANK S.A. i ,WARTA" S.A. 

CITIGROUP, po fuzji w 1998r. to NAJWI~KSZA instytucja finansowa NA 
SWIECIE. 

• W Polsce obstuguje gl6wnie podmioty gospodarcze (20 z 50 najwif2k-
szych) 

• Jest DEPOZYTARIUSZEM 5 funduszy emerytalnych 
WARTA to jedno z najstarszych polskich towarzystw ubezpieczeniowych 

• Najwif2ksza prywatna i o najwif2kszym kapitale wlasnym z polskich towa
rzystw 

• Uzyskala wiele nagr6d, w tym w 1998r. nagrodf2 prezesa GPW za naj
wi~kszy wzrost akcji na gieldzie. 

KAPITAt ZAtOZYCIELSKI OFE ,DOM" wynosi 175 min. zt. ijestjednym z 
najwyzszych na rynku. 

PROWIZJA wynosi 8,9% przez pierwsze 2 lata, potem maleje do 4,5%. 
Sq_ to NAJATRAKCY JNIEJSZE warunki sposr6d wszystkich funduszy eme

rytalnych. 

Jesli zainteresowala Panstwa nasza oferta lub chcielibyscie sif2 dowiedziec 
czegos wif2cej zapraszamy do ,DOMU". 

Pamif2taj: 

NIC NIE PtACISZ, A ZYSKAC MOZESZ WIELE 

Fundusz Emervtalnv 

Biuro: Wrodaw, ul. Kamienskiego 57, tel.3240913, 
kierownik grupy Bozena Pasalska. 
Przedstawiciel Handlowy: Beata Maksymowicz, 
tel. 0-601 423293 lub 3489043 
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dia magisterskie postanowiono przyj'l_c 
sredni'l. ocen ze studiow nie mniejsz'l niz 
3,3 . Ustalono tez liczebnosc grup spe
cjalnosciowych na studiach magister
skich na 12-18 osob. 

Dopuszczono dr inz. J.Pospieszn'l_ do 
kolokwium habilitacyjnego i wybrano 
temat wykladu habilitacyjnego. 

W wyniku rozstrzygni((cia konkursow 
na stanowiska adiunktow postanowio
no zatrudnic dr inz. Pawla Kostyl(( w 1-
7 oraz dr inz. Waldemara Dol((g(( w 1-8 . 
Jednomyslnie poparto wnioski mgr inz. 
Wojciecha Rottenberga i mgr inz. Mar
ka Jaworskiego dotycz'l_ce zatrudnienia 
ich na stanowiskach asystentow w 1-7 i 
1-8. 

Powolano komisj(( do prowadzenia 
czynnosci zwi<tzanych z przewodem 
doktorskim mgr inz. Jacka Staronia. 

Otwarto przewod doktorski mgr inz. 
K.Jaszczakowi . Promotorem zostala dr 
hab.inz. Teresa Orlowska-Kowalska. 

Poparto wnioski o zatrudnienie w nie
pelnym wymiarze czasu emerytowanym 
pracownikom: prof. J.Juchniewiczowi i 
prof. Z.Pohlowi z 1-7 oraz prof. M.Ce
gielskiemu, prof. Z.Teresiakowi i prof 
B.Synalowi z 1-8. 

W g!osowaniu tajnym wi((kszosci<t 
glosow poparto wniosek o przedruzenie 
zatrudnienia mgr inz . M.Cichonia na 
stanowisku asystenta w 1-8. 

W zwi'!_zku z przedluzeniem przez In
stytut Szwedzki stypendium naukowe
go przedruzono dr inz. Miroslawowi Lu
kowiczowi urlop bezplatny o dwa mie
si'l_ce, tzn. do 31.08.1999 r. 

Dziekan prof Z.Wroblewski poinfor
mowal, ze w odpowiedzi na starania wy
dzialu Dzial Adrninistracyjno-Gospo
darczy podj<tl sprz<ttanie budynku D-1 
w dni zaj((c studentow zaocznych. 

Dziekan zaprosil wszystkich pracow
nikow Wydzialu do uczestniczenia w 
Dniach Szwecji naPWr. (14-16.04.1999 
r.) oraz w VII Wiosennym Rajdzie Elek
tryka (1-3.05 .1999 r.) w Gory Sowie. 

Dziekan poinformowal, ze Wydzial 
Elektryczny zostal zakwalifikowany do 
KBN-owskiej grupy I, tzw. mi((dzyna
rodowej. Konsekwencj'l_ tego jest znacz
ny wzrost dotacji KBN na badania wla
sne i dzialalnosc statutow'l_. Dziekan 
stwierdzil tez, ze wladze PWr wysoko 
ocenily przygotowanie i obsrug(( stoiska 
Wydzialu Elektrycznego na Targach 
Edukacyjnych TARED'99, ktore odby
ly sit( w dniach 24-27.02.1999 r. D 
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• 
KSIJ\ZKI, ktore polecamy ... 

The Wiley Encyclopedia 
of Packaging Technology, 

2nd ed. 

AARON L. BRODY AND KENNETH s. MARSH 

John Wiley and Sons, 1997 
Ksi11.zka jest encyklopedycznym przewodnikiem po wsp6kzesnych 

technologiach opakowan u:lywanych zar6wno do wyrob6w konsumenc
kich jak przemyslowych: od :lywnosci po samochody, od napoj6w do 
lekarstw. Omawia wszystkie podstawowe materialy i formy opakowa
niowe (pudelka, puszki etc.) oraz zawiera mn6stwo informacji na te
mat takich proces6w jak laminowanie czy produkcja plastiku. Dostar
cza takze szczeg6l6w na temat urz11.dzen pakuj<~:cych, jakie obecnie Sll 
stosowane na calym swiecie. 

Drugie wydanie The Wiley Encyclopedia of Packaging Technology 
zostalo calkowicie uaktualnione i o j edn<~: czwar1<1: poszerzone. Ujl(to w 
nim liczne zmiany w materialach i procesach technologicznych, jakie 
zaszly w ostatnim dziesil(cioleciu. Znalazlo sil( w nim r6wniez om6-
wienie najnowszych osi~~.gnil(c w dziedzinie marketingu, ekonomiki, 
wykorzystania surowc6w wt6rnych i ochrony srodowiska. 

Encyklopedia przedstawia przeszlo 250 alfabetycznie ulozonych 
artykul6w, obejmuj11ocych wszystkie etapy procesu pakowania- od su
rowc6w do dystrybucji. Kazdy artykul napisany zostal przez specjali
stl( w danej dziedzinie i zaopatrzony w bibliografil( tematu. 

W suplementach znalazly sil( skr6ty i symbole, a takze slowniczek 
termin6w i definicji, zas szczeg6lowy indeks pozwala na latwe odnale
zienie poszukiwanego zagadnienia. 

Dr Aaron L. Brody i dr Kenneth S. Marsh maj11o ponad 50-letnie do
swiadczenie w dziedzinie produkcji opakowan. 

Ksili.:Zkl( mozna kupic w ksil(garni KUBI CZ Wydawnictwa 1m porto
wane, ul. Szczytnicka 32/34, Wroclaw. 

Tomasza Balbus 

w celi smierci 
Oficyna Wydawnicza Politechniki Wroclawskiej, 

Wroclaw 1999 
cena 10 zl 

Ksi11.zka przypomina ona postac Wladyslawa Macieja Ciska, pseu
donim ,Rom" (I 92 I -1948), studenta i asystenta Politechniki Wroclaw
skiej (tablica poswil(conajego pamil(ci znajduje sil( w sali I40 w gma
chu gl6wnym naszej uczelni). Jako zolnierz AK i kierownik Wydzialu 
Informacji Okrl(gu Wroclawskiego WiN (1946-1947) zostal on aresz
towany przez funkcjonariuszy Urzl(du Bezpieczenstwa Publicznego i 
skazany na smierc przez s<~:d wojskowy. Wyrok zostal wykonany 27 
listopada 1948 roku. 

Pomysl przygotowania tej biograficznej publikacji powstal w czasie 
sesji naukowej, kt6ra odbyla sil( 9 pazdziernika 1998 r. na Politechnice 
Wrodawskiej, i byla poswil(cona 50. rocznicy Swiatowego Kongresu 
Intelektualist6w. Sesji towarzyszyla okolicznosciowa wystawa prezen
tujllca m.in. materialy i informacje dotyCZli.Ce czlowieka ,z tablicy". 

Opublikowana praca sklada sil( z trzech rozdzial6w. Pierwszy zawie
ra kr6tki szkic biograficzny Wladyslawa Ciska. W drugim zostaly uka
zane jego ostatnie dni, spl(dzone w wil(ziennej celi. Opublikowano tu 
r6wniezjego listy z Wil(zienia, pi sane po wydaniu wyroku smierci. Trzeci 
rozdzial dotyczy grupowej egzekucji w 1948r., podczas kt6rej straco
no Ciska i wsp6lskazanych. Celowym zamierzeniem autora bylo, aby 
m6wily tutaj same fakty i materialy zr6dlowe. Przedstawiona jest do
kumentacja i faktografia bez interpretacji, wydawania ocen i jakich
kolwiek s<~:d6w wartosciuj<~:cych. Wnioski i refleksje pozostawiono 
Czytelnikowi. 

Pracl( zamyka aneks zawieraj11ocy wz6r miesil(cznego kwestionariu
sza informacyjnego WiN-u, wedlug kt6rego nasz bohater opracowal w 
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Ia tach I 946-1947 kilkanascie zachowanych do dzisiaj raport6w z Dol
nego Sl11.ska. W aneksie zamieszczono tez protok6l wykonania kary 
smierci na W.Cisku i dwa listy z 1949 r. Emilii Dydo, matki Stanisbwa 
Dydy (rozstrzelanego w tej samej egzekucji) do Ireny Cisek, zony Wla
dyslawa. 

Autor publikacji dotarl do tajnych material6w archiwalnych komu
nistycznego aparatu represji (akt operacyjnych i sledczych UB, Woj
skowej Prokuratury Rejonowej, Wojskowego S11.du Rejonowego, mili
cji, wic;_ziennictwa) z archiw6w Urzc;_du Ochrony Panstwa i Archiwum 
Sl11.skiego Okrc;_gu Wojskowego, akt osobowych. Wysluchal tez relacji 
swiadk6w i rodziny Ciska, kt6ra udostc;_pnila mu tak:le listy z wic;_zie
nia. Wykorzystal materialy archiwalne zebrane przez: K.Szwagrzyka, 
L.Macherowskiego, M Huchlc;_ i E.Fiolka. Na przykladzie tragicznego 
losu Wladyslawa Ciska ksi11ozka ujawnia mechanizmy dzialania komu- . 
nistycznej machiny przemocy oraz nazwiska wykonawc6w zbrodni 
s<~:dowych na Dolnym Slll.sku. 

Tomasz Balbus - historyk, absolwent Uniwersytetu Wroclawskie
go, stypendysta Fundacji na Rzecz Nauki Polskiej i Fundacji z Brzezia 
Lanckoronskich. Obecnie doktorant w Tnstytucie Historycznym UWr. 
Zajmuje sic;_ dziejami podziemnych formacji poakowskich (,NIE", DSZ, 
ROAK, WiN) na Dolnym i G6rnym Sl11osku, biografistykli.Sill.skiej kon
spiracji niepodleglosciowej (1945-1948). 

Utvtkownikom platformy WINDOWS 

Na ostatniej wystawie komputerowej COMDEX, Bill Gates (szef koncernu 
Microsoft Co.) dokonujq_c por6wnania przemyslu komputerowego z samocho
dowym powiedzial: ,Gdyby GENERAL MOTORS dokonal takiego post~pu, 
jaki mial miejsce w przemysle komputerowym, wszyscy jeidzilibysmy sa
mochodami kosztuja_cymi 25 dolar6w i zuiywaja_cymi galon paliwa na 1000 
mil." 

W odpowiedzi na t~ uwag~. rzecznik GM zloi:yl na konferencji prasowej 
nast~pujq_ce oswiadczenie: 

Gdyby GM rozwinq_l technologi~ takq_, jakq_ rozwinq_l Microsoft, wszyscy jei:
dzilibysmy samochodami o nast~pujq_cych wlasnosciach: 

1.Auto ulegaloby wypadkowi dwa razy dziennie bez i:adnego powodu. 
2.Po kai:dym nowym malowaniu znak6w na jezdni nalei:aloby kupic nowe 

auto. 
3.0d czasu do czasu auto stawaloby bez powodu na drodze; nalei:aloby to 

uznac za normalne, zapalic ponownie silnik i kontynuowac jazd~. 
4.Wykonywanie jakiegokolwiek manewru np. skr~tu w lewo, powodowaloby 

czasami wyla.czenie silnika, niemoi:nosc ponownego uruchomienia i w konse
kwencji koniecznosc ponownego wbudowania silnika do samochodu. 

5.Tylko jedna osoba by/aby uprawniona do korzystania z aula, chyba i:e 
kupiloby si~ wersj~ .Auto95" lub .AutoNT". Ale w6wczas nalei:aloby dokupic 
wi~ksza. liczb~ siedzeri. 

6.Macintosh wyprodukawalby wprawdzie pi~ciokrotnie szybszy, dwukrotnie 
latwiejszy w obsludze i niezawodny samoch6d nap~dzany energiq_ slonecz
nq_, ale moga.cy jei:dzic tylko po 5% dr6g. 

?.Wskazniki temperatury oleju, wody i lampka kontrolna altematora zasta.
pione bylyby przez pojedynczy wskaznik ,general car default". 

B.Nowe siedzenia zmuszalyby kai:dego do posiadania bioder tego samego 
rozmiaru. 

9.Przed kai:dym zadzialaniem, system poduszki powietrznej zapytalby ,Are 
you sure?". 

10.0d czasu do czasu, bez powodu, samoch6d zamyka/by si~ i dawal otwo
rzyc tylko przez jednoczesne pociqgni~cie za klamk~. przekr~cenie kluczyka i 
przytrzymanie anteny radiowej. 

11.GM wymagalby od kai:dego klienta zakupu luksusowej wersji map sa
mochodowych wydawnictwa Rand McNally (b~da.cego w6wczas firmq_ pod le
g/a. GM), nawetjesli kupuja.cy ani ich by nie chcial, ani nie potrzebowal. Rezy
gnacja z tej opcji powodowalaby natychmiastowe zmniejszenie osiqg6w sa
mochodu o 50% lub wi~cej. Ponadto spowodowaloby to rozpocz~cie sledztwa 
przez Departament Sprawiedliwosci na wniosek GM. 

12.Za kai:dym razem, gdy GM prezentowalby nowy model, kupuja.cy samo
chody musieliby uczyc si~ wszystkiego od poczq_tku, gdyi: nic nie dzialaloby 
tak, jak dotychczas. 

13.Aby zgasic silnik nalei:aloby nacisna.c przycisk .START". 
Z angie/skiego przeloiyl 

Oleg 





Informacje z Komitetu Badan 
Naukowych s~poszukiwane 
i wszystkim potrzebne. Nad ich 
rozpowszechnianiem czuwa 
Departament lnformacji i Promocji. 

,Pryzmat" tak.Ze czerpie z tego 
zr6dla. Szczeg6ly wewn~trz numeru. 
Na zdj~ciu: 
dyrektor DIP dr Tadeusz Zaleski 
ze wsp6lpracowniczk~ Marzen~ 
Wisniewsk~-Tomaszkiewicz . 

,. Pryzmat " w Internecie 

• 

Wiadomosci z Politechniki 
Wrodawskiej rozchodz<t si'< w swiat 
dzi'<ki wersji internetowej tworzonej 
we Wroctawskim Centrwn Sieciowo
Superkomputerowym . Realizacj'l_ tego 
zadania zajmowal si'< pan Waldemar 
Zurowski . Obecnie czuwaj'l_nad tym 
panie Maja Marks (z prawej) 
i Eli:b ieta Kaczmarek. 
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